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رشد افسارگيسختهاقتصاد دولتي و روابط رانتي
يك��ي از واژه ه��اي پركارب��رد 
در اقتص��اد اي��ران »ران��ت« و 
»ويژه خواري« است كه به كرات 
در فضاي رس��انه اي و تحليلي 
كش��ورمان تكرار مي شود. اين 
روزها ك��ه بودج��ه 1402 در 
حال چكش كاري است، برخي 
ابهامات در خصوص بودجه هاي 
خاص، معافيت ه��اي ويژه و روابط خ��ارج از متن مطرح 
مي شود كه همگي يادآور روابط ويژه است. از سوي ديگر، 
زماني كه ارز 4200 توماني در فضاي اقتصادي كشورمان 
ش��كل گرفت، برخي اف��راد و جريانات به اي��ن »رانت« 
دسترسي داش��تند و گروه كثري جامعه فاقد دسترسي 
به اين امكان بودند. در بازار خودرو هم به دليل وجود نظام 
چند نرخي، تفاوت ميان قيمت كارخانه تا قيمت بازار در 
قالب »رانت« براي برخي افراد و جريانات داراي نفوذ متبلور 
مي شد. اين روند در بازار سهام در قالب رانت اطلاعاتي و در 
ساير بازارها در شكل و شمايل هاي متفاوتي بروز مي كرد. 
اخيرا هم بحث هاي عجيبي درباره دسترسي برخي افراد 
داراي نفوذ به دلار 28500 توماني براي واردات گوشي هاي 
همراه شنيده مي شود كه حيرت انگيز است. در واقع افراد 
گوشي هاي پرتقاضا را با نرخ ارز نيمايي وارد مي كردند و با 
دلار آزاد به فروش مي رساندند. مابه التفاوت 28500 تومان 
تا نرخ دلار ب��ازار آزاد )مثلا 57هزار توماني( در قالب رانت 
ب��راي عده اي خاص معنا پيدا مي ك��رد. حتي فروش نان 
خارج از نوبت به يك مشتري خاص مي تواند نوع خاصي از 
روابط رانتي تلقي شود. در كل دامنه وسيعي از روابط رانتي 
از بالاترين سطوح اقتصادي و طبقاتي تا پايين ترين سطوح 
وجود دارد كه باعث شكل گيري يك اقتصاد رانتي و يك 
جامعه ويژه خوار مي شود. اما علي رغم همه اين نمونه هاي 
متكثر كمتر شاهد آن هستيم كه معناي »رانت« از منظر 
علم اقتصاد و تبعات آن در شاخص ها و گزاره هاي اقتصادي 
به طور دقيق شرح داده شود. در جريان اين ياداشت تلاش 

مي كنم نگاهي به اين مفهوم بسيار پر كاربرد بيندازم: 
1( قب��ل از هر چيز بايد ديد تعري��ف رانت در علم اقتصاد 
چيست؟ رانت، يك فعاليت غيربهره ور و غيرمولد است كه 
براي به دست آوردن منافع شخصي از فعاليت ها و منابع 
عمومي صورت مي گي��رد. در نمونه هاي متعددي كه در 
ابتداي مطلب مطرح شد نمونه هايي از اين دسترسي هاي 
رانتي ش��رح داده ش��د. اين فعاليت شامل گس��تره اي از 
فعاليت ها از نوع قانوني مانند لابي كردن و تبليغات گرفته تا 

فعاليت هاي غيرقانوني مثل رشوه گيري و فساد اداري است. 
اتلاف و هرز رفتن منابع در جامعه، تنها تخصيص نادرست 
منابع نيس��ت بلكه هزينه هاي ناش��ي از اخذ امتيازهاي 
انحصاري و ويژه را نيز شامل مي شود. هزينه اي كه سهم 
بالايي از درآمد ملي كش��ورهاي در حال توسعه را به خود 
اختصاص داده است. اما آيا رانت فقط در جامعه ايراني وجود 
دارد يا خطر ابتلا به آن براي س��اير جوامع نيز وجود دارد؟ 
اگر پاسخ مثبت است ساير جوامع براي مقابله با اين مفهوم 

خسارت بار چه مي كنند؟ 
2( همه جوامع در معرض رفتارهاي فاس��د و غيرقانوني 
ق��رار دارند ولي رانت جويي فراگي��ر جايي اتفاق مي افتد 
كه س��اختارها )دولت ها( ضعيف، فاس��د، در حال زوال، 
رشوه خوار، فاقد حاكميت قانون هستند كه معمولاً در اغلب 
كشورهاي با درآمد كم و متوسط وجود دارد. مهم ترين عامل 
براي مقابله با رانت، گسترش شفافيت و تحقق توسعه است. 
قاعدتا همزمان با فرآيند توسعه اقتصادي كه شفافيت ها 
افزايش مي يابد و حاكميت قانون مستقر مي گردد، رانت ها 

كاهش مي يابد.
3( برخلاف تصور عموم، رانت ها تنها ش��امل س��ودهاي 
انحصاري نيستند بلكه يارانه ها، مقرري هاي سازمان يافته 
با مافياي هاي خصوصي، سودهاي بالايي كه رقبا به نوآوران 
قبل از تقليد از نوآوري آنها مي پردازند، و غيره مي باش��د. 
ران��ت اطلاعاتي هنگامي اتفاق مي افتد ك��ه رانت خوار از 
اخبار و تصميمات يا قوانين آتي خبر دارد، و بر مبناي آن 
تصميمات اقتصادي زودتري را انجام مي دهد و به واسطه 
آن در آينده سودهاي غيرمتعارفي را به دست مي آورد. رانت 
امضاي طلايي هنگامي اتفاق مي افتد كه صاحب منصبي يا 
ارگاني، حق واگذاري امتيازي به ديگران را در جهت استفاده 
از منابع طبيعي، راه اندازي فعاليتي خاص و... فراتر از قانون و 
مصوبات را دارا است. نوع ديگر رانت خواري گروهي و جناحي 
)رانت سياسي( است. بدين ترتيب كه برخي از متصديان امر 
با انگيزه كمك به جناح و حزب مورد نظر خود، از امكانات، 
فرصت ها و امتيازهاي��ي كه در اختيار دارن��د، به صورت 

غيرقانوني استفاده مي كنند.
4( در مجم��وع در عل��م اقتصاد رانت درآمدي اس��ت كه 
بي تلاش به دس��ت مي آيد. رانت خوارها با استفاده از نفوذ 
سياسي و اقتصادي شان يا از طريق آشناياني كه صاحب اين 
نفوذ هستند به صورت غيرقانوني به منابع مالي دست پيدا 
مي كنند و به كسب ثروت مي پردازند. رانت خواري پديده اي 
است كه آسيب هاي فراوان اجتماعي و اقتصادي فراواني براي 
ادامه در صفحه 6 كشورها به وجود مي آورد. 

روند نزول��ي حجم معاملات را 
بايد ب��ه اتمام رس��يده در نظر 
گرفت و روز چهارش��نبه هفته 
گذش��ته را پولب��ك پ��س از 
شكس��ت آن. حال در قسمتي 
روند افس��ار گس��يخته ديگر 
بازارها ك��ه عملًا كنت��رل آن 
ناممكن شده را به تشويق كننده 
بيشتر بازار براي صعود ربط داد، البته براي بازاري كه داراي 
كمترين ريسك ممكن در شرايط كنوني است،زيرا افراد 
زيادي را در تكاپوي تبديل نقدينگي خود به هر چيز ممكني 
غير از ريال رايج كشور مي بينيم. از منظر تكنيكالي بازار در 
دو روز اخير به خوبي توانست از سد محدوده يك ميليون 
و هفتصد گذر نمايد كه البته عرضه هاي حقوقي هاي بازار 
به صورت سنتي مي تواند پولبك حركتي را در روزهاي آتي 
براي ادامه مس��ير رقم بزند هرچند تب و تاب فشار خريد 
موجود مي تواند زمان آن را كوتاه تر نمايد. هرچند هم به طور 
كلي عقب ماندگي بازار نسبت به تمامي بازارها مشهود است 
اينچنين روند تند حركتي نمي تواند جذاب باشد زيرا شدت 
و شيب بالاي رو به بالا در طرف مقابل همان شدت را در پي 
خواهد داشت كه عملًا بازار  را از حالت دست يافتني خارج 

مي نمايد و فعاليت در آن را سخت و طاقت فرسا.
در بره��ه زمان��ي  ق��رار داري��م كه ن��رخ ارز ب��ه صورت 
افسارگسيخته اي در حال بالا رفتن است؛ موردي كه ناگزير 
به تجربه آن هستيم و ماشين چاپ پولي كه به جاي كاهش 
سرعت انگار ديگر مدت هاست از كنترل خارج شده و يكي 
پس از ديگري بازارهاي مختلف را دس��تخوش تغييرات 
مي كند. حال اگر به نحوه رشد قيمت ها نگاهي بيندازيم 
زماني كه نرخ بازاري بيش از حد دچار رشد و امكان فعاليت 
در آن سخت مي شود و افراد قصد بر فعاليت در بازارهايي را 
دارند كه امكان خريد با پول هاي كوچك تر را داشته باشد و 
به همين دليل است كه ما در بازاري مانند ملك شاهد افت 
حجم معاملات هستيم و پول هايي كه كوچك تر هستند 
روانه بازارهايي مانند طلا، ارز و از اين دست موارد مي شوند تا 
بتوانند در مقابل شكنندگي ارزش ريال، ارزش خود را حفظ 
كنند. هرچند قبل تر نس��بت به رشد ناگزير بازار سرمايه 
صحبت شده بود ولي زماني كه اين حجم از پول را مشاهده 
مي كنيم كه در ديگر بازارها قله ها را يكي پس از ديگري فتح 
مي كنند و عملا هم براي فرار از تورم افسارگسيخته موجود 
است. بهترين راه ممكن مي تواند بازار سرمايه باشد البته به 
ادامه در صفحه 5 شيوه درست؛ موردي كه...  

علي فراقيمحمدرضا منجذب

 »محمد مهدي راسخ« دبيركل اسبق اتاق تهران 
از يك اتاق بازرگاني مطلوب مي گويد

فشار بر كم درآمدها تشديد شد

رقابت بزرگان

تورم 71 درصدي خوراكي ها 
براي دهك اول

 قيمت آپارتمان در مناطق 22 گانه تهران 
15 تا 45 درصد افزايش يافته است 

»تعادل« از رشد چند روز گذشته بورس گزارش مي دهد

شاخص با ركوردشكني وارد محدوده يك ميليون و 800 هزار واحدي شد

 روايتي تازه 
از جهش قيمت مسكن در پايتخت

بازار  گاوي شد
صفحه 5    صفحه 4    
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يادداشت- 1

 سهم بالاي مسكن 
از حقوق ايرانيان

ارزش دلار بدون تحريم ؟!

در بسياري از كشورهاي 
توس��عه يافته و در ح��ال 
توسعه، س��هم مسكن از 
درآم��د ماهانه و س��الانه 
خانواده ه��ا، بي��ن 10 تا 
15درصد اس��ت. يعني 
وقتي كه يك فرد اروپايي 
يا امريكايي يا اماراتي و... 
حقوقش را دريافت مي كن��د، 10الي 15درصد آن 
را صرف اجاره مسكن مي كند. اين سهم براي ايران 
به بالاي 50 درصد رس��يده اس��ت. يعني يك فرد 
حقوق بگير ايراني ساكن در شهرها و كلان شهرها بايد 
بيش از 50درصد دريافتي خود را صرف اجاره مسكن 
و... كن��د. اين عدد واقعا نگران كننده اس��ت. در اين 
شرايط با نگاهي به نظام تصميم سازي هاي اجرايي 
و تقنيني متوجه مي ش��ويم كه هرگز تصميماتي 
متناسب با اين مشكلات اتخاذ نشده است. دريافت 
مالي��ات از خانه هاي خالي و لوكس و... در كنار چند 
طرح تصويب شده اما اجرا نشده، همه تلاشي است 
كه در اين زمينه صورت گرفته است. موضوع دريافت 
ماليات از خانه های لوكس، خانه هاي خالي، خانه هاي 
ادامه در صفحه 5 بالاي 20ميليارد توماني و...  

قيم��ت ارز ش��ايد تنها 
دماس��نج فع��ال اقتصاد 
ايران است. اين البته جاي 
تاس��ف دارد. چ��را كه در 
نظم اقتص��ادي معمول 
اين بازار س��رمايه اس��ت 
كه اين وظيفه را بر دوش 
مي كش��د. اما به س��بب 
عوام��ل مختل��ف و از جمله مهم تري��ن آنها يعني 
سركوب قيمت ها، بازار سرمايه در كشورمان كمتر 
بازتاب دهنده واقعيت هاي جاري اقتصاد كشور است 
و اين وظيفه بر عهده دلار نهاده ش��ده است. چرا كه 
به قول دكتر نيلي نرخ ارز اكنون تنها »متغير اقتصاد 
كلان است كه به صورت لحظه اي قابل مشاهده است 
و امكان دستكاري در شيوه محاس��به نرخ بازار آن 
وجود ندارد. در واقع برخلاف مثلا توليد ناخالص ملي 
و سطح عمومي قيمت ها، سرمايه گذاري و... كه تعيين 
آنها هزاران محاسبه لازم دارد در اقتصاد كشورمان 
نرخ ارز يك متغير خالص اقتصاد كلان است و به نوعي 
خود اقتصاد كلان است.« )فرداي اقتصاد- 11/26( 

متاس��فانه اما مس��وولان حكومتي درصدد خرد و 
بي اعتبار كردن همين دماسنج اقتصادند. گويي با 
شكستن اين دماسنج، بيماري هم درمان مي شود. 
چنانكه در پي برگزاري جلسه غير علني مجلس با 
سكانداران اقتصادي كابينه درباره نرخ ارز، سخنگوي 
هيات رييسه گفت: »دولت معتقد است كه دشمن 
به دنبال ايجاد تزلزل در بازار ارز است و اين مشكلات 
بيشتر توسط عناصر خارج از كشور ايجاد مي شود و 
به همين دليل نرخ هاي ساختگي در بازار ارز وجود 
دارد« يا يكي از اعضاي كميس��يون برنامه و بودجه 
مجلس به نقل از وزير اقتصاد از شناس��ايي پش��ت 
پرده اختلالات ب��ازار ارز خبر داده و اينكه »به زودي 
نهادهاي امنيتي و اطلاعاتي و قضايي تكليف اين افراد 

را مشخص خواهند كرد« )تسنيم- 12/6( 
بررسي هاي كارشناسي نشان مي دهد كه طي يك 
دهه اخير يعن��ي از اوايل دهه نود تاكنون قيمت ارز 
حدودا 36 برابر شده است در حالي كه در اين مدت 
حجم نقدينگ��ي حدود 18 برابر و س��طح عمومي 
قيمت ه��ا تقريبا 12 برابر افزايش يافته اس��ت. اين 
تفاوت ها بخوبي از تقاضاهاي س��فته بازي و خروج 
سرمايه از كشور حكايت مي كند. اينكه چرا اين اتفاق 
افتاده نيز بر همگان واضح و روشن است: تحريم هاي 
بين المللي! تحريم هايي كه از يكسو شوك هاي سمت 
عرضه و كاهش درآمدهاي ارزي و از سوي ديگر و در 
سمت تقاضا با تشديد كسري بودجه دولت و افزايش 
نقدينگي و تورم و همچنين افزايش انتظارات تورمي و 
خروج سرمايه از كشور منجر به افزايش قيمت ارزهاي 
خارجي شده اس��ت. افزايش بيش از 100 درصدي 
قيمت دلار در س��ال جاري )از 26 هزار تومان اوايل 
سال تا بالاي 52 هزار تومان در روزهاي اخير( را بايد 
ناشي از تش��ديد عوامل فوق الذكر دانست. چنانكه 
دكتر نيلي معتقد است قيمت دلار در صورت نبود 
ادامه در صفحه 6 تحريم هاي بين المللي و ... 

بيت الله ستاريان

 حسين حقگو

خانه هاي 20 ميليارد توماني از بودجه كنار رفتند؟

 معافيت مالياتي 
براي پولدارها!

دلار
--

يورو
--

تمام سكه
30944000

شاخص بورس
1804300

روز گذش��ته، نمايندگان مجلس بخش هاي ديگري 
از بودج��ه 1402 را در صحن علني بررس��ي كردند و 
در چارچوب آن، بخش هاي مهمي از پيش بيني هاي 
مالياتي سال آينده نهايي ش��د. موضوعي كه به نظر 
مي رسد حتي در ميان نمايندگان نيز نگاه جامعي در 

رابطه با آن وجود ندارد.
از زماني كه جزييات لايحه بودجه 1402 منتشر شد، 
يكي از اصلي ترين مسائلي كه در چارچوب درآمدهاي 
دولت با چالش مواجه ش��د، پيش بين��ي درآمدهاي 
مالياتي ب��ود. در واقع ب��ا توجه به ت��داوم تحريم ها، 
پيش بيني ها از درآمده��اي ارزي نفتي نيز وضعيت 
نامشخصي دارند اما با توجه به اينكه دولت تاكيد كرده 
كه درآمدهاي نفتي افزايش يافته اما در شرايط تحريم 
نمي توان جزييات آن را ارايه كرد، چندان مورد بحث 
قرار نگرفته است. در رابطه با ماليات اما شرايط متفاوت 
است. با توجه به مشكلات اقتصادي كه در سال هاي 
گذش��ته براي واحدهاي اقتصادي به وج��ود آمده، 
بسياري از فعالان اقتصادي اين نگراني را دارند كه در 
شرايط دش��وار فعلي، افزايش جدي پيش بيني هاي 
مالياتي، مي تواند به آسيب به توليد و در نهايت اقتصاد 

كشور منجر شود. در مقابل اما دولت معتقد است كه 
دستيابي به درآمدهاي مالياتي پيش بيني شده دشوار 
نخواهد بود و با توجه به ماليات هاي جديد و البته تلاش 
براي كاهش فرار مالياتي، مي توان انتظار داشت كه اين 

ماليات ها، به شكلي قوي تر محقق شوند.
نمايندگان مجلس ني��ز با وج��ود انتقادهايي كه در 
روزهاي گذشته مطرح كرده بودند، تغييرات چنداني 
را در پيش بيني هاي دولت انجام ندادند و حتي دست 
دول��ت را در اخذ ماليات هاي مس��تقيم بازتر كردند. 
نمايندگان مجلس ش��وراي اسلامي در جلسه علني 
ديروز )يكش��نبه(، در جريان بررسي بخش درآمدي 
لايحه بودجه 1402 كل كشور، بند ش تبصره 6 اين 

لايحه را به شرح زير تصويب كردند: 
»ش -  به منظ��ور تس��ريع و تس��هيل رس��يدگي به 
پرونده هاي ماليات��ي، اختيار س��ازمان امور مالياتي 
در تبص��ره ماده )100( قانون ماليات هاي مس��تقيم 
 درخصوص معافيت موديان از انجام بخشي از تكاليف 
قانون مذكور از قبيل نگهداري اسناد و مدارك و ارايه 
اظهارنامه ماليات��ي، به حداكثر »ص��د برابر« ميزان 
معافيت موضوع ماده )84( قانون ماليات هاي مستقيم 

افزايش مي يابد.«
در تبص��ره ماده )100( قانون ماليات هاي مس��تقيم 

آمده است: 
»سازمان امور مالياتي كشور مي تواند برخي از مشاغل 
يا گروه هايي از آنان را كه ميزان ف�روش ك�الا و خدمات 
سالانه آنها حداكثر ده برابر معافيت موضوع ماده )84( 
اين قانون باش��د از انجام بخش�ي از تك�اليف از قب�ل 
نگهداري اس��ناد و مدارك موضوع اي��ن قانون و ارايه 
اظهارنامه مالياتي معاف كند و ماليات موديان مذكور 
را به صورت مقطوع تعيين و وصول نمايد. در مواردي 
كه مودي كمتر از يك سال مالي به فعاليت اش�تغال 
داش�ته باش�د مالي�ات متعلق نسبت به مدت اشتغال 
محاسبه و وصول مي ش��ود. حكم اين تبصره مانع از 
رس��يدگي به اظهارنامه هاي مالياتي تسليم شده در 
موعد مقرر نخواهد بود.« همچنين در ماده 84 قانون 
ماليات هاي مستقيم آمده است كه »ميزان معافيت 
بر درآمد سالانه مشمول ماليات حقوق از يك يا چند 
منبع، هر س��اله در قانون بودجه س��نواتي مشخص 
مي شود«. مجلس جزييات ديگري از بودجه مالياتي 
صفحه 2 را بخوانيد كشور را...  

يادداشت- 2

مركز آمار روز گذشته گزارش هاي تكميلي خود از 
تورم در بهمن ماه را منتشر كرد. اين مركز كه پيش 
از اين تورم 47.7 درصدي سالانه را براي ماه گذشته 
اع��لام كرد تا به اين ترتي��ب بالاترين نرخ تورم 25 
سال گذشته در كشور ثبت شود، حالا گزارش هايي 
از وضعيت شديد تورمي در گروه كالاهاي خوراكي 

ارايه كرده است.
نرخ تورم كل كشور در بهمن ماه ١٤٠١ برابر ٤٧.٧ 
درصد است كه در دهك هاي مختلف هزينه اي در 
بازه ٤٥.١ درصد براي ده��ك دهم تا ٥٤.٩ درصد 
براي دهك اول نوس��ان دارد. نرخ تورم كل كش��ور 
در بهمن ماه ١٤٠١ برابر ٤٧.٧ درصد اس��ت كه در 
دهك هاي مختلف هزين��ه اي در بازه ٤٥.١ درصد 
براي ده��ك دهم تا ٥٤.٩ درصد ب��راي دهك اول 

نوسان دارد.
محدوده تغييرات تورم دوازده ماهه در گروه عمده 
»خوراكي ها، آشاميدني ها و دخانيات« ٧١.٣ درصد 
براي دهك اول تا 66.3 درصد براي دهك  هش��تم 
اس��ت. همچنين اطلاع مذكور در مورد گروه عمده 
»كالاهاي غير خوراكي و خدمات« بين ٣٥.١ درصد 
براي دهك ه��اي اول و چهارم تا ٣٩.٤ درصد براي 

دهك دهم است.
بر اس��اس اعداد مربوط به تورم در ميان دهك هاي 
مختل��ف هزينه اي، فاصله تورم��ي دهك ها در اين 
ماه به ٩.٨ واحد درصد رسيد كه نسبت به ماه قبل 
)٩.٦ واحد درصد( ٠.٢ واحد درصد افزايش داشته 
اس��ت. فاصله تورمي در گروه عم��ده »خوراكي ها، 
آش��اميدني ها و دخانيات« نس��بت به ماه قبل ٠.١ 
واحد درصد افزايش داش��ته است و در گروه عمده 
»كالاهاي غير خوراكي و خدمات« نس��بت به ماه 

قبل ٠.٤ واحد درصد افزايش داشته است.
در كنار آن، مركز آمار وضعيت تورم در استان هاي 
مختلف كش��ور و وضعيت تورم خانوار روس��تايي و 
شهري را نيز اعلام كرده است. در بهمن ماه ١٤٠١ 
شاخص كل قيمت مصرف كننده براي خانوارهاي 
كش��ور )١٠٠=١٣٩٥( به عدد ٦٠٨.٠ رس��يد كه 
نسبت به ماه قبل ٣.٥ درصد افزايش نشان مي دهد. 
در اين ماه بيش��ترين نرخ ت��ورم ماهانه خانوارهاي 
كشور مربوط به استان  چهارمحال و بختياري با ٦.٠ 
درصد و كمترين نرخ تورم ماهانه مربوط به استان  

كهگيلويه و بويراحمد با ٢.٠ درصد است.
درصد تغيير شاخص كل نسبت به ماه مشابه سال 
قبل )تورم نقطه به نقطه( براي خانوارهاي كش��ور 
٥٣.٤ درصد اس��ت. بيش��ترين نرخ تورم نقطه به 

نقطه مربوط به استان سيستان و بلوچستان )٦٧.٩ 
درصد( و كم ترين آن مربوط به استان بوشهر )٤٨.٦ 
درصد( است. نرخ تورم دوازده ماهه منتهي به بهمن 
م��اه ١٤٠١ براي خانوارهاي كش��ور به عدد ٤٧.٧ 
درصد رسيد. بيشترين نرخ تورم دوازده ماهه مربوط 
به استان آذربايجان غربي )٥٣.١ درصد( و كمترين 
آن مربوط به استان خوزستان )٤٢.٧ درصد( است. 

در بهم��ن م��اه ١٤٠١ ع��دد ش��اخص كل ب��راي 
خانواره��اي ش��هري )١٠٠=١٣٩٥( ب��ه ٥٩٨.٣ 
رس��يد كه نس��بت به ماه قبل ٣.٤ درصد افزايش 
نشان مي دهد. در اين ماه بيشترين نرخ تورم ماهانه 
خانوارهاي ش��هري مربوط به استان چهار محال و 
بختياري با ٥.٨ درص��د و كمترين نرخ تورم ماهانه 
مربوط ب��ه اس��تان كهگيلويه و بوير احم��د با ١.٩ 

درصد است.
درصد تغيير شاخص كل نسبت به ماه مشابه سال 
قبل )تورم نقطه به نقطه( براي خانوارهاي ش��هري 
كشور ٥٢.٧ درصد است. بيشترين نرخ تورم نقطه 
به نقطه خانوارهاي شهري مربوط به استان سيستان 
و بلوچستان )٦٣.٠ درصد( و كمترين آن مربوط به 
استان بوشهر )٤٦.٢ درصد( است. نرخ تورم دوازده 
ماهه منتهي به بهم��ن ماه ١٤٠١ براي خانوارهاي 
شهري به عدد ٤٦.٩ درصد رس��يد. بيشترين نرخ 
تورم دوازده ماهه مربوط به اس��تان لرستان )٥٢.١ 
درصد( و كمترين آن مربوط به استان بوشهر )٤١.١ 

درصد( است.
در بهم��ن م��اه ١٤٠١ ع��دد ش��اخص كل ب��راي 
خانواره��اي روس��تايي )١٠٠=١٣٩٥( به ٦٦٢.٣ 
رس��يد كه نس��بت به ماه قبل ٤.٠ درصد افزايش 
داشته اس��ت. در اين ماه بيشترين نرخ تورم ماهانه 
خانوارهاي روس��تايي مربوط به اس��تان  قم با ٦.٨ 
درصد و كمترين نرخ تورم ماهانه مربوط به استان 
سيس��تان و بلوچس��تان با ١.٩ درصد است. درصد 
تغيير ش��اخص كل نس��بت به ماه مشابه سال قبل 
)تورم نقط��ه به نقطه( براي خانوارهاي روس��تايي 
٥٦.٧ درصد مي باش��د. بيش��ترين نرخ تورم نقطه 
به نقطه مربوط به اس��تان  سيس��تان و بلوچستان 
)٧٨.٧ درصد( و كمترين آن مربوط به استان گيلان 
)٤٩.٢ درصد( است. نرخ تورم دوازده ماهه منتهي 
به بهمن ماه ١٤٠١ براي خانوارهاي روس��تايي به 
عدد ٥١.٧ درصد رسيد. بيشترين نرخ تورم دوازده 
ماهه مربوط به استان سيستان و بلوچستان )٥٨.٤ 
درصد( و كمترين آن مربوط به اس��تان خوزستان 

)٤٥.٤ درصد( است.

فرشته فريادرس|
كانديداهاي انتخابات پارلمان بخش خصوصي، خود 
را براي حضور در اتاق دهم آماده مي كنند. مهم ترين 
پرسشي كه اين روزها مطرح مي شود اين است كه اتاق 

آتي بايد چگونه اتاقي باش��د و چه كساني شايستگي 
پوشيدن رداي نمايندگي بخش خصوصي را دارند؟ 
»محمد مهدي راس��خ« دبيركل اسبق اتاق تهران در 
صفحه 7 را بخوانيد گفت وگويي اختصاصي با ...  



روز گذش��ته، نمايندگان مجلس بخش هاي ديگري 
از بودج��ه 1402 را در صحن علني بررس��ي كردند و 
در چارچوب آن، بخش هاي مهمي از پيش بيني هاي 
مالياتي سال آينده نهايي ش��د. موضوعي كه به نظر 
مي رسد حتي در ميان نمايندگان نيز نگاه جامعي در 

رابطه با آن وجود ندارد.
از زماني كه جزييات لايحه بودجه 1402 منتشر شد، يكي 
از اصلي ترين مسائلي كه در چارچوب درآمدهاي دولت با 
چالش مواجه شد، پيش بيني درآمدهاي مالياتي بود. در 
واقع با توجه به تداوم تحريم ها، پيش بيني ها از درآمدهاي 
ارزي نفتي نيز وضعيت نامش��خصي دارند اما با توجه به 
اينكه دولت تاكيد كرده كه درآمدهاي نفتي افزايش يافته 
اما در ش��رايط تحريم نمي توان جزييات آن را ارايه كرد، 
چندان مورد بحث قرار نگرفته است. در رابطه با ماليات اما 
شرايط متفاوت است. با توجه به مشكلات اقتصادي كه 
در سال هاي گذشته براي واحدهاي اقتصادي به وجود 
آمده، بسياري از فعالان اقتصادي اين نگراني را دارند كه 
در شرايط دش��وار فعلي، افزايش جدي پيش بيني هاي 
مالياتي، مي تواند به آس��يب به توليد و در نهايت اقتصاد 
كش��ور منجر ش��ود. در مقابل اما دولت معتقد است كه 
دستيابي به درآمدهاي مالياتي پيش بيني شده دشوار 
نخواهد بود و با توجه به ماليات هاي جديد و البته تلاش 
براي كاهش فرار مالياتي، مي توان انتظار داشت كه اين 

ماليات ها، به شكلي قوي تر محقق شوند.
نمايندگان مجلس نيز با وجود انتقادهايي كه در روزهاي 
گذش��ته مطرح كرده بودن��د، تغييرات چندان��ي را در 
پيش بيني هاي دولت انجام ندادند و حتي دس��ت دولت 
را در اخذ ماليات هاي مستقيم بازتر كردند. نمايندگان 
مجلس شوراي اسلامي در جلسه علني ديروز )يكشنبه(، 
در جريان بررس��ي بخش درآمدي لايحه بودجه 1402 
كل كش��ور، بند ش تبصره ۶ اين لايحه را به ش��رح زير 

تصويب كردند: 
»ش -  به منظور تسريع و تسهيل رسيدگي به پرونده هاي 
مالياتي، اختيار سازمان امور مالياتي در تبصره ماده )100( 
قانون ماليات هاي مستقيم  درخصوص معافيت موديان 
از انجام بخشي از تكاليف قانون مذكور از قبيل نگهداري 
اسناد و مدارك و ارايه اظهارنامه مالياتي، به حداكثر »صد 
برابر« ميزان معافيت موضوع ماده )۸4( قانون ماليات هاي 

مستقيم افزايش مي يابد.«
در تبصره ماده )100( قانون ماليات هاي مستقيم آمده 

است: 
»س��ازمان امور مالياتي كشور مي تواند برخي از مشاغل 
يا گروه هايي از آنان را كه ميزان ف�روش ك�الا و خدمات 
سالانه آنها حداكثر ده برابر معافيت موضوع ماده )۸4( اين 
قانون باشد از انجام بخش�ي از تك�اليف از قب�ل نگهداري 
اسناد و مدارك موضوع اين قانون و ارايه اظهارنامه مالياتي 
معاف كند و ماليات موديان مذكور را به صورت مقطوع 
تعيين و وصول نمايد. در مواردي كه مودي كمتر از يك 
سال مالي به فعاليت اش���تغال داش�ته باش�د مالي�ات 
متعلق نسبت به مدت اشتغال محاسبه و وصول مي شود.

حكم اين تبصره مانع از رس��يدگي به اظهارنامه هاي 
مالياتي تس��ليم ش��ده در موعد مقرر نخواهد بود.« 
همچنين در ماده ۸4 قانون ماليات هاي مستقيم آمده 
اس��ت كه »ميزان معافيت بر درآمد سالانه مشمول 
ماليات حقوق از يك يا چند منبع، هر س��اله در قانون 

بودجه سنواتي مشخص مي شود«.
مجلس جزييات ديگري از بودجه مالياتي كش��ور را نيز 
روز گذش��ته تصويب كرد. »بند الحاقي 2- در راس��تاي 
تحقق م��اده )1۸( قانون جواني جمعي��ت و حمايت از 
خانواده، ميزان معافيت مالياتي اشخاص حقيقي موضوع 
ماده )۸4( قانون ماليات هاي مستقيم اصلاحي مصوب 
)1۳۹4/4/۳1( علاوه ب��ر اعمال معافيت مذكور به ازاي 
فرزند سوم و بيشتر كه از آبان ماه سال 1400 به بعد متولد 
ش��ده اند، به ازاي هر فرزند مشمول پانزده درصد )%1۵( 

افزايش در تخفيف مالياتي مي شوند.«
»خ -  انواع خودروي سواري و وانت دو اتاق )كابين( داراي 
شماره انتظامي شخصي در اختيار مالكين اعم از اشخاص 
حقيقي و حقوقي كه قيمت روز خودروي آنها بيش از سي 
ميليارد )۳0.000.000.000( ريال است نسبت به مازاد بر 
اين مبلغ مشمول ماليات سالانه خودرو به نرخ يك درصد 

)1%( مي گردند.«
يكي از اصلي ترين چالش هايي كه روز گذشته در جلسه 
مجلس مطرح ش��د اما به ماليات خانه ه��اي لوكس باز 
مي گشت. در شرايطي كه در سال هاي اخير صداي زيادي 
در رابطه با گرفتن ماليات از واحدهاي گران قيمت مطرح 
شده بود، مجلس در اقدامي ناگهاني بخشي از آن را حذف 
كرد كه حتي انتقاد برخي از نمايندگان را نيز در بر داشت.

در جزو يك بند »ذ« تبصره ۶ آمده است كه واحدهاي 
مسكوني و باغ ويلاهاي مجاز با احتساب عرصه و اعيان و 
زمين هاي فاقد اعياني داراي كاربري مسكوني – اداري 
و تجاري در محدوده شهرهاي بالاي يكصد هزار نفر 
جمعيت كه ارزش روز آنها بيش از 200 ميليارد ريال 
مي باشد مازاد بر اين مبلغ مشمول ماليات به ميزان دو 

در 1000 مي باشد.
هنگام بررسي اين جزء، محمدمهدي مفتح پيشنهاد 
داد كه »واحدهاي مس��كوني« از اين قسمت حدف 
شود كه نمايندگان نيز با اين پيشنهاد موافقت كردند. 
به دنبال حذف عبارت »واحدهاي مسكوني« از اين بند 
لايحه بودجه، محمد باقر قاليباف تصريح كرد: با حذف 
واحدهاي مسكوني از اين بند عملا ابهاماتي ايجاد شده 
است چرا كه اكنون ويلاهاي غيرمجاز ماليات نمي دهند 
و ما در اينجا با اخذ ماليات براي باغ ويلاهاي مجاز عملا 
آنها را جريمه مي كنيم از سوي ديگر در اين مصوبه ذكر 
شده كه در شهرهاي بالاي يكصد هزار نفر كه اكثر باغ 
ويلاها در ش��هرهاي كوچك هستند. رييس مجلس 
ادامه داد: بنابراين اين بند از بودجه را به كميس��يون 

ارجاع مي دهيم تا ابهامات آن رفع شود.
اين تصميم كه البته فعلا نياز به بررسي مجدد كميسيون 
دارد، ص��داي بعضي نماين��دگان را ني��ز در آورد. مالك 
ش��ريعتي نياسر با اش��اره به مصوبه نمايندگان مجلس 

ش��وراي اس��لامي مبني بر معافيت مالياتي خانه هاي 
لوكس در جريان بررسي لايحه بودجه 1402، بيان كرد: 
بحث اخذ ماليات از خانه هاي گران قيمت كه معروف به 
خانه هاي لوكس اس��ت از ابتداي مجلس يازدهم مطرح 
شد و از وعده هاي مجلس يازدهم بود كه اين كار را انجام 
ده��د هم اخذ ماليات از خانه هاي گران قيمت و هم اخذ 
مالي��ات از خودروهاي گران قيمت از وعده هاي مجلس 
ب��ود. وي در ادامه اظه��ار كرد: اين وع��ده نوعي مبارزه 
با اش��رافي گري و تجمل گرايي اس��ت. اف��رادي كه اين 
خودروها و خانه ه��ا را دارند بايد ماليات پرداخته كرده و 
اين ماليات به نفع طبقات فرو دست جامعه استفاده شود. 
در بودج��ه 1400 به صورت پلكاني اين موضوع مصوب 
شد كه از نظر بنده بهترين متن نيز همان مصوبه بودجه 
1400 بود. هم براي اخذ ماليات از خانه هاي لوكس و هم 
اخذ ماليات از خودروه��اي لوكس بهترين مصوبه براي 
بودجه 1400 ب��ود كه به صورت پلكان��ي افزايش پيدا 
مي كرد. نماينده مردم تهران در مجلس شوراي اسلامي 
تصريح كرد: در بودجه 1401 متن خلاصه تر شد و صرفا 
يك پله درنظر گرفته شد و بالاتر از يك ارزش معين بايد 
ماليات پرداخت مي كردند، اما متاسفانه در بودجه 1402 
واحدهاي مسكوني از اين حكم حذف شد. جالب اين است 
كه در لايحه بودجه خود دولت س��از وكار اخذ ماليات از 
واحدهاي مسكوني پيش بيني شده بود و اين بند الحاقي 
مجلس نبود. هر دو مورد يعني هم خودروهاي لوكس و 

هم خانه هاي لوكس در لايحه دولت بود.

وي در ادامه تاكيد كرد: اما در صحن علني مجلس آقاي 
مفتح عضو كميسيون برنامه و بودجه پيشنهاد حذف داد و 
عبارت واحدهاي مسكوني حذف شد. طبق روال جلسه نيز 
رييس جلسه از نماينده دولت و نماينده كميسيون تلفيق 
س��وال كرد و با كمال تعجب هم دولت و هم كميسيون 
تلفيق با اين پيشنهاد موافقت كردند. يك بدعتي در تاريخ 
قانون گذاري صورت گرفت و دولت خودش با مصوبه 
خود مخالفت كرد. عملا بخش��ي از مصوبه خودش را 
حذف كرد. لايحه بودجه در هيات وزيران تصويب شده 
و نماينده دولت بايد حافظ و نگهبان مصوبات دولت 
باش��د اما اينجا نماينده دولت با حذف مصوبه دولت 
موافقت كرد. وي افزود: متاس��فانه اين افتخار بزرگ 
مجلس در دو سال قبل از فهرست افتخارات مجلس 
در سال سوم حذف شد و ما عملا در سال 1402 چيزي 
به عنوان ماليات بر واحدهاي مسكوني لوكس و گران 
قيمت نداريم و فقط ماليات بر باغ ويلاهايي مي ماند 

كه رقم ناچيزي است. چيزي از اين حكم باقي نماند.
يك عضو كميسيون امور داخلي كشور و شوراها تاكيد 
كرد: متاسفانه صحبت هايي در مجلس شوراي اسلامي 
مطرح مي شود كه به نام محرومان و به كام ثروتمندان 
اس��ت. محمدرضا صباغيان در جلس��ه علني مجلس 
شوراي اس��لامي و در جريان بررسي بندي از تبصره ۶ 
لايحه بودجه سال 1402 كه به اخذ ماليات از واحدهاي 
مسكوني و باغ ويلاهاي لوكس باز مي گشت، بيان كرد: ما 
در صحن مجلس شوراي اسلامي دفاع جانانه از محرومان 

مي كنيم اما متاسفانه مصوبات ما به نفع افراد ثروتمند 
است. آقاي ميركاظمي پاسخ دهد در شهرستان هايي 
كه نزديك به ۳00 هزار نفر جمعيت دارد چند درصد 
خانه هاي 20 ميليارد به بالا وجود دارند؟ وي در ادامه 
اظهار كرد: نمايندگان شهرستان هاي محروم پاسخ 
دهند در حوزه انتخابي��ه آنها چه تعداد خانه هاي 20 
ميليارد وجود دارد؟ دولت بايد در اين زمينه آمار دقيقي 
ارايه كند. متاسفانه صحبت هايي كه امروز مي شود به 
نام محرومان و به كام ثروتمندان است. اكنون كسي 
نمي خواهد از افراد و اقش��ار ضعيف پ��ول بگيرد و به 
ثروتمندان بدهد بلكه براساس تبصره پيش بيني شده 
در بودجه به دنب��ال اخذ ماليات از خانه هاي لوكس و 

دادن آنها به محرومان هستيم.
جدا از خانه مجلس براي خودروهاي لوكس اما ماليات 
تعيين كرد. »خ -  انواع خودروي سواري و وانت دو اتاق 
)كابين( داراي شماره انتظامي شخصي در اختيار مالكين 
اعم از اشخاص حقيقي و حقوقي كه قيمت روز خودروي 
آنها بيش از س��ي ميليارد )۳0.000.000.000( ريال 
است نسبت به مازاد بر اين مبلغ مشمول ماليات سالانه 
خودرو به نرخ يك درصد )1%( مي گردند.« با توجه به 
ابهامات به وجود آمده در مسير مصوبات مالياتي مجلس، 
بايد ديد در نهايت كميس��يون چه تصميمي خواهد 
گرفت و آيا مجلس مدعي حمايت از كم درآمدها، يك 
مصوبه عجيب در حمايت از پولدارها تصويب مي كند 

يا كار در روزهاي آينده تغيير خواهد كرد. 

سیاست 
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بپذيريم در بيان داشته هاي 
انقلاب كوتاهي كرديم

سخنگوي سپاه با اشاره به اس��تمرار هجمه رسانه اي 
دشمن به آرمان هاي انقلاب اسلامي ايران، گفت: راهبرد 
اصلي رسانه هاي معاند سوءاستفاده از شكاف بين نسلي 
است و سپاه در جريان هاي اخير بسيار هوشمندانه عمل 
كرد . به گزارش س��پاه نيوز؛ سردار سرتيپ دوم پاسدار 
رمضان شريف سخنگو و مسوول روابط عمومي كل سپاه 
پيش از ظهر امروز )يكشنبه( در همايش توانمندسازي 
رس��انه اي ويژه فرماندهان بسيجي و مسوولان اقشار، 
مديران روابط عمومي و تبليغات اسلامي و فضاي مجازي 
و خبرنگاران گلستان اظهار كرد: عمليات رواني و رسانه اي 
به گونه اي است كه صاحبان رسانه براي خود سهمي قائل 
مي شوند و از شكاف نسلي براي رسيدن به اهداف خود 
بهره مي برند. رسانه هاي سلطنت طلب تلاش مي كنند با 
استفاده از همين شكاف بين نسلي برنامه ها و راهبردهاي 
خود را به پيش ببرند و در اين مس��ير س��رمايه گذاري 
ويژه اي انجام داده اند. سخنگوي سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامي افزود: بايد آموزه ها و داشته هاي انقلاب و روزگار 
سخت طاغوت را به نسل جديد منتقل كرده و از ابزارهاي 
قدرتمند هنر و رسانه بهره گيري حداكثري كنيم. وي 
گفت: بايد بپذيريم در بيان داشته هاي انقلاب تعلل و 
كوتاهي كرديم، موضوعي كه رهبر معظم انقلاب صريحاً 
به آن اش��اره كرده است . س��خنگوي سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامي ادامه داد: جوانان ما بايد بدانند حامي 
اينترنشنال وليعهد سعودي است كه مقابله با ايران و 
شيعه ستيزي جزو تفكرات آن به شمار مي رود و نيز 
گروهك منافقين كه به مراتب از داعش بدتر است به 
دنبال مطالبه آزادي ملت ايران است. اگر مشقات و 
سختي هاي دوران انقلاب و وحشي گيري ها منافقين 
بيان شود جوانان و نوجوانان هرگز پاي ياوه گويي هاي 
منافقين نمي نشينند. سردار شريف گفت: سپاه در 
جريان اخير بسيار هوشمندانه عمل كرد و پازل هاي 

دشمن يكي يكي مشخص و خنثي شده است.

رييس سازمان انرژي اتمي:
قصد داريم محصولات هسته اي  

را صادر كنيم
محمد اسلامي در حاشيه بيست و نهمين كنفرانس 
هس��ته اي كش��ور در ادامه افزود: ثروت بالا و فرصت 
تحقيقاتي و فعاليت هاي پژوهش��ي در كشور توسعه 
يافته اس��ت و هم اكنون ش��اهد صادرات راديوداروها 
و صادرات تجهيزات هس��ته اي در كش��ور هستيم. 
وي گفت: براي نخس��تين بار امسال در سه نمايشگاه 
بين المللي در حوزه فناوري هسته اي شركت كرده ايم 
و تمام تلاش ما بر اين است كه محصولات فناورانه در 
حوزه هسته اي را علاوه بر تامين نياز داخل بتوانيم به 
كش��ورهاي ديگر صادر كنيم. رييس سازمان انرژي 
اتمي در ادامه به دس��تاوردهاي هس��ته اي در س��ال 
1401 اشاره كرد و گفت: پودر منعقد كننده خون كه 
در جراحي هاي سنگين مورد استفاده قرار مي گيرد 
و يك محصول تحريمي بوده اس��ت، امسال توليد و 
مورد استفاده قرار گرفته و گواهي سازمان غذا و دارو را 
دريافت كرده است و امكان صادرات اين محصول هم 
اينك وجود دارد. اسلامي عنوان كرد: در حوزه پلاسما 
تصفيه ش��يرابه ها يك معضل بزرگ در كشور بود كه 
با انعقاد تفاهم نامه س��ه جانبه هم اكنون اين آمادگي 
وجود دارد كه از اين محصول فناورانه رونمايي شود و 
بتوانيم در فضاي اجرايي آن را راه اندازي كنيم. وي ادامه 
داد: اهداف و برنامه هايي در صنعت هسته اي پي ريزي 
شده و تنظيماتي در اين حوزه شكل گرفته است و بايد 
فعاليت دانشگاه ها در حوزه فناوري هسته اي با سازمان 
انرژي اتمي همگرا باشد تا شاهد توسعه منابع در حوزه 

هسته اي و خلق فناوري در اين حوزه باشيم.

بايد از حقوقدانان راهكار 
بخواهيم تا فساد متوقف شود

دستيار مردمي س��ازي رييس جمهور گفت: ما بايد از 
حقوقدانان راهكار بخواهيم تا فساد متوقف شود. سيد 
احمد عبودتيان در دومين نشست حقوقدانان انقلاب 
اسلامي كه با عنوان »رويداد حقوقي قيام« برگزار شد، 
گفت: مفهوم مردمي سازي دولت براي بعضي عجيب 
به نظر مي آيد و ممكن است گفته شود كه شعاري است. 
در منطق حكومت اس��لامي هيچ كاري از امور مردم 
مستثني نيس��ت و اصلًا انقلاب بدون اسلحه و بدون 
كمك قدرت خارجي و فقط با كمك مردم پيروز شد. 
مشاور رييس جمهور گفت: امام )ره( از 12 فروردين به 
عنوان روز امامت امت ياد كرد. در مقدمه قانون اساسي 
نيز آمده است كه بايد بحث مشاركت عموم مردم جامعه 
در تصميمات كشور در نظر گرفته  شود. ما تجربه موفق 
اداره جنگ و جهاد سازندگي با مشاركت مردم را نيز 
داريم. ۹۷ نهاد كوچك و بزرگ مردم نهاد داشته ايم و 
اين مش��اركت بايد در همه زمينه ها باشد، لذا فلسفه 
مردمي سازي دولت چيز جديدي نيست، بلكه تجديد 
عهد با اهداف اوليه انقلاب است. وي تأكيد كرد: امام يك 
هنري داشت و آن اين بود كه مسائل پيچيده را ساده و 
به نحوي تغيير دهد كه هر كسي در آن مشاركت كند. 
در دوره كرونا مشاركت مردم در ساخت ماسك بود كه 
قيمت ماسك را به هزار تومان رساند. در زمان جنگ 
هم كه تحريم بوديم و باند نداش��تيم، خانم هاي خانه 
كمك كردند و مساله را حل كردند. عبودتيان گفت: 
جهاد سازندگي به اين دليل حذف  شد كه مساله را 
پيچيده كرديم و س��اخت و سازهاي جهادي را زير 
سوال برديم. اين فس��اد هم به دليل سازوكارهاي 
پيچيده است كه تعريف كرده ايم اما اگر براي مردم 
س��امانه اي براي گزارش فس��اد بگذاريم فساد هم 
متوقف مي شود. دستيار مردمي سازي رييس جمهور 
گفت: ما بايد از حقوقدانان راهكار بخواهيم تا فساد 
متوقف شود. بايد مساله ساده شود و همه مردم بايد 
نسبت به آن حساس ش��وند و بايد به خودكنترلي 
برسيم و بايد به سمت سازوكارهاي پيشگيرانه برويم.

خانه هاي 20 ميليارد توماني از بودجه كنار رفتند؟

مهدي غضنفري تشريح كرد: 

معافيت مالياتي براي پولدارها!

پيشنهاد نفتي صندوق توسعه ملي براي كنترل قيمت ارز
رييس هيات عامل صندوق توسعه ملي از پيشنهاد 
آمادگي اين صندوق براي سرمايه گذاري در ميادين 
نفتي خبر داد و بر اين باور است كه اين اقدام مي تواند 
به افزايش سرمايه گذاري در كشور و در نهايت كنترل 
قيمت ارز كمك كند. مهدي غضنفري بر اين نكته 
تاكيد دارد كه وقتي ذخاير در زيرزمين قرار دارند، 
ارزش افزوده اي در پي نخواهند داشت اما اگر بتوانيم 
ذخاير زيرزميني را استخراج كنيم و بفروشيم و منابع 
حاصل از آن را در صندوق حفظ كنيم، دستمايه اي 
براي سرمايه گذاري هاي بعدي صندوق مي شود و 
بعد از چند سال ارزش آن دو يا چند برابرخواهد شد.

     صندوق توسعه ملي اخيرا براي سرمايه گذاري در 
حوزه نفت و گاز اعلام آمادگي كرده است. دليل اين 

اعلام آمادگي چه بوده است؟
دولت ها ح��دود 100 ميلي��ارد دلار از مجم��وع دارايي 
1۷۵ ميلي��ارد دلاري كه صندوق توس��عه ملي در خلال 
12 سال گذش��ته دريافت كرده است را برداشت كرده اند 
حدود 2۵ ميليارد دلار از 100 ميليارد دلار مذكور توسط 
زيرمجموعه وزارت نفت براي سرمايه گذاري برداشت شده 
است. با شرايطي كه اين روزها براي بازار فروش نفت وجود 
دارد، بعيد است كه دولت قادر باشد به زودي طلب خود و 
همچنين دولت هاي قبل را بازپرداخت كند، به همين دليل 

لازم است كه اين طلب به شيوه هاي مختلف تهاتر شود.
     به غير از س�رمايه گذاري در حوزه نفت و گاز چه 
پيشنهاداتي از س�وي صندوق توسعه ملي مطرح 

شد؟
در ابت��دا صندوق توس��عه ملي پيش��نهاد كرد همه 
درآمدهاي نفتي در اختيار اين صندوق گذاشته شود تا 
صندوق سرمايه گذاري كرده و منابع حاصل از سودي 
كه كس��ب كرده را در اختيار دولت قرار دهد كه با اين 

پيشنهاد در عمل موافقت نشد.
پيشنهاد ديگري كه از سوي صندوق توسعه ملي مطرح 
شد اين بود كه بنگاه هايي كه قصد مولدسازي دارند، 
بخشي از دارايي مازاد خود را به عنوان طلب صندوق 
به صندوق بدهند تا صندوق دارايي ها را مولد كرده و 
بعد به فروش برساند تا هم صندوق توسعه ملي موفق 
به كسب سود شود و هم بخشي از طلب دولت تسويه 
شود. اما از آنجايي كه دولت به منابع حاصل از اين طرح 
نياز دارد، فعلا اين پيشنهاد براي دولت مطلوب نيست.

     بنابراين سرمايه گذاري در ميادين نفتي و گازي 
پيشنهاد سوم بود؟

بله. صندوق توس��عه ملي آمادگي دارد مانند بسياري از 
صندوق هاي ثروت مل��ي دنيا در حوزه ه��اي نفت و گاز 
سرمايه گذاري كند و مجوز سرمايه گذاري البته به صورت 
كلي از هيات امناي صندوق اخذ شده است. بنابراين اين 
پيشنهاد از سوي صندوق مطرح شد كه به صندوق توسعه 
ملي اجازه داده شود روي برخي از ميادين نفتي مخصوصا 
ميادين مشترك با اس��تفاده از منابعي كه در اختيار دارد 
سرمايه گذاري كرده و نفت را استخراج كند. بخشي از منابع 
حاصل از اين سرمايه گذاري متعلق به دولت است و صندوق 
توسعه ملي مي تواند اين سهم را در ازاي طلب خود برداشت 
كند. بنابراين در اين صورت لازم نيس��ت دولت بخشي از 
بودجه خود را براي بازپرداخت بدهي خود به صندوق توسعه 

ملي اختصاص دهد.
     اين اتفاق چه مزايايي در پي دارد؟

اين فرآيند چند حسن دارد. نخست آنكه صندوق توسعه 
ملي مي تواند به موازات شركت ملي نفت ايران در ميادين 
مختلف نفت و گاز سرمايه گذاري كند تا برداشت از ذخاير 
زيرزميني سرعت بگيرد. از سوي ديگر بايد به اين نكته توجه 
داشت كه اتحاديه اروپا مصوب كرده است كه بعد از سال 
20۳۵ توليد خودروهاي با سوخت فسيلي متوقف خواهد 
شد، اين موضوع نشان مي دهد ذخاير زيرزميني فقط تا دو 
دهه آينده بازار جهاني خوبي خواهند داشت و بعد از آن اين 
سوخت ها شايد مانند امروز متقاضي نداشته باشند. بنابراين 

بايد در تبديل اين ذخاير به ثروت ماندگار تعجيل كرد.
همچنين اگر صندوق توسعه ملي ميادين نفت و گاز را در 
اختيار داشته باشد، هم امكان جذب سرمايه گذار خارجي 
فراهم مي شود و هم اينكه صندوق مي تواند مازاد توليد و 
برداشت خود از ميادين نفتي را در اختيار دولت بگذارد. بايد 
به اين نكته توجه داشت كه وقتي اين ذخاير در زيرزمين قرار 
دارند، ارزش افزوده اي در پي نخواهند داشت اما اگر بتوانيم 
ذخاير زيرزميني را اس��تخراج و به فروش رسانده و منابع 
حاصل از آن را در صندوق حفظ كنيم، دستمايه اي براي 
سرمايه گذاري هاي بعدي صندوق مي شود و بعد از چند 

سال ارزش آن دو يا چند برابر خواهد شد.
من با اين نظر موافق هس��تم كه س��هم اندك��ي از منابع 
زيرزميني بايد هر سال در بودجه مورد استفاده قرار گيرد 
اما سهم بزرگ تري بايد براي نسل هاي آتي وارد صندوق 
توسعه ملي شود. بنابراين بين اينكه منابع نفتي وارد بودجه 

شود يا صندوق توسعه ملي، تفاوت وجود دارد. وقتي اين 
منابع وارد صندوق مي ش��وند، صندوق مي تواند با ايجاد 
ارزش افزوده روي اين منابع، از يك صندوق 100 ميليارد 
دلاري به يك صندوق 1000 ميليارد دلاري برسد و اين يك 
پشتوانه بزرگ براي اداره كشور محسوب مي شود. از سوي 
ديگر اگر بتوانيم ذخاير زيرزميني را تبديل به سرمايه گذاري 
و در صندوق توس��عه ملي نگهداري كنيم، از س��ود اين 

سرمايه گذاري ها مي توان بودجه كشور را هم تامين كرد.
     پيشنهاد صندوق به چه كس�ي ارايه شده و چه 

واكنشي در پي داشته است؟
صندوق توسعه ملي در ابتدا پيشنهاد خود را به رييس جمهور 
ارايه كرد كه مورد اس��تقبال رييس جمه��ور قرار گرفت 
و پيش��نهاد را نزد مق��ام معظم رهبري بردن��د. به نقل از 
رييس جمهور، مقام معظم رهبري با اين پيشنهاد مخالفتي 
ندارند اما نظرشان اين است كه از طريق مجلس در برنامه 
هفتم اعمال شود. بنابراين پيشنهاد صندوق نزد مقامات 
عاليرتبه نظام مورد پش��تيباني قرار گرفته است؛ اما براي 
اينكه به قانون تبديل شود نمايندگان مجلس بايد بر روي 
اين موضوع كار كنند. بايد به اين نكته توجه كرد كه اگر در 
برنامه هفتم همان ديدگاهي وجود داشته باشد كه در شش 
برنامه قبلي وجود داش��ت، همان نتايج قبلي نيز حاصل 
مي ش��ود. بنابراين بايد در برنامه هفتم يك نگاه متفاوت 
داشته باشيم تا نرخ رشد هشت درصد محقق شود. يكي از 
الزامات تحقق نرخ رشد هشت درصدي نيز سرمايه گذاري 
است، درواقع براي اينكه ايران يك ايران تازه شود بايد حجم 

سرمايه گذاري افزايش يابد.
بدون ورود سرمايه هاي جديد به كشور امكان رشد هشت 
درصدي، امكان كنترل قيمت ارز، امكان حل مش��كلات 
معيشتي و... ميسر نمي شود. قيمت ارز فقط تابع تصميمات 
بانك مركزي و شرايط تحريمي نيست. ارز يك مقوله اي 
است كه مي توان از آن به عنوان دوچرخه اقتصادي ياد كرد. 
يعني هم اقتصاد خرد بايد بتواند خوب حركت كند هم كلان 

تا بتوان قيمت ارز را كنترل كرد.
اگر اين فرصت در اختيار صندوق قرار داده شود تا به حوزه 
سرمايه گذاري نفت و گاز وارد شود، مي تواند ارز بيشتري 
وارد كشور كند و سرمايه گذاري بيشتري صورت بگيرد. 
پيام مستقيم من به مقامات حكمراني در كشور از جمله 
قوه مجريه و قوه مققنه اين است كه اگر قصد دارند يك كار 
بزرگ در حوزه توسعه كشور انجام دهند از اين فرصتي كه 

صندوق مي تواند ايجاد كند، استفاده كنند.

     با توجه به اينكه به دليل تحريم، صادرات نفت با 
چالش هايي مواجه است، صندوق توسعه ملي، نفتي 
كه از ميادين استخراج مي كند را به چه نحوي صادر 

خواهد كرد؟
صندوق توسعه ملي لازم نيست در خط مقدم انتقال 
نفت و بازگش��ت ارز حاصل از فروش نفت نفت كاري 
انجام ده��د. زيرا در حال حاض��ر گروه هاي مختلفي 
در كشور شكل گرفته اس��ت كه امكان فروش دارند. 
مجوزهايي ه��م در جاهاي مختلف براي فروش نفت 
داده شده است. بايد به اين نكته نيز توجه داشت كه اگر 
بتوانيم با كشورهاي خارجي سرمايه گذاري مشترك 
انجام دهيم موضوع فروش محصول و بازگش��ت ارز 
س��هل خواهد ش��د. چراكه صندوق با پشتوانه مالي 
عظيمي كه دارد مي تواند يك شريك قابل اعتماد براي 
شركاي خارجي باشد. اگر بگوييم صندوق نمي تواند 
نفت بفروش��د پس اجازه دسترسي به آن ندهيم يك 
خودتحريمي اس��ت. مجلس به صندوق توسعه ملي 
اين اجازه را بدهد اگر نتوانستيم نفت را بفروشيم از ما 
گله و شكايت كنند. اگر در كنار شركت ملي نفت يك 
نهاد ديگري باشد حساب و كتاب ها شفاف خواهد شد.
     با توجه به اينكه طبق قانون بايد هر سال ۴۰ درصد 
از درآمدهاي نفتي وارد صندوق توسعه ملي شود، 
تاكنون چند درصد از اين موضوع تحقق يافته است؟

اگر منابعي كه دولت ها از صندوق ها برداش��تند را در 
محاسبه مد نظر قرار دهيم، 40 درصد سهم صندوق 
هيچگاه عملياتي نشده است. به طور متوسط طي 12 
سال گذشته سهم صندوق از درآمدهاي نفتي كم تر از 

10 درصد بوده است.

     صندوق توس�عه ملي تصميم دارد براي توسعه 
منابع خود در كدام حوزه ها سرمايه گذاري كند؟

بعد از اينكه مجوزهاي لازم از هيات امناي صندوق توسعه 
ملي براي شيوه هاي مختلف سرمايه گذاري گرفته شد اين 
صندوق در حوزه هاي مختلفي سرمايه گذاري كرد. يكي از 
اين حوزه ها بازار سرمايه و صندوق هاي با درآمد ثابت بود 
كه هر دو رشد خوبي داشت. همچنين صندوق توسعه ملي 
در پروژه توسعه ميدان نفتي آزادگان 1۵ درصد سهم دارد. 
پروژه هايي نيز از طرف بخش خصوصي و بانك ها به صندوق 
ارجاع شده بود كه درخواست تسهيلات داشتند و صندوق به 
آنها پيشنهاد مشاركت داد. درواقع صندوق توسعه ملي هيچ 
پروژه اي تعريف نكرد بلكه به مالكين پروژه هايي كه ارزش 
آن بالاي 100 ميليون دلار باش��د به طور واضح پيشنهاد 
مشاركت داد. اميدواريم به زودي ۳۳ درصد از يك بانك را 
هم خريداري كنيم و سهام دار يك شركت E&P هم شويم.
    نحوه سرمايه گذاري صندوق توسعه ملي در بازار 

سرمايه به چه صورت است؟
صندوق توسعه ملي به دو طريق در بازار سرمايه حضور دارد. 
نخست تزريق منابع به صندوق تثبيت بازار سرمايه است 
كه تاكنون حدود ۶000 ميليارد تومان تزريق شده است. 
دوم آنكه شركت هاي زيرمجموعه صندوق نزديك 1000 

ميليارد تومان سهام خريده اند.
    صندوق توسعه ملي در حوزه صندوق مشترك 

بين المللي چه اقداماتي انجام داده است؟
در اين مورد با مپنا وارد گفت وگو شده ايم. اين شركت 
در ونزوئلا پروژه هايي را پيشنهاد داده است كه طبق 
توافق نامه اي قرار شد اين پروژه هاي نفتي و نيروگاهي 

را مشترك پيش ببريم.
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بالاخره پس از مدت ها ش��اخص عدد يك ميليون و 700 
هزار واحدي را به خود ديد و سبزپوش شد؛ از ابتداي امسال 
شاخص عدد 1.7 ميليوني به خود نديده بود و اكنون بورس 
روي مدار رشد قرار گرفته اس��ت. مساله اصلي اينجاست 
بالاخره از بيش از دوسال نزولي بوده و اكنون بالاخره نتوانسته 
تا حدودي مثبت شود و اعتماد سهامداران نسبت به اين بازار 
درحال جلب شدن است. نكته اساسي اينجاست كه اگر دولت 
در بورس دست نبرد و دخالتي اينجام ندهد شاخص همچنان 
صعودي باقي مي ماند اما اگر مس��وولان مجدد وارد بورس 
شوند احتمالا دوباره ش��اهد شرايط وخيم و سقوط بورس 
باشيم. اغلب كارشناسان عقيده دارند كه شاخص كل براي 
اولين بار پس از سال 99 يك رشد واقعي پرهيجان را تجربه 
كرده و اين رشد سنگين كاملا واقعي بدون دستكاري دولت 
بوده است؛ اما اگر دولت قصد ورود به بورس را داشته باشد 
شرايط وخيم خواهد شد. در دو روز اخير ميانگين 80 درصد 
بازار سبزپوش بودند و نمادهاي سنگين بازار نيز توانستند به 
رشد شاخص كمك بسزايي كنند. در اين دو روز شاهد ورود 
پول به بازار س��رمايه بوديم اما تحليلگران با سابقه بورسي 
عقيده دارند كه در اين شرايط پولي وارد بورس نمي شود بلكه 
پول بين حقوقي ها و حقيقي ها جابه جا مي شود.  در دومين 
روز كاري هفته شاخص كل بورس روند صعودي خوبي را 
تجربه كرد و نتوانس��ت براي دومين بار در يك هفته تغيير 
كانال دهد. شاخص كل بورس تهران امروز يكشنبه با افزايش 
بيش از 65 هزار واحدي معادل 3.7 درصدي در محدوده يك 
ميليون و 804 هزار واحدي قرار گرفت و شاخص هم وزن نيز 
با رشد 10 هزار و 706 واحدي در محدوده 536 هزار واحدي 
قرار گرفت. در اين روز ارزش شاخص 30 شركت بزرگرشد 
4.95 درصدي را ثبت كرد. همچنين ارزش معاملات بازار 
س��رمايه به 12، 968 ميليارد تومان رسيد و شاهد 28.11 
ميلياردي حجم معاملات بوديم. ارزش دلاري بازار سرمايه 
به 284 ميليارد تومان رسيد. بيشترين ارزش معامله بازار 
روز يكشنبه به نمادهاي شستا، فولاد، شپنا، افران و دارايكم 
تعلق داشت. همچنين نمادهاي شستا، فولاد، شپنا، شتران 
و خودور نيز بيشترين حجم معامله را تجربه كردند. در دوسال 
اخير ش��اخص كل بورس روند نزولي داشته و اكنون براي 
اولين بار وارد محدوده يك ميليون و 800 هزار واحدي شده 
كه در نوع خود يك ركوردشكني محسوب مي شود. نكته 
مهم اينجاست اكنون بازار گاوي است و در اين شرايط ممكن 
است ورود سرمايه هاي جديد به بازار افزايش يابد كه احتمالا 

اين سرمايه ها ورودي به بازار نيز تا حدودي سنگين باشد.

    بازار گاوي
بازار گاوي به بازاري گفته مي ش��ود كه روند صعودي دارد. 
دليل دقيقي براي اي��ن نام  گذاري وجود ندارد، اما ش��ايد 
بتوان گفت چون گاوها در هنگام جنگ ش��اخ هاي خود را 
بالا نگه مي دارند، به بازارهايي با روند صعودي نيز بازار گاوي 
مي گوين��د. همانطور كه گفتيم در بازاره��اي گاوي با نرخ 
صعودي مواجه هس��تيم اين به آن معنا است كه همزمان 
با زياد ش��دن تقاضا قيمت  ها نيز بالا رفته است، اما در اين 
زمان عرضه نيز كم مي ش��ود، انگار با ب��الا رفتن قيمت ها 
سرمايه گذاران انتظار سود بيشتري دارند و حاضر نيستند 
سهامي كه سودآور است را از دست بدهند. اغلب بازارهاي 
گاوي در شرايط آرامش و در نتيجه اوضاع خوب سياسي و 
اقتصادي اتفاق مي  افتد. شرايطي را در نظر بگيريد كه چرخ 
كارخانه ها به خوبي مي چرخد، در نتيجه فعاليت هاي مفيد 

كارخانه ها سوددهي سهام شان بالا رفته، تقاضا بالا مي  رود و 
با افزايش قيمت هر سهم عرضه نيز كاهش مي يابد. همانطور 
كه گفته شد كمتر كسي حاضر مي شود تا سهام ارزشمندي 
را از دست بدهد. روند صعودي و نزولي در بازار سهام تحت 
تاثير ميزان عرضه و تقاضا قرار دارد، به نحوي كه با بالا رفتن 
تقاضا و شرايط مناسب اقتصادي به اصطلاح در بازار گاوي 
تقاضا بالا و عرضه كم است اما در بازار خرسي شرايط كاملا 
عكس اس��ت. تقاضا كم و عرضه زياد به دنبال آن به دليل 
عرضه زياد ارزش سهام نيز كاهش مي يابد. از آن جايي كه 
همه كس��ب كارهايي كه در بازار سهام هستند، عضو يك 
مجموعه اقتصادي بزرگ تر هستند، كوچك ترين تغيير در 
فعاليت  هاي اقتصادي زيرمجموعه ها بر مجموعه بزرگ تر 
تاثير مي گذارد. در بازار خرسي شرايط اقتصادي به شدت 
ضعيف مي شود؛ زيرا به دنبال اينكه مصرف كنندگان قادر 
به خريد نيستند و زياد هزينه نمي كنند، بيشتر مشاغل نيز 
قادر به ثبت سود كلان نخواهند بود. از ديگر پيامدها مي توان 
به كاهش مستقيم ارزش سهام بازار اشاره كرد.در بازار گاوي 
شرايط عكس است مردم علاوه بر تمايل به خريد از قدرت 

خريد خوبي برخوردارند، در نتيجه اقتصاد قدرت مي يابد.

    علت رشد بورس چيست؟
احمد اشتياقي نيز به تجارت نيوز گفت: » علت رشد شاخص 
در روزهاي اخير را مي توان افزايش قيمت دلار آزاد و نحوه 
مبادله ارز حاصل از صادرات پتروش��يمي  ها دانست. طور 
كلي بورس نسبت به افزايش قيمت دلار بازار آزاد و انتظارات 
تورمي عكس العمل مثبت نشان مي دهد. براي نمونه زماني 
كه دلار از محدود 33 هزارتومان به 42 تومان رسيد شاخص 
در محدوده يك ميليون و 300 هزار واحدي بود و به واسطه 
اين افزايش شاخص تا يك ميليون و 550 هزار واحد رسيد. 
زماني كه براي دومين بار افزايش قيمت دلار رخ داد و نرخ 

اين ارز از 43 هزارتومان به 50 هزارتومان رسيد، بورس نيز 
نس��بت به اين موضوع واكنش مثبت نشان داد. البته اين 
افزايش نرخ ارز همراه با تغيير نحوه مبادله ارزهاي حاصل 
از صادرات پتروشيمي ها و شركت هاي صادرات محور بود.

قرار است كه ارز حاصل از صادرات پتروشيمي ها و شركت ها 
ديگر با نرخ 28 هزار و 500 تومان معامله نشود و اين ارز در 
بازار دوم نيما با رقابت معامله مي شود كه با قيمتي حدود 
40 هزار تومان اس��ت و اي��ن افزايش نرخ مي تواند جهش 
بزرگي براي صنايع باشد.از س��وي ديگر كالا محصولات 
بورس كالا نيز با رقمي حدود 40 تا 42 هزارتومان معامله 
شدند كه شركت ها با افزايش خوبي روبرو شدند. بنابراين 
بازار بنا بر اتفاقات روند صعودي به خود گرفت و ش��اخص 
تا يك ميليون و 800 هزار واحد رسيد و به نظر مي رسد كه 
با افزايش س��ودآوري شركت ها از محل افزايش نرخ دلار و 
تثبيت شاخص كل مواجه باشيم. بازار سرمايه به صورت 
بنيادي افزايش پيدا كرده و با توجه به اتفاقات اخير احتمالا 
اين گام محكم باش��د.با توجه به اينكه در انتهاي سال قرار 
داريم و حقوقي ها عمدتا فروشنده هستند و از طرفي هم 
پول جديدي هم وارد بازار نشده و كماكان پول سهامداران 
در حال گردش اس��ت. روز گذشته خروج پول سنگيني از 
صندوق هاي درآمدثابت داشتيم كه نشان دهنده اين است 
كه پول از خود بازار و صندوق هاي درآمد ثابت براي خريد 
سهام تزريق شد و بنا به اين فضايي كه داريم براي دو هفته 
اينده شاخص مي تواند در محدوده يك ميليون و 800 هزار 
واحدي و نقاط تعادلي معامله شود. آخرين هفته اسفند ماه 
وضعيت بورس تغيير خواهد كرد؛ چرا كه ديگر حقوقي ها 
فروشنده نيس��تند و تامين مالي خود را انجام داده اند و به 
همين واسطه بازار سرمايه مي تواند روند افزايشي به خود 
بگيرد. از سوي ديگر نرخ ارز در محدوده جديد خود تثبيت 
خواهد شد و به همين واسطه سودآوري صنايع و شاخص 

بيش از گذشته مي شود.« فردين آقابزرگي، كارشناس بازار 
سرمايه نوشت: » نرخ تورم اگر 50 درصد است، بايد بازدهي 
هركدام از بازارها كمتر از اين درصد نباشد. در غير اين صورت 
يعني مشكلي وجود دارد كه بورس اينگونه عمل مي كند. 
البته شاخص هم وزن در تيرماه سال 1399، 530 واحد بود 
و روز گذشته اين شاخص 522هزار واحد شد و امروز بايد 
اين شاخص ركود تاريخي خود را ثبت كندشاخص بورس 
بنا به دلايلي مديريت مي ش��د، اما در نهايت روز گذشته 
شاخص از ركود ارديبهشت امسال يعني 1680 واحد عبور 
كرد. البته پيش از اين در دي ماه به اين شاخص نزديك شد 
اما نتوانست از آن عبور كند. در مجموع شاخص كنوني نشان 
مي دهد كه بازار سرمايه از ابتداي سال جاري تنها 25درصد 
بازدهي داشته است. البته بازدهي شاخص هم وزن 50درصد 
را ثبت كرده كه معقول تر است. علت اول افزايش ارزش روز 
دارايي  شركت ها و ارزش جايگزيني شركت ها و علت دوم اثر 
مثبت بر سود و زيان شركت هاي ارزي كه صادركنندگان 
نفت، فرآورده هاي نفتي )پتروشيمي و شيميايي(، فولاد و 
ساير محصولات _ علت اصلي رشد شاخص است. در واقع 
هم اكنون 40 درصد بازار سرمايه شركت هاي ارزي شامل 
نفت و فرآورده هاي نفتي، پتروشيمي، فولادي ها و.. است، 
لذا سود و زيان اين شركت ها بر شاخص اثر مثبت و منفي 
دارد. بنابراين، اين دو عامل به دليل اشباع بودن ساير بازارها 
موجب خواهد شد تا بازار سرمايه رشد مثبتي داشته باشد.

حركت بورس واقعي اس��ت. در سال جاري ركود تاريخي 
شاخص هم وزن شكسته شد و شاخص كل تا انتهاي سال 
قطعا از مرز كنوني به صورت پيوسته عبور خواهد كرد. البته 
اينگونه نيست كه هر روز بازار سرمايه 4.5 تا 5 درصد رشد 
مثبت داش��ته باشد. طبيعي است مكانيزم عرضه و تقاضا 
بخشي از عرضه ها در روزهاي آتي افزايش مي يابد. در كل 

شاخص رشد مثبت خواهد داشت.
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مقايسه ريسك
به ريوارد بازار سكه و بورس

جلسه مجلس شوراي اسلامي با محمدرضا فرزين 
ريي��س بانك مرك��زي و محمد مخبر مع��اون اول 
رييس جمهور برگزار شد. خروجي اين جلسه براي 
بازار ارز تش��كيل يك كميته هماهنگ��ي با حضور 
نمايندگان مجلس و دولت ب��راي كنترل بهتر بازار 
ارز بود. همچنين مقرر ش��د ك��ه در صرافي ها مانند 
قبل معاملات يورو و ارز از ديروز انجام ش��ود و مردم 
بتوانند همانند قبل نيازهاي ارزي خود را از صرافي ها 
تامين كنند. اين يعني مس��وولان توزيع ارز را حلقه 
مفقوده مش��كلات ارزي مي دانند و تصور مي كنند 
راه برون رفت از وضعيت كنوني اين اقدام اس��ت. در 
اين جلس��ه قبل مجلس گفته شد كه بانك مركزي 
به اندازه كافي ارز دارد و در شرايطي كه واردات كمتر 
از صادرات است و كمبود منابع وجود ندارد نبايد اين 
اتفاقات در بازار ارز بيفتد. اين استدلال جلسه روز قبل 
به آن خاطر بود كه در بس��يار از كش��ورها كه درگير 
تورم بالا هستند نكول بدهي و عدم توانايي پرداخت 
بدهي ها باعث ايجاد مشكل در روند دريافت وام هاي 
بين المللي و كاهش منابع ارزي شده، با نكول بدهي 
منابع بانك ها در تامين نيازهاي وارداتي به مش��كل 
خورده و نتوانس��تند به نيازهاي ارزي مردم پاس��خ 
دهند در نتيجه بازار ارز روند صعودي گرفته است اما 
مشكلات ارزي ايران ناشي از نكول بدهي نيست. با 
اين حال در هيجانات ارزي در جهان ارزپاشي هم براي 
كنترل هيجانات در بازار ارز اس��تفاده شده است. در 
سال قبل همزمان با اقدامات انقباضي فدرال رزرو دلار 
امريكا تقويت شد و ساير ارزها در برابر دلار تضعيف 
شده و بر تورم كشورها دامن زدند يكي از اين ارزها در 
برابر دلار امريكا، دلار كانادا بود كه مسوولان آن حاضر 
نبودند در كه دلار كانادا در برابر دلار امريكا زانو بزند به 
همين دليل رييس بانك مركزي كانادا اعلام كرد كه 
براي كنترل تورم و نوسانات كاهشي، دلار كانادا اقدام 
به عرضه اس��كناس امريكايي در بازار مي كند. وقتي 
تورم تركيه در س��ال قبل به بالاي 80 درصد رسيد 
مردم اين كشور براي حفظ قدرت خريد پول خود به 
همه بازارها حمله كردند يكي از اولين بازارهاي مورد 
توجه بازار ارز بود كه بانك مركزي براي جلوگيري از 
تشديد تورم اقدام به عرضه ارز در بازار از طرق مختلف 
كرد. عرضه ارز توس��ط بانك مركزي تركيه در سال 
گذشته بسيار قابل توجه بود تا جايي كه با مقاومت لير 
تركيه در برابر تورم، اميدها از بازار ارز نااميد شد چون 
بازدهي آن بسيار كمتر از بساير بازارها بود.  پاندمي 
 كرونا از تعداد توريست ها و درآمدهاي تركيه كم كرد 
و در ادامه افزايش قيمت سوخت و مواد غذايي پس از 
جنگ روسيه و قرار گيري تركيه در ليست خاكستري 
اف اي تي اف بر تقاضاي ارز دامن زد. بلومبرگ تخمين 
زده كه بانك مركزي تركيه در سال قبل حدود 108 
ميلي��ارد دلار در ب��ازار ارز تزريق كرده تا از س��قوط 
پرش��تاب لير جلوگيري كند. در ايران هم در حدود 
يك دهه گذشته، تنش هاي سياسي و تحريم ها يكي 
از عوامل اثر گذار بر افزايش تقاضا در بازار ارز بوده است 
كه منجر به تقويت قيمت دلار در برابر ريال شده است. 
تا چند وق��ت قبل، بانك مركزي دلار با كارت ملي را 
در صرافي ها عرضه مي كرد و مردم ارز سهميه اي را از 
صرافي مي خريدن��د و در بازار مي فروختند كه بانك 
مركزي همزمان با تش��كيل بازار مبادلات ارز و طلا 
آن اقدام را متوقف كرد، اين مساله عرضه ارز در بازار 
دلار را كاهش داد و برخي معتقدند با كاهش عرضه 
ارز قيمت ها در بازار ارزجامپ داشته است. با اين حال 
بانك مركزي مي خواهد با بازگرداندن ارز سهميه اي 
و افزاي��ش مداخله در ب��ازار ارز، از اف��ت ارزش ريال 
جلوگيري كند ولي اين اقدام در شرايطي كه كشور 
با اخبار منفي در بازار روبه روست سخت خواهد بود. 
زيرا تقاضاي ارزي با تنش هاي سياسي افزايش پيدا 
مي كند و بانك مركزي باتوج��ه به الگوي تركيه اي 
بايد ارز بيشتري را به ارزپاشي اختصاص دهد. بانك 
مركزي تركيه با جمعيت مشابه ايران در سال قبل بر 
اساس تخمين بلومبرگ بيش از 108 ميليارد دلار ارز 
در بازار تزريق كرده كه به نظر نمي رسد بانك مركزي 
ايران بخواهد تا اين سطح ارز در بازار ارز تزريق كند، 
ولي آنچه كه مشخص است اگر بانك مركزي عرضه 
ارز را درم��ان روند فعلي ارز مي داند بايد مانند تركيه 
منابع خيلي بيشتري را به بازار ارز عرضه كند و در اين 
ميان عرضه درهم را از قلم نيندازد.  قيمت درهم امارات 
از ديرباز يكي از عوامل اصلي تعيين كننده قيمت دلار 
در بازار ارز بوده است و در چند وقت گذشته هم روند 
صعودي بازار ارز را رهبري كرده است به همين دليل 
بانك مركزي در كن��ار عرضه دلار و يوروبايد اهتمام 
بيش��تري بر عرضه درهم كه غالبا تقاضاي وارداتي 
است داشته باشد كه در جلس��ه مجلس و دولت در 
روز قبل از عرضه درهم سخني گفته نشده يا حداقل 
اعلام نشده است. در حالي كه سياست گذار بايد در اين 
حوزه علامت دهد تا زمينه تعديل نرخ حواله فراهم 
ش��ود. س��كه روز قبل ركورد زد حباب سكه در يك 
رشد بي سابقه به 28 درصد رسيد  قيمت سكه هم سه 
كانال قيمتي از سقف 30 ميليون توماني بالاتر رفت. 
حباب بالاي سكه خريد آن را پر ريسك كرده است 
و به نظر مي رسد با توجه به سبز پوش شدن شاخص 
كل، رشد قيمت ارز صادراتي در بازار مبادلات ارزي و 
پالس هاي مثبت دولت به بازار سرمايه نقدينگي از بازار 
سكه به سمت بازار سرمايه حركت كند . با توجه به 
عقب ماندگي بازار سهام از بازار سكه، در صورتي 
كه بازار سرمايه با حمايت دولت رو به رو شود اين 
پتانس��يل را دارد كه از بازار ارز در ايجاد بازدهي 
پيش بيفتد و سرمايه بيش��تري را نسبت به بازار 
ارز و سكه جذب كند. افزايش حباب سكه نسبت 
ريس��ك به ريوارد آن را افزايش داده است اين در 
شرايطي است كه رشد تورم، افزايش قيمت دارايي 
شركتهاي س��هامي و افزايش درآمد شركت هاي 
دلاري با رش��د قيمت ارز باعث شده تا ريسك به 
ريوارد بازار سهام به شدت كاهش پيدا كند و بازار 
سرمايه از اين نظر جذاب تر از بازار ارز و سكه باشد.

تأمين منابع مالي
چالش  اين روزهاي صنعت دارو

بورس| نشست تخصصي ميز صنعت »دارو« به همت 
مديريت صندوق توسعه و با حضور مسوولان و فعالان اين 
حوزه به ميزباني شركت بورس تهران برگزار شد. در اين 
نشست مديرعامل شركت سرمايه گذاري دارويي تامين 
گفت: تأمين منابع مالي يكي از بزرگ ترين چالش هاي 
صنعت دارو اس��ت. ب��ا پرداخت مطالبات ش��ركت ها و 
كمك هايي كه در رابطه با اخذ تسهيلات از بانك ها صورت  
مي گيرد، مي توان نگراني هاي تامين مالي اين صنعت را 
رفع كرد. نياز است 15 همت به سيستم دارويي تزريق شود 
تا بتوانيم از اين مشكل عبور كنيم. شركت سرمايه گذاري 
دارويي تامي��ن  TPICO بزرگ ترين هلدينگ صنعت 
دارويي و تامين كننده حج��م بزرگي از نيازهاي دارويي 
و درماني كشور اس��ت. اين هلدينگ، از سال 82 با انجام 
سلس��له تغييرات بنيادي، از بدنه داروپخش، به عنوان 
تنها هلدينگ تخصصي دارويي شركت سرمايه گذاري 
تامين اجتماعي )شستا( به وجود آمد. منصور نكويي نيا 
مديرعامل و عضو هيات مديره ش��ركت سرمايه گذاري 
دارويي تامين »تيپيكو« در نشست تخصصي صنايع با 
موضوع بررسي »صنعت دارو« كه با حضور كارشناسان 
اين صنعت و بازار سرمايه در بورس تهران برگزار شد عنوان 
كرد: موضوع كيفيت دارو از توليد تا مصرف بسيار حياتي 
است و بايد كيفيت آن بيش از پيش حفظ شود. نكويي نيا 
با اش��اره به اينكه اين صنعت همچنان با قيمت گذاري 
دستوري مواجه بوده اس��ت، افزود: وجود قيمت گذاري 
دستوري چالشي بزرگ براي اين صنعت به شمار مي رود. 
ما شركت هاي سرمايه گذار و سرمايه پذيري هستيم كه 
بايد جوابگوي سهامداران خرد و كلان باشيم. بنابراين، 
بايد طوري رفتار كنيم تا بنگاه ها س��ودآور شوند و نبايد 
مش��كلي در توزيع دارو داشته باشيم.وي عنوان كرد كه 
تامين منابع مالي يكي از موانع و چالش هاي پيش روي 
اين شركت است؛ به طوري كه نياز به تامين نقدينگي از 
تيرماه تا امسال بيش از 5 برابر شده است. همچنين قرار 
است براي سال آينده از بازار سرمايه براي تامين مالي مواد 
اوليه استفاده ش��ود. مديرعامل شركت سرمايه گذاري 
دارويي تامين با بيان اينكه سيستم دارويي كشور بيش 
از 40 س��ال در موقعيت درخشاني است و توانسته بيش 
از 90 درصد توليدات كشور را پاسخگو باشد، گفت: يك 
غفلت كوچك در اين صنعت عواقب بدي را به همراه دارد. 
بنابراين، راهكارهايي براي برون رفت از مشكلات اتخاذ 
شده تا به س��مت توليد داروهاي با فناوري نوين حركت 
كنيم. ما بايد به سمت توليد داروها با فناوري هاي نوين و 
روز حركت كنيم تا شاهد ثمرات اين خدمت باشيم. وي 
اظهار اميدواري كرد: خوشبختانه حركت هاي خوبي از 
سوي نخبگان كشور صورت گرفته است. به طور معمول 
براي تمام شركت ها طرح توسعه اي وجود دارد كه بايد برا 
آنها افزايش سرمايه در نظر گرفته شود. نكويي نيا تصريح 
كرد: خوشبختانه طرح ها با سرعت خوبي در حال انجام 
است و به طور دائم و به صورت ماهانه گزارش هاي مالي به 
هيات مديره ارسال و بررسي ها انجام مي شود. مديرعامل 
شركت سرمايه گذاري دارويي تامين گفت: تمام سيستم 
خريد آنلاين شده و به سمت شفاف سازي پيش مي رويم. 
خوشبختانه براي جمعيت 85 ميليون نفري كشور تعداد 
شركت هاي توليدكننده زياد است و قرار است هر سه ماه 
حداقل نيازهاي كشور بررسي شود تا با كمبود دارو مواجه 
نباش��يم. وي عنوان كرد: به سمت توليد هدفمند پيش 
رفته و برنامه توليد را با مطالعه بازار هماهنگ مي كنيم. 
با توجه به شرايط تحريم در انبارهاي ما بايد تا 3 ماه مواد 
اوليه وجود داشته باشند. نكويي نيا افزود: تأمين منابع مالي 
يكي از بزرگ ترين چالش هاي صنعت دارو است. در حال 
حاضر با توجه به تغيير نرخ ارز، مواد اوليه با ارز نيمايي 28 
هزار و 500 تومان وارد كشور مي شود. با پرداخت مطالبات 
شركت ها و كمك هايي كه در رابطه با اخذ تسهيلات از 
بانك ها صورت  مي گيرد، مي توان نگراني هاي تامين مالي 
اين صنعت را رفع كرد. مديرعامل »تيپيكو« افزود: نياز 
است 15 همت به سيستم دارويي تزريق شود تا بتوان از 
اين مشكل عبور كنيم. علي گلبازخاني، كارشناس گروه 
مالي مهرگان )ساتا( نيز در بخشي ديگري از اين نشست 
گفت: در حال حاضر شركت هاي فعال در صنعت دارويي 
بازار سرمايه به طور كلي شامل سه صنعت توليد مواد اوليه 
دارويي، توليد محصول دارويي و قسمت توزيع و پخش 
مي شوند. وي افزود: مجموع ارزش بازار اين سه قسمت در 
6 اسفند 1401، برابر با 129 همت است كه بخش توليد 
محصول دارويي با 97 همت بيشترين سهم را از مجموع 
اين س��ه گروه داراس��ت. ضمن آنكه ارزش بازار توزيع و 
پخش 20 همت و توليد مواد اوليه دارويي 11 همت است. 
همچنين 6 شركت در قسمت مواد اوليه، 32 شركت در 
قسمت توليد محصول و 4 ش��ركت در قسمت توزيع و 
پخش فعال هستند. گلبازخاني تصريح كرد: در رتبه بندي 
ارزش بازار شركت هاي دارويي، داروسازي عبيدي با 14 
درصد بزرگ ترين شركت دارويي محسوب مي شود و بعد 
از آن داروسازي دانا و پخش البرز در رتبه هاي بعدي قرار 
مي گيرند. كارش��ناس گروه مالي مهرگان )ساتا( گفت: 
درآمد عملياتي تجمعي صنعت دارو در بخش مواد اوليه 
در 9 ماهه سال گذشته 2.8 همت بوده كه در 9 ماهه سال 
جاري به 4.5 همت رسيده است. همچنين اين آمار براي 
صنعت توليد محصول در 9 ماهه 1400، 17.2 همت بوده 
كه در 9 ماهه امسال به 26.2 همت )رشد 52 درصدي( 
رسيده است. صنعت پخش نيز در 9 ماهه 1401 با رشد 56 
درصدي نسبت به 9 ماهه 1400 مواجه بود. به گفته وي، 
سود ناخالص تجمعي صنعت دارو در سه بخش مواد اوليه، 
توليد محصول و پخش در 9 ماهه 1401 نسبت به 9 ماهه 
1400 به ترتيب 48 درصد، 46 درصد و 54 درصد رشد 
داشته است. همچنين سود عملياتي تجمعي اين صنعت 
در 9 ماهه سال جاري نسبت به 9 ماهه سال گذشته در 
بخش مواد اوليه با 49 درصد، بخش توليد محصول با 47 
درصد و صنعت پخش با 48 درصد رشد همراه بود. سود 
خالص تجمعي نيز در مجموع در 9 ماهه 1401 نسبت 
به 9 ماهه سال گذشته رشدي 49 درصدي داشته است.

گلبازخاني توضيح داد: سازمان غذا و دارو هميشه حاشيه 
سود ثابت لحاظ مي كند تا اين صنعت با زيان مواجه نشود، 
براين اساس حاشيه سود خالص صنعت پخش در بهار، 
تابستان و پاييز امسال به ترتيب 4، 5 و 5 درصد بوده است.

»تعادل«ازرشدچندروزگذشتهبورسگزارشميدهد

بازار   گاوي  شد

تهران تاب  بي آبي ندارد

قراردادهايجديدعراقبرايافزايشتوليدنفتوگاز

دو ماه از زمستان گذش��ت، دماي هوا رو به افزايش است و 
كم كم روزهاي بهاري در راهند. هرچند كه بارش هاي هفته 
اخير كوه هاي تهران را سفيدپوش كرده، اما مسوولان تامين 
آب مي گويند هنوز آوردي به ش��كل روان آب براي تهران 
نداشته است. به گزارش ايسنا، بر اساس آخرين آمار اعلام 
شده، ميزان ذخاير سدهاي پنج گانه تامين كننده آب استان 
تهران 226 ميليون مترمكعب ب��وده كه اين رقم در زمان 
مشابه سال گذشته بيش از 310 ميليون مترمكعب بوده 
است. حجم آب سدهاي استان تهران 25 درصد نسبت به 

روز مشابه سال گذشته كاهش نشان مي دهد.
درست چند هفته پيش از انتشار اين آمار، آمار ديگري نيز از 
سوي استانداري تهران منتشر شد مبني بر اينكه جمعيت 

تهران به 19 ميليون نفر رسيده است.
عليرضا فخاري، اس��تاندار تهران هفته پي��ش اعلام كرد: 
برخورداري هاي تهران زمينه مهاجرت را فراهم مي كند و 
امروز با احتساب اتباع خارجي حدود 18.5 تا 19 ميليون 
جمعيت در تهران داريم و سالي حدود 5 درصد به جمعيت 

استان اضافه مي شود كه اين امر قابل توجه و تأمل است.
افزايش 5 درصدي سالانه جمعيت تهران در حالي است كه 
استان تهران، پس از استان سيستان و بلوچستان، فقيرترين 
اس��تان به لحاظ برخورداري از منابع آبي بوده و حدود 18 

درصد جمعيت كشور را خود جاي داده است.
ته��ران برخلاف س��اير پايتخت هاي ب��زرگ جهان هيچ 

رود پرآبي در حاش��يه خود ندارد و سيستم تامين آب اين 
كلان شهر صرفا وابسته به بارش برف و باران است. از سوي 
ديگر برخلاف ش��بكه برق كه امكان انتقال منطقه اي آن 
وجود دارد، يكي از دش��واري هاي تامين آب، نبود امكان 
انتقال آب از حوضه هاي آبريز داخلي و از يك استان به ساير 

استان ها است.
اتابك جعفري مديرعامل شركت مهندسي آب و فاضلاب 
كشور نيز چندي پيش به حساسيت، گستردگي و جمعيت 
بالاي استان تهران اذعان كرد و گفت: مشكلي كه امروز با 
آن دست به گريبانيم، فقدان پروژه هاي جايگزين و پدافندي 
تامين آب در استان تهران است. او صراحتا تاكيد كرد كه با 
راهكارهاي كوتاه مدت مش��كل تامين آب تهران برطرف 
نخواهد شد و اين كلان شهر نيازمند پروژه هاي اضطراري 
جايگزين است. اين درحالي است كه چندي پيش رييس 
سازمان مديريت و برنامه ريزي استان تهران آب را دومين 
چالش پيش روي اين استان بعد از مهاجرت دانست. از سوي 
ديگر سهم استان تهران در نهضت ملي مسكن 500 تا 600 
هزار واحد است كه مشخص نيست آيا براي تامين آب شرب 
اين ميزان بارگذاري جمعيت در دومين استان فقير كشور 

به لحاظ منابع آبي، برنامه ريزي شده است يا نه.
تراكم بالاي جمعيتي در تهران موجب شده است تا مصرف 
آب شرب در تهران تا اين اندازه بالا و نسبت به منابع آبي اين 

استان ناهمخوان باشد.

تهران سومين سال خشك سالي پياپي را تجربه مي كند و 
بارش هاي آنكه عمدتا به شكل برف بوده است هنوز تبديل 
به رواناب نشده و نتوانسته سدهاي تشنه اين شهر را سيراب 
كند. آمارهاي رس��مي نيز گواه اين ادعاس��ت، بر اس��اس 
آخرين آمار وزارت نيرو، ميزان بارش هاي اس��تان تهران 
نسبت از ابتداي س��ال آبي حدود 101 ميلي متر بارش در 
تهران ثبت شده در حالي كه بارش ها در بلندمدت حدود 
137 ميلي متر بوده است. پاييز خشك امسال و نبود باران 
و رواناب در اين فصل، منابع آبي تهران را دچار تنگدستي 
كرد و بارش هاي زمستاني نيز كه عمدتا به شكل برف بوده، 
تا زمان كاهش دما در ارتفاعات و آب شدن برف ها، كمك 
چنداني به تامين آب اين روزهاي تهران نخواهد كرد. اين در 
حالي است كه وضعيت مصرف آب در پايتخت هيچ تناسبي 
با مقدار بارندگي ها و ميزان ذخاير ندارد، آنگونه كه آبفاي 
استان تهران اعلام كرده است، بيش از 60 درصد مشتركان 
تهراني پرمصرف و بدمصرف هستند و اين موضوع در كنار 
ساير موارد مطرح شده، شرايط استان تهران را بغرنج كرده 
است. چندي پيش علي اكبر ملكوتي، مدير بهره برداري از 
تاسيسات آبي آبفاي استان تهران گفت: هرچند وارد ماه 
پاياني زمستان و سال ش��ده ايم. اما مصرف آب در تهران با 
روزهاي گرم س��ال برابري مي كند، اين مساله اي است كه 
بسياري از كارشناسان را نگران كرده است. به گونه اي كه 
در چند روز اخير مصرف لحظه اي آب در تهران حدود 50 

مترمكعب بر ثانيه بوده است. اما اين عدد با ميزان مصرف 
آب در گرمترين روز تابستان برابري مي كند. از سوي ديگر، 
شرايط آبي تهران متفاوت با ساير استان هاست. در بيشتر 
استان هاي كشور سهم شرب از آب مصرفي كشور بين 7 تا 
10 درصد است، اما در تهران 45 الي 50 درصدي مصرف 
آب مربوط به حوزه شرب و بهداشت است. به عبارت ديگر 
تقريبا معادل مصرف آب در حوزه كشاورزي در بخش شرب 
هم آب مصرف مي كنيم و اين نكته اي است كه كمتر مورد 
توجه قرار مي گيرد و شهري را كه به دور از رودخانه بنا نهاده 
شده است را به يكي از پرريسك ترين پايتخت ها در زمينه 
منابع آبي تبديل كرده است. واكاوي آمارهاي بيان شده، پرده 

از حقايق تلخي بر مي دارد كه نيازمند تامل است.
جمعيت تهران رو به افزايش و منابع آب آن محدود بوده، 
خشك سالي دو سال اخير اين كلان شهر، مسوولان را در 
برداشت از آبهاي زيرزميني براي تامين آب پايتخت ناگزير 
كرده و فرونشست با دشت هاي آن عجين شده است و با ادامه 

اين روند دير يا زود از رانش زمين گريزي نيست!
بهبود وضعيت موجود نيازمند برنامه ريزي جامع و اجراي 
اقدامات كوتاه مدت تا بلندمدت اس��ت. تاكنون اقدامات 
كوتاه مدت زيادي براي تامين و افزايش منابع آب شهر تهران 
انجام شده اما كافي نبوده و اين موضوعي است كه نيازمند 
سياس��ت گذاري كلان و اجراي پروژه هاي كلان براي اين 

كلان شهر حساس و پرمخاطره است.

عراق در س��ال هاي اخير، اقدام چنداني براي افزايش 
توليد نفت و گاز انجام نداده اما قراردادهاي جديدي كه 
با شركت هاي چيني و اماراتي امضا كرده است، مي تواند 
بلندپروازي هاي انرژي بغداد را به واقعيت تبديل كند.

به گزارش تسنيم، عراق هفته گذشته، با امضاي چند 
قرارداد با شركت هاي خارجي براي افزايش توليد نفت و 
گاز طبيعي، گام بزرگي براي تحقق اين هدف برداشت.

به نظر مي رس��د در حال حاضر كه عراق وابستگي به 
واردات از ايران براي تامين نيازهاي گازي خود دارد، 
رش��د توليد گاز طبيعي، از اهميت ويژه اي برخوردار 

است. بغداد با هدف افزايش توليد نفت به ميزان 250 
هزار بش��كه در روز و افزايش توليد گاز به ميزان 800 
ميليون فوت مكعب، قراردادهايي را با يك ش��ركت 

اماراتي و دو شركت چيني امضا كرد.
عراق كه دومين توليدكننده بزرگ عضو اوپك است، 
روزانه 4.5 ميليون بشكه نفت توليد مي كند. مقامات 
دولت عراق در س��ال هاي قبل گفت��ه بودند ظرفيت 
تولي��د مي تواند به پنج ميليون بش��كه در روز و حتي 
ش��ش ميليون بش��كه در روز رش��د كند اما اقدامات 
چنداني براي پيش��برد اين طرح ها انجام نگرفته بود. 

دليل اين پيشرفت آهسته، بي ثباتي سياسي در اين 
كشور، تحولات صنعت نفت و اولويت يافتن پروژه هاي 
كم هزينه و زود بازده در ميان شركت هاي نفتي پس از 
دو دوره رك��ود و پيش بيني ها از زمان اوج تقاضا براي 

نفت بود. 
چندين غول نفتي شامل اكسون با اشاره به دورنماي 
مبهم صنعت نفت عراق، در چند س��ال گذشته، اين 
كش��ور را ترك كرده اند. با اين ح��ال، دولت هايي كه 
روي كار آمده اند، با وجود سهميه توليد اوپك پلاس، 
از طرح ه��اي خود ب��راي افزايش توليد نفت دس��ت 

نكشيده اند.
يكي از ش��ركت هايي كه به عراق براي پيش��برد اين 
طرح ها، كمك خواهد كرد، شركت اماراتي “كرسنت 
پتروليوم “ اس��ت. اين شركت قراردادهاي بلندمدتي 
براي اكتشاف و توسعه سه ميدان نفتي و گازي، امضا 

كرده است.
كرس��نت پتروليوم پيش بيني كرده است دو ميدان 
گازي در اس��تان ديال��ه، ظرف مدت 18 م��اه به نرخ 
توليد روزانه 250 ميليون فوت مكعب خواهند رسيد. 
اكتشاف ميدان سوم در استان بصره انجام خواهد شد.



گروه راه و شهرسازي|
در شرايطي كه داده هاي آماري رسمي و متقني درباره 
وضعيت بازار مسكن در تهران و كشور منتشر نمي شود 
و از بهم��ن ماه، بان��ك مركزي گزارش ده��ي درباره 
تحولات بازار مس��كن پايتخت را متوقف كرده است، 
برخي كارشناسان و رسانه ها با اتكا به برخي آمارهاي 
دست دوم، محاسبات يا حتي مشاهدات ميداني اقدام 
به معرف��ي الگوي حاكم بر بازار مس��كن و همچنين 
ميزان رشد قيمت ماهانه مسكن مي كنند. از اين رو، 
در شرايطي كه بي ثباتي در وضعيت اقتصاد ايران طي 
هفته هاي اخير تشديد شده است، نبود داده هاي واقعي 
نيز بر فضاي مه آلود و غبار آلود دامن مي زند و نگراني 
ش��هروندان از آينده را تش��ديد مي كند. در تازه ترين 
برآورد، خبرگزاري مهر اعلام كرده است كه ميانگين 
ارزش خانه هاي منطقه يك از متري ۱۰۰ در دي ماه به 
۱۵۰ ميليون در اسفند افزايش پيدا كرده است. افزايش 
۱۵ درصدي قيمت مسكن در گران ترين منطقه تهران 
درحالي اتفاق افتاده كه اين عدد كمترين ميزان رشد 
نسبت به تمام مناطق پايتخت است و در سه منطقه 
۱۶، ۱۸ و ۲۰ ش��اهد جهش ۴۰ تا ۴۳ درصدي ارزش 
خانه ه��ا بوديم. در همين حال، يكي از كارشناس��ان 
مسكن به اين خبرگزاري گفته است كه ديگر دوران 
رشد قيمت در منطقه يك به پايان رسيده و به كمتر از 
۱۰ درصد افت پيدا كرده است. آشكارا اين دو روايت از 
منطقه يك تهران در گزارش مزبور داراي تناقض است. 
در عين حال، شايد بتوان اين تناقض را اينگونه توضيح 
داد كه به دليل نوسان هاي شاخص هاي كلان اقتصاد و 
نرخ ارز، جهش قيمت مسكن در همه مناطق بسيار بالا 
و لحظه اي است، در عين حال، رشد تقاضاي احتمالي 
در مناطق جنوبي و حاشيه اي پايتخت، بازار ساخت و 
ساز در اين مناطق را براي سازندگان جذاب كرده است 

كه مساله اي درون بخشي به شمار مي رود.
به گزار ش»تعادل«، پيش از اين يك سايت تخصصي 
برآورد كرده بود كه متوسط قيمت مسكن در تهران 
طي بهمن ماه با رشدي در حدود ۱۰ درصد، نسبت 
ب��ه ديماه ۵ ميلي��ون تومان افزايش يافت��ه و به ۵۸ 
ميليون تومان رسيده است. همزمان، »تورم قيمت 
مصرف كننده مسكن« طي بهمن ماه با كاهش نيم 
درصدي مواجه ش��د. اگر چه رش��د شاخص قيمت 
مصرف كننده مس��كن ملاك معتبري براي ارزيابي 
»تورم« مسكن شناخته نمي ش��ود، اما به طور قطع 
روند قيمت مسكن با توجه به رشد عمومي قيمت ها، 
ركوردهاي تازه نرخ دلار، تداوم رشد نقدينگي و ساير 
عوامل بنيادين اثرگذار بر فضاي اقتصاد كشور، طي 
بهمن ماه صعودي بوده اس��ت. در اين حال، تبديل 
قيمت هاي پيش��نهادي به قيمت هاي معاملاتي در 
فرايند نقل و انتقال مالكيت واحدهاي مس��كوني از 

اهميت بالايي برخوردار است. چه آنكه در اين فرايند 
نيروهاي فعال در ب��ازار زورآزمايي ك��رده و نتيجه 
نهايي در نرخ معاملاتي هويدا مي ش��ود. از اين رو، تا 
اعلام نشدن داده هاي معاملات انجام شده در بهمن 
ماه به طور دقيق نمي توان درب��اره تورم ملك در ماه 

گذشته داوري كرد.

    رشد قيمت مسكن در مناطق تهران
آنگونه كه خبرگزاري مهر گزارش كرده است، قيمت 
مسكن خانه هاي منطقه يك از متري ۱۰۰ در دي ماه 
به ۱۵۰ ميليون در اسفند ارتقا پيدا كرده است. با اين 
اوصاف رشد قيمت مس��كن در منطقه يك تهران به 
عنوان گران ترين نقطه بازار مسكن حدود ۱۵ درصد 

برآورد مي شود.
قيمت مسكن در مناطق جنوبي تهران بين ۲۲ تا ۴۳ 
درصد رشد داشته است. در منطقه ۱۶ متوسط قيمت 
مسكن از متري ۲۰ ميليون به ۴۰ ميليون افزايش پيدا 
كرد تا جهش ۴۳ درصدي ارزش خانه ها در اين نقطه 
نسبت به تمام مناطق تهران بيشتر باشد. در منطقه 
۲۰ ميانگين ارزش آپارتمان هاي مسكوني به متري 
۵۰ ميليون رسيد. ميزان رشد قيمت مسكن در مناطق 

جنوبي ۴۳ افزايش درصد برآورد شده است.

قيمت مسكن در ش��رق تهران بين ۲۰ تا ۲۴ درصد 
ارتقا پيدا كرده اس��ت. در منطقه پيروزي ما رشد ۲۴ 
درصدي را ش��اهد بوده ايم. ارزش هر متر آپارتمان در 
منطقه شرق از ۴۰ ميليون به ۸۴ ميليون تومان رسيد. 
به صورت ميانگين در منطقه شرق قيمت مسكن بين 
۲۰ تا ۲۴ درصد افزايش داشته است. قيمت مسكن در 
مناطق غربي تهران بين ۲۸ تا ۳۷ درصد رشد داشته 
است. خريد هر مترمربع آپارتمان مسكوني در منطقه 
غربي ۱۰۴ ميليون است در قياس با مهر ماه ۳۰ درصد 

افزايش داشته است.

    رشد قيمتي منطقه يك به پايان رسيد
بيت الله س��تاري، كارش��ناس مس��كن درخصوص 
قيمت گذاري در مناطق مخلتف به مهر گفت: عموماً 
خريد و فروش مسكن قاعده خاصي ندارد و براساس 
معاملاتي است كه در مناطق صورت مي گيرد و بعد از 
معاملات س��رمايه گذاري ها صورت مي گيرد. وي در 
ادامه بيان كرد: ارزش يك منطقه و افزايش قيمت ها 
براساس تقاضا است بنابراين س��رمايه گذار است كه 
تعيين مي كند قيمت آن منطقه چگونه باشد و هرجا 
كه رشد و توسعه وجود داشته باشد سرمايه گذار نيز 
وجود خواهد داشت به طور مثال در حال حاضر برخي 

مناطق مانند منطقه يك و دو رش��د ۸ تا ۱۰ درصدي 
دارند چرا كه پيش��رفت داش��ته اند و انتظاراتي براي 
رش��د اقتصادي وجودندارد بنابراين سرمايه گذار در 
آن مناطق كم شده اس��ت. اين كارشناس مسكن در 
ادامه از مناطق ش��رف و غرب گف��ت: در حال حاضر 
سرمايه گذاري در مناطق شرق، غرب و جنوب بيشتر 
صورت مي گيرد چ��را كه اين مناطق در حال رش��د 
توسعه اي هستند بنابراين سرمايه گذاري و ساخت و 
ساز در اين مناطق زياد خواهد شد با توجه به اينكه رشد 

در اين مناطق به بالاي ۳۰ درصد مي رسد.
بي��ت الله س��تاري گف��ت: در ح��ال حاض��ر حت��ي 
سرمايه گذاران ش��روع به ساخت و س��از در حاشيه 
كرده اند چرا كه با اين افزايش ها حاشيه شهر نيز گران 
خواهد شد و با توجه به اينكه رشد منطقه يك به سختي 
صورت مي گيرد اما مناطق ديگر همچنين حاش��يه 
شهرها به راحتي افزايش خواهند داشت بنابراين قيمت 
مسكن در مناطق ديگر به صورت صعودي افزايش پيدا 
خواهد كرد. بر اس��اس اين گ��زارش، درحال حاضر 
ساخت و ساز در مناطق جنوبي پايتخت آغاز شده 
اس��ت و اين مي تواند شروع رشد قيمتي در مناطق 
ديگر به جز منطقه يك باشد بايد ديد بازار مسكن به 

روند افزايش قيمتي واكنش نشان مي دهد.
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سهم بالاي مسكن  از حقوق ايرانيان
چند سالي است كه وارد اتمسفر اقتصادي كشور شده 
است. اس��تدلال طرفداران اين ايده هم اين است كه با 
دريافت ماليات از اين نوع خانه ها از يك طرف سازندگان 
مسكن به جاي ساخت منازل لوكس به سمت ساخت 
خانه هاي اقتصادي بروند )اينكه اين ارتباط چطور شكل 
مي گيرد، معلوم نيس��ت!!( و از سوي ديگر درآمدي هم 
براي دولت حاصل شود. هر دو هدفي كه در اين خصوص 
مطرح شده، ارتباط عميقي با حل مشكل مسكن اكثريت 
جامعه ندارد. فقط ممكن است براي دولت كمي منابع 
درآمدي ايجاد كن��د. ديروز هم در مجلس، نمايندگان 
در جريان بررس��ي بخش درآمدي لايحه بودجه سال 
۱۴۰۲ در حين بررس��ي بند »ذ« تبصره ۶ لايحه كه به 
اخذ ماليات از واحدهاي مسكوني و باغ ويلاهاي بالاي 
۲۰ ميليارد بازمي گشت با پيشنهاد محمدمهدي مفتح 
مبني بر حذف واحدهاي مس��كوني موافقت كردند. با 
موافقت نمايندگان با اين پيش��نهاد، عملا واحدهاي 
مسكوني بالاي ۲۰ ميليارد از پرداخت ماليات در سال 
آينده معاف ش��دند. اينكه دريافت ماليات از واحدهاي 
لوكس با چه هدفي اجرا ش��د چه مي��زان درآمد از اين 
طريق استخراج شد و نهايتا چرا اقدام به حذف آن شده 
است؟ موضوعاتي هستند كه معمولا پاسخي به آنها داده 
نمي شود. در همه كشورهاي جهان توسعه يافته، ماليات 
بر خانه ه��اي لوكس يا خانه هاي گران وج��ود دارد و از 
اين طريق تلاش مي شود، روند توزيع ثروت از طبقات 
دارا به طبقات كمتر برخوردار برنامه ريزي شود، اما اين 
تصور كه از طريق ماليات بر خانه هاي خالي، لوكس و... 
مي توان مشكل مس��كن را حل كرد يا معضل كسري 
بودجه دولت را پوشش داد، يك خيال خام است. دولت 
در دوران تحريم ها به هر دس��تاويزي چنگ مي زند تا 
درآمدي كسب كند و ماليات از خانه هاي خالي هم يكي 
از اين دستاويزهاست. تازه هزينه اي كه دولت قرار است 
انجام دهد تا خانه هاي لوكس و خالي را شناسايي كند، 
ارزيابي كند، دسته بندي كند و مالياتي بر آنها اعمال كند، 
باعث مي شود تا توجه دولت از توسعه پايه هاي مالياتي 
و بخش هايي ك��ه فرار مالياتي دارند، منحرف ش��ود و 
به س��مت و سوي غيرضروري متوجه ش��ود.  اي كاش 
نمايندگان مجلس آماري ارايه مي كردند تا مش��خص 
شود از زمان تصويب اين نوع قوانين مالياتي از خانه هاي 
خالي و... تا به امروز چقدر درآمد نصيب دولت شده است. 
اساسا دولت چقدر توانايي شناسايي اين واحدها را داشته 
است و چقدر موفق به اخذ ماليات شده است؟ معتقدم از 
آنجا كه داده هاي شفافي در حوزه هاي اقتصادي وجود 
ندارد، دستاوردي هم نصيب كشور نشده است. از سوي 
ديگر اين تصور كه برخي افراد به خاطر ماليات از ساخت 
خانه هاي لوكس صرف نظر مي كنند، اشتباه محض است. 
فردي كه آنقدر پول دارد كه خانه هاي ۱۰۰ ميلياردي 
و بالاتر بس��ازد، بدون ترديد صابون ماليات آن را نيز به 
تنش مي زند و خانه اش را مي سازد. مشكل مسكن ايران، 
دريافت ماليات يا عدم دريافت ماليات از خانه هاي خالي 
و لوكس نيست. نهايتا ۵۰هزار مسكن در كشور وجود 
دارند كه به يك چنين حوزه اي مربوط هستند. مشكل 
مسكن ايران همان ۱ميليون مسكني است كه دولت 
وعده ساخت سالانه آن را داد و تا به امروز تنها حدود ۶۰ 
تا ۷۰هزار واحد آن ساخته شده است.  اي كاش رسانه ها 
اين روزها پاي صحبت خانواده هايي مي نشس��تند كه 
در س��رماي سياه زمستان يا گرماي تابستان مجبور به 
تغيير واحد اجاره اي خود هس��تند. هر روز كه نرخ دلار 
بالاتر مي رود، قلب اين خانواده ها بيشتر مي تپد و نسبت 
به چشم انداز آينده بيشتر نگراني پيدا مي كنند. اساسا 
حل مشكل مسكن با امنيت خانواده ها در ارتباط است و 
زماني كه گراني هاي فزاينده در اين بخش وجود داشته 
باشد، امنيت خانواده ها به خطر مي افتد. معتقدم مجلس 
براي حركت در مسير مطالبات مردم، بهتر بود از دولت 
مي خواست دقيقا مشخص كند در بودجه سال ۱۴۰۲ 
قرار اس��ت چه ميزان از مسكن وعده داده شده را بسازد 
و تحويل مردم دهد. مگر غير از اين است كه نمايندگان 
ملت بايد مطالبات مردم را دنبال كنند و مگر غير از اين 
است كه مسكن در ذهنيت عمومي جامعه، جايگاه رفيعي 
را به خود اختصاص داده است؟اما عملكرد متوليان هرگز 
متناسب با اين شرايط بحراني نيست به گونه اي كه مردم 
احساس مي كنند در گرداب مشكلات اقتصادي از جمله 

بحران مسكن تنها رها شده اند.

رشد افسارگيسخته
 در اوايل مسير رشدي قابل توجه گذشته به خوبي شروع 
به كار كرد ولي با سرانجام مناسبي مواجه نشد، به شكلي 
كه خيلي از افرادي كه در حال حاضر در بازارهاي موازي 
به خوبي فعال هستند زماني چشم اعتماد به بازار بهتري 
همچون بازار سرمايه داشتند. براي راهكار حال حاضر 
بازار كه دلار بيش از ۵۰ هزار توماني و سكه بيش از ۳۰ 
ميليون توماني را لم��س كرديم با توجه به عدم اعتماد 
موجود در حال حاضر بازار سرمايه ولي با وجود اين سيل 
عظيم بهترين راهكار فرستادن پالس هاي مثبت از اين 
بازار است، زيرا ناچارا نقدينگي موجود به دنبال تحميل 
خود است و چه بسا بهتر است وارد صنايع، شركت ها و 
توليد كنندگان شود تا عملا در بازارهايي كه صرفا در انتها 
نتيجه معقول نخواهند داشت موردي كه سياست گذار 
زماني كه تب و تاب حركت نقدينگي داغ تر مي شود به 
خوبي مي تواند پول س��رگردان را با اندكي جلب توجه 
به سمت خود روانه كند و اميدواري بر اين است در پله 
اول شاهد برنامه هاي سركوبگرانه براي عدم جذابيت در 
بازار نباشيم و كم كم به سمت خلاف آن حركت كنيم. 
ورود اي��ن حجم از نقدينگي به بازار س��رمايه به خوبي 
مي تواند توسط شركت هاي مناسب جذب شود و توليد 
يك جايگزين نهايي كند كه به خوبي مي تواند يك سد 
مهار كننده خوب در مقابل اين مقدار از پول باشد و البته 
موردي كه بارها توسط بس��ياري از فعالان بيان شده و 
مي شود و مورد تشديد كننده قيمت هاي حال حاضر كه 
همزمان شدند، درخواست افراد عادي براي دريافت دلار 
و آخرين ماه سال براي توليدكنندگان و وارد كنندگان 
كه تقاضاي فزاينده اي را درون بازار ايجاد كرده كه البته 
قيمت هاي بالاتر را محتمل مي نمايد ولي پس از فروكش 
كردن تقاضاي تاجران در پايان سال انتظار يك اصلاح 

قيمتي پس از يك وقفه هم بسيار محتمل است.

نوسازي سقف هاي لرزان 
واجب تر از نان شب

معاون وزير راه و شهرسازي گفت: ساكنان در بافت هاي 
فرسوده بايد توجيه شوند كه سقف بالاي سر آنها لرزان 
و بلاي جانشان بوده و نوس��ازي براي آنها از نان شب 
واجب تر است. به گزارش ايرنا، محمد آييني اظهار كرد: 
جامعه هدف بسته تشويقي شهرسازانه، هموطنان 
ساكن در بافت هاي فرسوده و ناكارآمد شهري هستند 
كه دو مشكل اساسي در حوزه كالبدي دارند. مشكل 
اول زيست اين هموطنان زير سقف هاي لرزان و منازلي 
است كه هيچ گونه س��ازه اي ندارد و در صورت وقوع 
زلزله، خسارات جبران ناپذيري به همراه دارد و مشكل 
دوم اين هموطنان نيز عدم توانايي مالي براي نوسازي 
و بهسازي منازل خود است. وي با بيان اينكه بيش از 
۵ هزار پروژه در حوزه خدمات روبنايي مانند مدرسه، 
درمانگاه، ورزشگاه، كلانتري، آتش نشاني و خدمات 
زيربنايي از قبيل احداث شبكه هاي آب، برق، گاز در 
محلات هدف بازآفريني شهري انجام شده است، اظهار 
كرد: برخي از ساكنان در اين بافت ها كم درآمد هستند 
و به تنهايي توان نوسازي منازل مسكوني خود را ندارند. 
بنابراين لازم است سرمايه گذاران و سازندگان در اين 
حوزه ورود كنند، اما ب��ه خاطر عدم صرفه اقتصادي 
رغبتي ندارند. آييني با تاكيد بر اينكه بايد مردم ساكن 
در اين بافت ها توجيه ش��وند كه سقف بالاي سر آنها 
بلاي جانشان بوده و نوسازي منزل برايشان از نان شب 
واجب تر است، گفت: موضوعاتي از اين قبيل موجب 
مي شود تا اراده ورود به مقوله نوسازي در آنها ايجاد شود 
كه وظيفه ما بوده كه آنها را در اين زمينه توجيه كنيم.

شارژ قيمت مسكن 
در شهرداري ها

كارشناس حوزه مس��كن با بيان اينكه بخش زيادي از 
سبد درآمدي شهرداري ها به صورت جدي وابسته به 
هزينه هاي برگرفته از بخش مسكن است، گفت: اين 
رويه غلط بوده و نيازمند اصلاح اس��ت. فرشيد ايلاتي 
در گفت وگو با ايرنا افزود: ش��هرداري ها از محل پروانه 
ساخت، اضافه تراكم و كميسيون ماده ۱۰۰ كه در واقع 
تخلف فروشي است، درآمد كسب كرده و عملا بخش 
اصلي درآمد شهرداري ها به خصوص در كلان شهرها 
مبتني بر فروش تراكم اضافه و هزينه هايي است كه از 
محل آنها به ساخت مسكن تحميل مي شود. وي با اشاره 
به مدل هاي مطلوب در دنيا تصريح كرد: شهرداري ها 
بر اس��اس اين مدل مطلوب بايد به سمتي بروند كه از 
شهرنشينان عوارض دريافت كنند؛ بدين معني كه يك 
سري هزينه عمومي شهر را خود شهروندان پرداخت 
نموده و در ازاي آن شهرداري ها به مردم پاسخگو باشند. 
در واقع شهرداري به جاي درآمدهاي غلط، هزينه هاي 
اداره شهر را از ساكنان شهري دريافت كند. ايلاني گفت: 
راهكار مطلوب بعدي اين است كه با توجه به ارزش زمين 
در مناطق مختلف، شهرداري ها يك صدم از ارزش زمين 
را به عنوان ماليات دريافت كنند كه اين روش به عدالت 
شهري نيز نزديكتر است؛ چرا كه در مناطقي كه ارزش 
زمين بالاتر و خدمات شهري بيشتري نيز ارايه مي شود، 
به همين نسبت ماليات و عوارض بيشتري نيز نسبت 
به مناطق شهري كمتر برخوردار دريافت مي شود. وي 
ادامه داد: با اعمال چنين برنامه هايي، شهرداري ها 
به درآمدهاي پايدار رس��يده و ديگر درآمدهايشان 
ثابت و ناش��ي از نوس��انات صورت گرفته در بخش 
مسكن نخواهد بود. كارشناس حوزه مسكن افزود: 
وابستگي شهرداري به درآمدهاي برگرفته از ساخت 
مسكن سبب مي شود كه به صورت تعمدي با تحميل 
اين هزينه ها قيمت مسكن بالا برود. بنابراين بايد به 
اين سمت حركت كنيم كه شهرداري ها به صورت 
مستقل عمل كرده و هزينه هاي اداره شهر را از مالكان 
يا واحدهاي مسكوني، تجاري و اداري دريافت كنند.

 ساخت مسكن اجتماعي 
در جزيره كيش

يك مقام مسوول در دبيرخانه شوراي عالي مناطق آزاد 
اعلام كرد: در منطقه آزاد كيش، براي نيروي كار مستفر 
در اين جزيره، مسكن اجتماعي ساخته مي شود. محسن 
حيدري، معاون برنامه ري��زي و هماهنگي امور مناطق 
دبيرخانه شوراي عالي مناطق آزاد در گفت وگو با تسنيم 
درباره مصوبه شوراي عالي مسكن و تكليف مناطق آزاد 
براي واگذاري زمين ساخت واحدهاي نهضت ملي مسكن 
به وزارت راه و شهرسازي اظهار كرد: بر اساس تكليفي كه 
براي ساخت مسكن متوجه س��ازمان هاي مناطق آزاد 
است، اقدامات بسيار خوبي انجام شده است. وي ادامه داد: 
در منطقه آزاد قشم تاكنون ۱۴۴ هكتار زمين به 9۱۶۰ 
خان��وار ثبت نامي نهضت ملي مس��كن اختصاص داده 
است. اين تعداد خانوار در ۴۲ روستا و سه بخش جزيره 

قشم هستند كه به آنها قطعات زمين واگذار شده است.

قيمت آپارتمان در مناطق 22 گانه تهران 15 تا 45 درصد افزايش يافته است 

سقف بودجه سال آتي شهرداري در نزديكي 76 هزارميليارد تومان تصويب شد

روايتي تازه از جهش قيمت مسكن در پايتخت

آغاز ماراتن بررسي مفاد بودجه 1402 تهران
گروه راه و شهرسازي|

اعضاي شوراي شهر تهران مفاد لايحه بودجه ۱۴۰۲ 
ش��هرداري تهران را در دو نوبت صبح و عصر با حضور 
شهردار اين شهر بررسي كردند. اين ماراتن در شرايطي 
آغاز شد كه هفته گذشته ۸ نفر از اعضاي شوراي شهر 
سه شنبه هفته گذشته، به دليل دسترسي ديرهنگام 
به مفاد و تبصره هاي بودجه، در جلسه بررسي بودجه 
سال آتي شهردار حاضر نشده بودند. ديروز اما در ابتدا 
محمد آخوندي ب��ا بيان اينكه ۱۰ هزار ميليارد تومان 
به بودجه پيشنهادي شهرداري تهران در حوزه حمل 
و نقل اضافه ش��ده اس��ت، گفت: بر همين اساس بايد 
۳۰۰۰ ميليارد تومان از كل بودجه كم كنيم و ۱۰ هزار 
ميليارد تومان نيز به بودجه حمل و نقل اختصاص دهيم 
كه عملي بسيار س��خت است و به همين دليل تلاش 
كرديم اولويت ها را حفظ كنيم و سعي كرديم در مساله 
حقوق، دستمزد و نگهداشت شهر هيچگونه تغييري 
داده نشود اما مواردي كه قابليت صرفه جويي داشت را 
رعايت كرديم. رييس كميسيون برنامه و بودجه با بيان 
اينكه مبلغ تملك دارايي سرمايه اي در لايحه بودجه 
۱۴۰۲ ش��هرداري تهران 9۷۰۰ ميليارد تومان بوده 
كه به ۶۶۰۰ ميليارد تومان كاهش داديم، گفت: مبلغ 
واگذاري دارايي هاي مال��ي نيز ۵۳۴۰ ميليارد تومان 
بوده كه به ۵۳۴۱ ميليارد تومان افزايش داديم و در كل 
بودجه پيشنهادي ش��هرداري تهران براي سال آينده 
۷۸ هزار و ۴۷۵ ميليارد تومان بود كه به ۷۵ هزار و 99۰ 
ميليارد تومان رسانديم. در ادامه اعضاي شوراي شهر 
تهران سقف بودجه سال ۱۴۰۲ شهرداري تهران را با 
عدد ۷۵ هزار و 99۰ ميليارد تومان به تصويب رساندند.

    واريز عوارض ايمني به حساب آتش نشاني 
در جلسه علني ديروز ش��وراي شهر در بررسي لايحه 
بودجه ۱۴۰۲ ش��هرداري ته��ران، مديريت پل هاي 
مكانيزه عابر پياده پايتخت بر عهده سازمان زيباسازي 
تهران باقي ماند و اعضاي شورا همچنين با واريز۱۰۰ 
درصد عوارض ايمني ساختمان ها بدون دخل و تصرف 
به حساب س��ازمان آتش نش��اني موافقت كردند. در 
بررسي تبصره يكم لايحه بودجه سال ۱۴۰۲ شهرداري 
تهران پيش��نهاد داده ش��ده بود كه مديريت پل هاي 
مكانيزه عابر پياده از سازمان زيباسازي پس گرفته شود 
و به سازمان حمل و نقل و ترافيك داده شود. همچنين 
در تبصره يكم پيش��نهاد داده ش��ده بود كه اگر درآمد 
سازمان زيباسازي در س��ال ۱۴۰۲ از ۲۱۰۰ ميليارد 
تومان افزايش يافت، مبلغ افزايشي در اختيار سازمان 

زيباسازي بماند و به حساب خزانه ريخته نشود. بر اساس 
اين گزارش، با رأي حداكثري اعضاي شوراي شهر تهران 

تبصره يك لايحه بودجه ۱۴۰۲ به تصويب رسيد.

    تبصره هاي بودجه روي سامانه شفافيت
اعضاي ش��وراي ش��هر تهران در جريان بررسي تبصره 
دوم لايحه بودجه ۱۴۰۲ ش��هرداري تهران بر اس��تقرار 
خزانه داري الكترونيك و حذف مكانيزم عوارض كاغذي، 
ممنوعيت ايجاد بدهي جديد توسط واحدهاي اجرايي 
شهرداري، اولويت بندي مصارف و جزييات پرداخت هاي 
نقد و كارسازي هاي غيرنقد بر مبناي پيش بيني تحقق 
منابع عموم��ي و اختصاصي، مبادل��ه موافقت نامه هاي 

بودجه مصوب با معاونت برنامه ريزي و... را تاكيد كردند.
در روند بررس��ي اين بخش از لايحه، ميثم مظفر، عضو 
ش��ورا با قرائت تبص��ره دوم لايحه بودجه س��ال ۱۴۰۲ 
شهرداري تهران، گفت: ش��هرداري تهران موظف است 
اعتبارات و مفاد تبصره هاي بودجه مصوب را پس از ابلاغ 
شوراي اسلامي ش��هر تهران، به كليه واحدهاي اجرايي 
تابعه و وابسته ابلاغ نموده و از طريق سامانه شفافيت در 
دسترس عموم شهروندان قرار دهد. همچنين واحدهاي 
اجرايي شهرداري تهران موظفند تا پايان ارديبهشت ماه 
هر سال، نسبت به مبادله موافقت نامه هاي بودجه مصوب 
با معاونت برنامه ريزي، توسعه سرمايه انساني و امور شورا 
اقدام كنند، معاونت مذكور و قائم مقامان ذيحساب واحدها 
موظف به نظارت بر حس��ن اجراي موافقت نامه ها بوده و 
بايد گزارش نظارتي خود را هر سه ماه يك بار به شوراي 
اسلامي شهر تهران ارايه كنند. بر اساس اين گزارش، 
در نهايت تبصره دوم لايحه بودجه ۱۴۰۲ شهرداري 
تهران با موافقت اكثريت اعضاي شورا به تصويب رسيد.

    سقف ريالي براي كمك هاي شهرداري
اعضاي شوراي شهر تهران در نوبت عصر جلسه شوراي 
شهر و در بررسي لايحه بودجه ۱۴۰۲ تهران به شهردار 
اجازه دادند كه تا س��قف مش��خص و يك بار در سال به 
اشخاص حقوقي و حقيقي كمك كند. براساس تبصره 
سوم به شهرداري تهران اجازه داده مي شود بابت مطالبات 
از كليه دستگاه هاي اجرايي نسبت به دريافت اسناد خزانه 
اسلامي، اسناد تسويه خزانه و ساير ابزارهاي مالي اقدام 
كنند و درآمد و هزينه مربوطه را علاوه بر بودجه مصوب 
در تفريغ بودجه به شوراي شهر اعلام كند و همچنين به 
شهرداري اجازه داده مي ش��ود نسبت به تهاتر و تسويه 
پاياپاي بدهي سنواتي با اش��خاص حقيقي و حقوقي با 
مطالبات وصولي از دولت از طريق اسناد خزانه اسلامي 
يا ساير اوراق بهادار دولتي با عنوان بدهي هاي سررسيد 
شده سال هاي گذشته اشخاص حقيقي و حقوقي، اقدام 
كند. همچنين ش��هرداري موظف اس��ت ضمن انعقاد 
تفاهم نامه با بانك ها و موسسات مالي، تحت عنوان كمك 
فني و اعتباري بازس��ازي و نوسازي ناوگان حمل و نقل 
عمومي و انسان محور نسبت به ارايه تسهيلات، پرداخت 
سود تسهيلات و كمك بلاعوض اقدام كند و همچنين 
به شهرداري اجازه داده مي شود كه با توجه به تفاهم نامه 
با وزارت نيرو در راستاي حفظ منابع آبي و تسريع در 
بهره برداري شبكه فاضلاب شهري از طريق تهاتر در 
حساب هاي في مابين با ش��ركت آب و فاضلاب اقدام 
كند. بر اساس اين گزارش، با اكثريت آرا تبصره سوم 
لايحه بودجه ۱۴۰۲ شهرداري تهران به تصويب رسيد.

    از مترو به مترو
در تبصره چهارم لايحه بودجه هم ش��هرداري تهران 

موظف است كه در راستاي توسعه حمل و نقل عمومي 
ترتيبي اتخاذ كند تا درآمد حاصل از فروش يا واگذاري 
مجتمع هاي ايستگاهي مترو صرفا به توسعه و تكميل 
خطوط و ايس��تگاه هاي مترو اختصاص يابد. بر اساس 
اين گ��زارش، تبصره چهارم لايحه بودجه ۱۴۰۲ نيز با 
اكثريت آرا به تصويب رسيد. بر اساس اين گزارش، در 
تبصره پنجم لايحه بودجه سال آينده شهرداري تهران 
نيز آمده اس��ت كه كليه واحدهاي اجرايي شهرداري 
تهران موظفند در راس��تاي اجرايي شدن نظام بهاي 
تمام شده بر مبناي فعاليت، نسبت به تكميل سامانه 
حسابداري بهاي تمام ش��ده تا پايان سال آينده اقدام 
كند كه در جريان اين بررس��ي تبصره پنجم نيز با رأي 
اعضاي شوراي شهر به تصويب رسيد. در تبصره ششم 
لايحه بودجه هم به شهرداري تهران اجازه داده مي شود 
در چارچوب دستورالعمل پرداخت يارانه ها و كمك ها 
و با تشخيص دستور شهردار تهران كمك به موسسات 
عمومي و عام المنفعه تا سقف دو ميليارد ريال، كمك به 
اشخاص و موسسات خصوصي تا سقف ۲۰۰ ميليون 
ريال، براي اشخاص حقيقي تا سقف ۵۰۰ ميليون ريال و 
براي موسسات خصوصي صرفا براي پرداخت يك نوبت 
در سال انجام ش��ود و ليست اسامي و مبالغ پرداخت 
ش��ده بايد به صورت ماهانه به شوراي شهر ارايه شود. 
اعضاي شوراي شهر تهران تبصره ششم لايحه بودجه 

۱۴۰۲ را نيز با كسب اكثريت آرا به تصويب رساندند.
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ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و بلامعارض 
متقاضی آقای سیدمحمدمهدی محمدی فرزند سید کریم بشماره شناسنامه - صادره از دشتستان 
به ش�ماره ملی ۳5۱0۱۷4046 در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 54/۱5 متر مربع پلاک 52 
فرعی از 2505 اصلی مفروز و مجزی ش�ده از پلاک اصلی واقع در بخش دو بوشهر خریداری از مالک 

رسمی گردیده است. 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 

دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند.
بدیهي است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد. * 244۹۷۳
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱40۱/۱۱/2۳
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱40۱/۱2/۸

شکراله سعادتي،
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر

قوه قضائیه
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان بوشهر

بسمه تعالی
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئين نامه تعيين تکليف وضعيت ثبتی 

اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی سامانه 
پيامكي 
روزنامه 
 تعادل 

30005320

رييس شوراي شهر تهران گفت: انتشار عمومي ليست ساختمان هاي ناايمن با نظر دادستاني و وزير كشور 
شدني است. مهدي چمران در حاشيه برگزاري نوبت عصر جلسه ديروز شوراي شهر تهران، گفت: در صورتي 
كه ليست ساختمان ها در اختيارمان قرار بگيرد آن را در اختيار اعضاي شوراي شهر تهران قرار مي دهيم البته 
انتشار عمومي آن با نظر دادستاني و وزير كشور شدني است. ديروز، پيش از اظهارات چمران، عليرضا زاكاني، 
ش��هردار تهران گفته بود: ليست را در اختيار آقاي چمران رييس شوراي ش��هر تهران قرار خواهيم داد و او 
تشخيص مي دهد كه چگونه عمل كند. اما همانطور كه وزير كشور اعلام كرد نبايد التهاب روي التهاب گذاريم 
حدود ۱۶ هزار واحد مسكوني در مسير رصد و پايش 9گانه هستند.  زاكاني با اشاره به ساختمان هاي ناايمن 
در تهران بيان كرد: ۱۲9 ساختمان ناايمن از حيث آتش نشاني است اما در پايش جديد همه اجزا و عناصر 
دست به دست يكديگر داده اند و بر اساس چك ليستي ايمني را مورد سنجش قرار مي دهند. در حال حاضر نيز 
بالغ بر هزار ساختمان را پايش كرده اند. ۲۲ تيم كه شهرداري يك وجه آن است، كار پايش را انجام مي دهند.

شرط انتشار ليست ساختمان هاي ناايمن 
حاشيه پارلمان



قيمت بيت كوي��ن در حالي كه در يك ماه گذش��ته روند 
صعودي را طي كرده بود، در روزهاي گذشته با توقف اين 
روند صع��ودي كاهش يافته و به مح��دوده ۲۳,۱۰۰ دلار 
بازگشت. قيمت اتريوم نيز تا محدوده ۱,۶۰۰ دلار پايين 
آمد. داده هاي كوين تلگراف ماركت و تريدينگ ويو نشان 
مي دهند كه بيت كوين تلاش مي كند تا در مورد سرنوشت 
۲۳هزار دلاري تصميم بگيرد. انتشار داده هاي مربوط به تورم 
امريكا در روز جمعه باعث شد كه قيمت ارزهاي ديجيتال به 
دنبال بازار سهام كاهش يابد. اين داده ها نشان مي دهند كه 
»شاخص هزينه مصرف شخصي« نسبت به سال گذشته 
۵.۴درصد افزايش يافته است و احتمال ادامه روند افزايش 
نرخ بهره بانكي توسط فدرال رزرو وجود دارد. داده هاي كوين 
تلگراف ماركت و تريدينگ ويو نشان مي دهند كه بيت كوين 
تلاش مي كند تا در مورد سرنوشت ۲۳هزار دلاري تصميم 
بگيرد. بيت كوين در ۲۴ فوري��ه در حالي كه دلار افزايش 
يافته بود تقريبا ۱۰۰۰ دلار از دست داد و هفته را در وضعيت 
ضعيفي همراه با سهام ايالات متحده به پايان رساند. با وجود 
معاملات خارج از ساعات كاري تا روز دوشنبه، شانس كاهش 
نقدينگي براي جرقه حركت هاي بارزتر افزايش مي يابد. با 
تجزيه و تحليل وضعيت دفتر سفارش بايننس، شاخص 
نظارت بر منابع، ادامه وجود خط اصلي پشتيباني را تأييد 
كرد كه به طور غيررسمي به نام »بدنام B.I.D« و ديوار بزرگ 
شناخته مي شود. اگر اين خط در ۲۲ هزار و ۲۵۰ دلار قرار 
بگيرد، بخشي از بازي نهنگ در آخر هفته خواهد بود و انتظار 
داشته باشيد كه بيت كوين قبل از يك بازار گاوي قانوني، 
پايين ترين قيمت ه��ا را مجددا آزمايش كند يا احتمالا به 
سمت كشف قيمت حركت كند. معامله گر و تحليلگر ركت 
كپيتال در عين حال ۲۳هزار و ۳۰۰ دلار را به عنوان سطح 
مهمي براي حفظ منافع گاوها تعيين كرد. همانطور كه كوين 
تلگراف گزارش كرد، هم س��ختي و هم نرخ هش با وجود 
كندي در بهبود قيمت، همچنان به سطوح ركورد جديدي 
مي رس��ند.مارتون، يكي از تحليلگران پلتف��رم داده هاي 
زنجيره اي كريپتو كوانت گفت: ديشب استخراج بيت كوين 
۱۰ درصد دشوارتر شد. مجموع ارزش بازار جهاني ارزهاي 

ديجيتالي در حال حاضر ۱.۰۶ تريليون دلار برآورد مي شود 
كه اين رقم نسبت به روز قبل ۰.۱۷ درصد بيشتر شده است. 
در حال حاضر ۴۲.۱۹ درصد كل بازار ارزهاي ديجيتال در 
اختيار بيت كوين بوده كه در يك روز ۰.۰۷ درصد افزايش 
داشته است. حجم كل بازار ارزهاي ديجيتال در ۲۴ ساعت 
گذشته ۳۶.۵۲ ميليارد دلار است كه ۳۵.۸۱ درصد كاهش 
داش��ته است. حجم كل در امور مالي غير متمركز در حال 
حاضر ۴.۵۲ ميليارد دلار است كه ۱۲.۳۷ درصد از كل حجم 
۲۴ ساعته بازار ارزهاي ديجيتال است. حجم تمام سكه هاي 
پايدار اكنون ۳۲.۳۱ ميليارد دلار است كه ۸۸.۴۸ درصد از 

كل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهاي ديجيتال است.

رفتارنهنگهايبيتكوين
دربازارنزولي۲۰۲۲هوشمندانهنبود

در حالي كه رفتار نهنگ هاي بيت كوين در بازار همچنان 
بر تصميمات طيف گسترده اي از سرمايه گذاران تازه وارد 
تأثير مي گذارد، بررسي داده هاي آن چين نشان مي دهد 
كه رفتار اين دسته از س��رمايه گذاران بزرگ در طول بازار 
نزولي ۲۰۲۲ آن طور كه بايد هوش��مندانه نبوده است. به 

گزارش نيوزبي تي س��ي، داده هاي لوك اينتوبيت كوين 
)LookIntoBitcoin( بيانگر آن است كه نهنگ ها در 
سال ۲۰۲۲ به موقع وارد بازار نش��دند. آنها خيلي زودتر 
از سقوط قيمت بيت كوين به ۱۵,۳۰۰ دلار در ماه نوامبر 
شروع به انباشت كردند. داده هاي موجود نشان مي دهند 
كه نهنگ ها عجولانه از حدود ۳۵,۰۰۰ دلار شروع به خريد 
بيت كوين كردند و بخش بزرگي از اين خريداران در پايان 
سال گذشته در حالي دارايي هاي خود را با زيان فروختند كه 
كاهش قيمت آغاز شده بود. رفتار نهنگ ها، آدرس هاي كيف 
پول با حداقل ۱,۰۰۰ بيت كوين، اغلب تحت نظارت قرار 
مي گيرد و سرمايه گذاران و معامله گران كوچك تمايل به 
تقليد از رفتار آنها دارند. داده هاي آن چين: رفتار نهنگ هاي 
بيت كوين در بازار نزولي ۲۰۲۲ آن طور كه بايد هوشمندانه 
نب��وده اس��ت. از آنجايي كه تصور مي ش��ود كه نهنگ ها 
بيشتر پذيرندگان )خريداران( اوليه يا سازمان ها هستند، 
سرمايه گذاران كوچك ممكن است آنها را با تريدرهاي خبره 
يا افراد باتجربه در حوزه ارزهاي ديجيتال اشتباه بگيرند و 
برخي نيز ممكن است تمايل به پيروي از تصميمات آنها 
در بازار داشته باش��ند. بخش بزرگي از افرادي كه در سال 

۲۰۲۲ پول خود را از دس��ت دادند، آنهاي��ي بودند كه بر 
اساس رفتار نهنگ ها تصميم گرفتند؛ زيرا، پس از خريد 
گسترده بيت كوين در محدود قيمت ۳۵,۰۰۰ دلار، بازارها 
در نهايت به شدت سقوط كردند. ممكن است بازار براي اين 
دسته از سرمايه گذاران و معامله گران، با موجودي كمتر از 
۱۰ بيت كوين، جديد باشد. آنها ممكن است معامله گران يا 
سرمايه گذاراني فعال باشند كه به دنبال فرصت هاي مختلفي 
براي خريد بيت كوين هستند. برخي از آنها تصميمات خود 
را با فعاليت هاي آن چين نهنگ ها همگام هس��تند؛ زيرا 
ماهيت شفاف بلاك چين  هاي عمومي مانند بيت كوين به 
اين معني است كه مي توان تمام فعاليت ها را رديابي كرد 
و اين همان كاري است كه بيشتر سرمايه گذاران در سال 
گذشته انجام دادند. گذشته از اينكه نهنگ ها توسط بازار كنار 
گذاشته مي شوند، داده هاي آن چين نشان مي دهد كه اين 
سرمايه گذاران بزرگ بيت كوين در حال فروش دارايي هاي 
خود هستند. اين اتفاق، تحولي جالب و برخلاف رويدادهاي 
گذش��ته اس��ت. در چرخه هاي نزولي پيشين، نهنگ ها 
رفتاري خلاف اين داش��تند و هر زمان كه سرمايه گذارن 
در حال فروش دارايي هاهي خ��ود در ضرر بودند، به طور 
مضاعف شروع به خريد بيت كوين مي كردند. آنها با ارزان 
خريدين، بيت كوين هاي بيشتري جمع مي كردند و سهم 
خود را در بازار گس��ترش مي دادند. با اين ح��ال، در دوره 
كنوني چنين چيزي رخ نداده است. كاهش تعداد نهنگ ها 
هم زمان سقوط قيمت بيت كوين به اين معني كه بسياري 
از آنها از بازار خارج شدند. به نظر مي رسد كه نهنگ ها مانند 
سرمايه گذاران خرد از شرايط بازارها نگران بودند و ترجيح 
دادند تا زماني در حاشيه بمانند كه قيمت هاي بهبود يابد. 
قيمت بيت كوين از زمان خروج نهنگ ها از بازار رشد 
كرده است و از پايين ترين حد خود در سال ۲۰۲۲ تا 
سطح ۲۵,۰۰۰ دلاري در فوريه )بهمن( ۲۰۲۳ افزايش 
يافته است. با اين حال، تحليلگران در شرايط كنوني 
نظرات متفاوت نس��بت به افزايش احتمالي قيمت و 
آزمايش منطقه ۳۰,۰۰۰ دلاري ي��ا اصلاح دوباره تا 

محدوده حمايت ۱۷,۰۰۰ دلاري دارند.
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ارزشدلاربدونتحريم؟!
عليرغم تمامي سياست ها و تصميمات غلط اقتصادي در 
داخل، حداكثر بين ۱۰ تا ۱۲ هزار تومان مي بود. )همان( 
 در اين ميان انتظ��ارات تورمي، ن��ه در معناي عاملي 
روح��ي و رواني بلكه به عنوان امري عقلاني و مولفه اي 
قابل محاسبه نقش بس مهم و حياتي در افزايش نرخ 
ارز دارد. كمااينك��ه در ش��وك هاي مختلف ارزي يك 
دهه اخير در كشورمان بخوبي مي توان اين مولفه را در 
مدل هاي اقتصادي تحليل و واكاوي كرد. متاسفانه اما 
مسوولان اقتصادي و سياست گذاران اقتصاد كشور اين 
امر را موضوعي حاشيه اي مي دانند كه مي توان با چند 
سخنراني و وعده و وعيد و تهديد آن را مهار كرد. چنانكه 
رييس بانك مركزي اخيرا گفت: »از لحاظ منابع ارزي و 
تراز تجاري وضعيت خيلي خوبي داريم ولي چيزي كه 
بازار را به هم ريخته تورم انتظاري است كه كنترلش براي 
ما سخت است و ما بايد از يك جايي آن را كنترل كنيم.« 
)رس��انه ها- ۱۲/۲( همين بالاترين مقام ارزي كشور از 
تخصيص ۸۰ ميليارد دلار در يازده ماهه امس��ال خبر 
داده كه ۳۰ درصد بيشتر از سال قبل بوده است. )همان( 
واقعيت آن است كه اگر ده ها درصد بيشتر از اين رقم هم 
ارز تخصيص داده و به بازار تزريق شود )كه البته با توجه 
به مشكل فروش نفت و ساير محدوديت های ناشي از 
تحريم ها امكان پذير نيست( اما مثلا اخباري از هر چه 
ناممكن شدن بازگشت برجام منتش��ر و هر روز نيز بر 
فهرست تحريم هاي كشورمان يا باقي ماندن ايران در 
كنار كره شمالي در فهرست سياه گروه اقدام مالي منتشر 
شود، بايد شاهد افزايش قيمت ارزهاي خارجي باشيم. 

اين امر وقت��ي با تصميمات عجيب و غريب دولت گره 
مي خورد و مثلا صبح فروش ارز با كارت ملي ممنوع و 
بعد از ظهر آزاد مي شود و انواع كميته و ستاد و.... درحكم 
جايگزين بازار واقعي ارز تشكيل و منحل مي شود و...، 
بازار ارز هر روز بي ثبات تر و مهار آن ناممكن تر مي شود. 

براي درمان هر بيماري، عقل حكم مي كند عامل بيماري 
را ابتدا بشناسيم و سپس بهترين راه را براي درمان به كار 
بنديم، روشي كه هم علم و دانش مي خواهد و هم صبر 
و حوصله؛ مهارت هايي كه ظاهرا در سياس��ت گذاران 

اقتصادي به شدت غايب است. 

اقتصاددولتيوروابطرانتي
 بن��ا به نظ��ر اقتصاددان��ان، درآمدهايي كه خ��ارج از 
فعاليت هاي مولد اقتص��ادي و با بهره گيري از قدرت و 
نفوذ سياسي يا اقتصادي صورت مي پذيرد هميشه به 
عنوان آفتي براي نظام اقتصادي و توسعه اقتصادي هر 
كشوري حساب شده است. مصداق بارز اين كلام همان 
»رانت و رانت خواري« است. مجموعه داده هاي اطلاعاتي 
ذكر شده، نمايانگر خسارات هايي است كه ويژه خواري 
رانت در فضاي اقتصادي و نظم و نظامات بازارها ايجاد 
مي كند. خسارت هايي كه بايد هرچه سريع تر راهكاري 

براي پايان دادن به آنها پيدا كرد.

اتحادتايوان،ژاپنوكرهباامريكا
براياستحكامزنجيرهتراشه

 »Fab۴« اتحادي��ه توليد كنن��دگان نيمه رس��انا
متش��كل از امريكا، تاي��وان، ژاپن و ك��ره جنوبي 
نخستين جلسه ويدئوكنفرانس خود را برگزار كرد. 
به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از بلومبرگ، يك 
منبع آگاه فاش كرده مقامات كارگروه مذكور درباره 
يك سيستم هشدارهاي اوليه براي تضمين ادامه 
جريان زنجيره ذخاير تراشه گفت وگو كرده اند. آنها 
همچنين درباره كنترل هاي صادراتي نيز مذاكره 
كرده اند. البته هيچ ش��ركتي در اين جلسه حضور 
نداش��ته است. تايوان پيش��نهاد كرده هر ۴ طرف 
كارگروه درباره بخش هاي مختلف زنجيره ذخاير 
تراشه به سرعت تبادل اطلاعات كنند. تايوان و كره 
جنوبي محور توليد، ژاپن محور تامين تجهيزات و 
امريكا به عنوان بازار اصلي در اين كارگروه فعاليت 
مي كنند. اين جلس��ه در حالي برگزار مي شود كه 
دولت جو بايدن )رييس جمه��ور امريكا( خواهان 
كمك شركاي بين المللي است تا محدوديت هاي 
وسيعي را بر فروش تجهيزات تراشه هاي پيشرفته 
به چين وضع كند. اين سياست براي جلوگيري از 
دستيابي چين به فناوري هاي نويني طراحي شده 
كه وضعيت امريكا را به عنوان قدرت برتر جهان در 
معرض خطر قرار مي دهد. طي اين جلسه مقامات 
ارشد درباره استحكام زنجيره ذخاير گفت وگو كردند. 
سپتامبر گذش��ته ايالات متحده امريكا نخستين 
جلسه كارگروهي به نام Fab۴ يا Chip۴ را با هدف 
مذاكره درباره قدرتمندسازي زنجيره ذخاير نيمه 
رسانا پس از وخيم شدن وضعيت بازار آن در گيرودار 
همه گيري كرونا را برگزار كرد. كمبود نيمه رسانا كه 
برخي خودروسازان را مجبور به توقف توليد كرده، 
تاي��وان را به عنوان مركز تراشه س��ازي در معرض 
توجهات قرار داده است. در نتيجه اين روند مديريت 
زنجيره ذخاير تراش��ه به اولوي��ت مهم تري براي 
دولت هاي سراسر جهان تبديل شد. وزارت خارجه 
تايوان اعلام كرد پس از ماه ها هماهنگي نخستين 
جلس��ه ويدئو كنفرانس مقامات ارشد »كارگروه 
انعطاف پذيري زنجيره تامين نيمه رساناي امريكا 
و آس��ياي ش��رقي« يا Fab۴ در ۱۶ فوريه برگزار 
ش��د. در بيانيه اي��ن وزارتخانه آمده اس��ت: محور 
مذاكرات طرف هاي ش��ركت كننده در اين جلسه 
حفظ استحكام زنجيره ذخاير نيمه رسانا و بررسي 
هماهنگي هاي آينده بود. كشور ما به عنوان يكي از 
اعضاي منطقه »ايندو-پاسيفيك« نقش مهمي در 
صنعت جهاني نيمه رسانا و همچنين روابط عميق 
اقتصادي و تجاري با كشورهاي منطقه دارد. البته 
در اين بيانيه نام مقامات ش��ركت كننده در جلسه 
ذكر نشده است. كشورهاي عضوFab۴ بزرگ ترين 

شركت هاي تراشه سازي جهان را در اختيار دارند.

قيمت بيت كوين به پايين ترين ميزان ۱۰ روزه سقوط كرد

توقف روند صعودي ارزهاي ديجيتال

آگهیمناقصهعمومیشماره)14۰1/45(
شرکت مدیریت تولید برق نکا در نظر دارد نسبت به خرید لوازم یدکی بخش حفاظت بویلر نیروگاه سیکل ترکیبی نکا طبق شرایط ذیل و همچنین شرایط فنی و خصوصی کار پیوست اسناد مناقصه اقدام نماید . 
علاقمن�دان می توانند اس�ناد مناقصه را از روز دوش�نبه م�ورخ 1401/1۲/08 لغایت روز دوش�نبه م�ورخ 1401/1۲/15 با مراجعه به س�امانه ت�دارکات الکترونیکی دولت )س�تاد( به آدرس 
WWW.SETADIRAN.IR با شماره ۲0010۹۳۷۹1000054 دریافت نموده و پس از تکمیل اسناد پاکت پیشنهادی را حداکثر تا ساعت 16 روز پنجشنبه مورخ 1401/1۲/۲5 ضمن بارگذاری در 
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( فقط پاکت الف را به صورت فیزیکی به اداره تدارکات این شرکت ارسال نمایند پیشنهادات واصله راس ساعت 8 صبح روزشنبه مورخ 1401/1۲/۲۷ با 
توجه به شرایط مناقصه باز و قرائت خواهد شد. بدیهی است به پیشنهادهای فاقد بارگذاری در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ستاد فاقد امضا مشروط ، مخدوش و به پیشنهاد هایی که بعد 

از موعد مقرر واصل شود مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد. سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج می باشد.
1- مدت زمان تحویل کالا: ۲0 روز از تاریخ واریز پیش پرداخت

 ۲- حضور پیشنهاد دهندگان یا نمایندگان آنان در جلسه گشایش پیشنهادهای مالی کمیسیون مناقصه آزاد می باشد.
۳ -  س�پرده شرکت در مناقصه : مبلغ سپرده ش�رکت در مناقصه 1,484,850,۷۲0 ریال است که بایستی به یکی از صورت های مشروحه ذیل همراه با اسناد مناقصه در پاکت الف به دستگاه 

مناقصه گذار تسلیم گردد.
 ۳-1- رسید بانکی واریز وجه مزبور به حساب سیبا 01056۹۲۷16008 این شرکت نزد بانک ملی ایران شعبه نیروگاه شهید سلیمی نکا

۳-۲- ضمانتنامه بانکی به نفع شرکت مدیریت تولید برق نکا با شناسه ملی 10101۳۳6۷8۷ برابر با فرم پیوست که می بایست دارای ۳ ماه اعتبار باشد.
4-توانایی ارائه ضمانتنامه بانکی حسن انجام تعهدات به میزان  10 درصد  مبلغ قرارداد پس از عقد قرارداد

 5- به پیشنهادهای فاقد امضاء ، مشروط ، مخدوش و پیشنهاداتی که بعد از انقضاء مدت مقرر در فراخوان واصل می شود ، مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.
6- سایر اطلاعات و جزئیات مربوط ، در اسناد مناقصه مندرج است.

جهت مشاهده آگهی و خلاصه اسناد به سایتهای www.npgm.ir, www.tender.tpph.ir و پایگاه ملی مناقصات کشور مراجعه و برای کسب موارد بازرگانی با شماره تلفن 0۹1115۲6۲04 
آقای اسدپور و جهت کسب اطلاعات فنی بیشتر با شماره تلفنهای ۹1۲۲۹۳148۲ 0 آقای مهندس سلیم پور و یا 0۹۳66۳64806 آقای مهندس رستمی تماس حاصل فرمایید .

شرکت مدیریت تولید برق نکا
) نیروگاه شهید سلیمی(

نوبت اول

اداره روابط عمومی

آگهيمناقصهعمومييکمرحلهاي
بهاستنادماده63آييننامهمالیومعاملاتیدانشگاههایعلومپزشکی

   https//:www.setadiran.ir ش�ماره فراخ�وان مناقص�ه در س�امانه ت�دارکات الکترونیک�ی دول�ت ب�ه آدرس
2001090407000261

نام سازمان: دانشگاه علوم پزشكي و خدمات بهداشتي درماني البرز- مجتمع آموزشی درمانی امام علی )ع(
موضوع :  واگذاری مدیریتی نگهداری، راهبری و تعمیرات تاسیسات 

تاری�خ توزیع اس�ناد : مهلت خرید اس�ناد مناقصه توس�ط مناقصه گزار س�امانه ت�دارکات الکترونیکی دول�ت به آدرس  
https//:www.setadiran.ir  از ساعت 0۹:00 مورخ 1401/1۲/0۹ الی ساعت 1۹:00 مورخ 1401/1۲/1۳ 

آخرین مهلت ارسال اسناد مناقصه به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس:https//:www.setadiran.ir ساعت 
15:۳0 مورخ 140۲/01/16 می باشد.  

زمان و محل بازگشایی پیشنهاد های رسیده: مورخ 140۲/01/۲1 راس ساعت 08:00 صبح در محل ستاد دانشگاه علوم پزشکی البرز 
میزان س�پرده تضمین ش�ركت در مناقص�ه 1/065/000/000 ریال به صورت فیش واریزي به حس�اب ج�اری ۲181۲64۳8 
)شبا IR ۹۳01۳0100000000۲181۲64۳8( نزد بانک رفاه شعبه بهار کرج کد ۹۷۲ یا ارایه ضمانت نامه بانکی بنام دانشگاه علوم 

پزشكي وخدمات بهداشتي درماني البرز 
) مدت اعتبار ضمانت نامه در زمان بازگشایی پاکات نبایدكمتر از ۳ ماه باشد(

پرداخت هزینه چاپ آگهي ها به عهده برنده مناقصه مي باشد.
کارفرما در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مجاز و مختار می باشد.

نشاني سازمان : بلوار طالقانی شمالی -  بالاتر از میدان طالقانی -  شهرک اداری - ساختمان مرکزی
شماره تماس:   0۲6-۳41۹۷656 

شناسه آگهي : 1462985

ش�رکت سهامی آب منطقه ای بوشهر در نظر دارد مطابق مشخصات زیر نسبت به انتخاب پیمانکار ذیصلاح اقدام نماید، لذا از کلیه پیمانکاران واجد صلاحیت که دارای سابقه کاری مرتبط هستند دعوت می شود از تاریخ 
1401/1۲/0۷ تا تاریخ 1401/1۲/0۹ ساعت ۹ برای خرید اسناد ارزیابی کیفی و اسناد مناقصه به سامانه ستاد به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمایند.

تجديدآگهیمناقصهعمومیهمزمانباارزيابیکيفی)فشرده( وزارت نیرو
شرکت مدیریت منابع آب ایران

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر

1- قیمت خرید اسناد ارزیابی و مناقصه مبلغ ۳/000/000 ریال می باشد که می بایست به حساب شماره IR 6۳010000400110۳40۳018818 به نام تمرکز وجوه درآمد شرکت آب منطقه ای بوشهر نزد بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران وشناسه حساب ۳1510۳4۷۳۲۹5010000000000000000 واریز و فیش واریزی آن همراه با درخواست شرکت در مناقصه تحویل گردد.

۲- ضمانتنامه شرکت در مناقصه می بایست به صورت ضمانتنامه بانکی یا واریز وجه نقد به شماره حساب IR 04010000400110۳406۳۷5۹8۳و شناسه حساب ۹41۲۹5010100000000000000000000 به نام تمرکز سپرده جاری 
شرکت آب منطقه ای بوشهر نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران ارائه گردد.

 ۳- آخرین مهلت بارگذاری مدارک به صورت الکترونیکی در سامانه ستاد تا ساعت ۹ صبح روز شنبه مورخ 1401/1۲/۲0 می باشد.
توجه: تنها پاکت الف )تضمین شرکت در مناقصه علاوه بر فایل الکترونیکی می بایست به صورت فیزیکی به دبیرخانه محرمانه شرکت آب منطقه ای بوشهر) دفتر حراست ( تحویل گردد.

4- هزینه درج آگهی در دو نوبت به عهده برنده مناقصه می باشد.
5- به پیشنهادات فاقد امضاء )دیجیتالی(، مشروط و مخدوش، مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.

6- کلیه اسناد ارزیابی و مناقصه و مدارک ارائه شده می بایست به مهر )الکترونیکی( و امضاء مجاز )دیجیتالی( تعهدآور برسد.
۷- ارائه کد شناسایی ملی الزامی می باشد.

8- ارائه گواهی صلاحیت ایمنی توسط پیمانکاران الزامی می باشد.
۹- ارایه صورت مالی حسابرسی شده شرکت پیمانکار توسط حسابرسان رسمی مربوط به سال 1400

10- مدت اعتبار پیشنهاد قیمت: ۳ ماه

مبلغ برآورد اولیه موضوع مناقصهشماره فراخوانردیف
مدت محل اجرا)ریال(

تضمین شركت در رشته و حداقل پایهاجرا
مناقصه )ریال(

محل تامین 
اعتبار

گشایش 
پاكات

1۲0010014۳10000۳۲

بهره برداری و نگهداری از شبکه های آبیاری و زهکشی استان بوشهر 
)شبکه های آبیاری و زهکشی آبپخش، دالکی، اهرم، کلل، شبانکاره و 

سدهای انحرافی سعدآبادف سرقنات، اهرم و شبانکاره و ایستگاه های پمپاژ 
كلل، وحدتیه، نخلستان 1و ۲ و دهقاید(

۲6۳/۷06/4۹۳/8۷۳
استان بوشهر، 

شهرستان دشتستان 
و تنگستان

۲4 ماه
۲- بهره برداري و 

نگهداري از شبكه هاي 
آبیاري و زهكشي

11/۲۷5/000/000
منابع 
داخلي 
شركت

 1401/1۲/۲0
ساعت 11

نوبت دوم

شرکت سهامی آب منطقه ای بوشهر در نظر دارد ، به منظور اجرای پروژه ذیل که بر اساس فهرست بهای پایه سال 1401 برآورد گردیده، مطابق مشخصات زیر نسبت به انتخاب پیمانکار ذیصلاح اقدام نماید. لذا از کلیه پیمانکاران واحد 
صلاحیت که دارای سابقه کاری مرتبط هستند دعوت می شود. از تاریخ 1401/1۲/08 تا تاریخ 1401/1۲/10 ساعت 15 برای خرید اسناد ارزیابی کیفی و اسناد مناقصه به سامانه ستاد به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمایند.

آگهیمناقصهعمومیهمزمانباارزيابیکيفی)فشرده( وزارت نیرو
شرکت مدیریت منابع آب ایران

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر

قیمت خرید اسناد ارزیابی و مناقصه مبلغ 5/000/000 ریال می باشد که می بایست به حساب شماره IR6۳010000400110۳40۳018818  به نام تمرکز وجوه درآمد شرکت آب منطقه ای بوشهر نزد بانک مرکزی جمهوری   -1
اسلامی ایران و شناسه حساب ۳1510۳4۷۳۲۹5010000000000000000 واریز و فیش واریزی آن همراه به درخواست شرکت در مناقصه تحویل گردد.

ضمانتنامه شرکت در مناقصه می بایست به صورت ضمانتنامه بانکی یا واریز وجه نقد به شماره حساب IR04010000400110۳406۳۷5۹8۳ و شناسه حساب ۹41۲۹5010100000000000000000000 بنام تمرکز سپرده جاری   -۲
شرکت آب منطقه ای بوشهر نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران ارائه گردد.

آخرین مهلت بارگذاری مدارک به صورت الکترونیکی در سامانه ستاد تا ساعت 10 صبح روز سه شنبه مورخ 1401/1۲/۲۳ می باشد. توجه :تنها پاکت الف )تضمین شرکت در مناقصه ( علاوه بر فایل الکترونیکی ، می بایست   -۳
به صورت فیزیکی به دبیرخانه محرمانه شرکت آب منطقه ای بوشهر )دفتر حراست( تحویل گردد.

پاکت ها در ساعت 11 روز سه شنبه مورخ 1401/1۲/۲۳ گشوده خواهد شد.حضور یک نفر نماینده از طرف پیشنهاد دهندگان در جلسه افتتاح پیشنهاد آزاد است.  -4
هزینه درج آگهی در دو نوبت به عهده برنده مناقصه می باشد.  -5

به پیشنهادات فاقد امضا مشروط و مخدوش، مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد.  -6
کلیه اسناد ارزیابی و مناقصه و مدارک ارائه شده می بایست به مهر)الکترونیکی( و امضا، مجاز)دیجیتال( تعهد آور برسد.  -۷

ارائه کد شناسایی ملی الزامی می باشد.  -8
ارائه گواهی صلاحیت ایمنی توسط پیمانکاران الزامی می باشد.  -۹

ارایه صورت مالی حسابرسی شده شرکت پیمانکار توسط حسابرسان رسمی مربوط به سال 1400  -10
مدت اعتبار پیشنهاد قیمت: ۳ ماه  -11

مدت محل اجرامبلغ برآورد اولیه )ریال(موضوع مناقصه شماره فراخوان ردیف
تضمین شرکت در رشته و حداقل پایه اجرا 

مناقصه )ریال(
محل تامین 

دستگاه نظارت اعتبار

1۲0010014۳10000۳۳
تکمیل طرح خط انتقال برق به تاسیسات آبرسانی،راه 

مربوطه،آبگیری از حجم مرده و حوضچه های 
پیش تصفیه سد مخزنی باغان

1/۳۹8/5۷۲/685/686
شهرستان جمشهرهای 

ریز و انارستان، سد 
باغان)روستای ماخو( 

۲4ماه
5-آب.5-راه و ترابری،

5-نیرو و 4-ابنیه بصورت 
توامان

مهندسدین سایر منابع۳4/000/000/000
مشاور آبساران

نوبت اول

تجديدآگهيفراخوانمناقصهعموميدومرحلهای
شركت مجتمع گاز پارس جنوبي در نظر دارد اقلام مورد نیاز خود را با شرایط ذیل بصورت برگزاری مناقصه عمومي دو مرحله ای از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )سامانه ستاد( تامین نماید:

شركت ملی گازایران
شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

شناسه آگهي : 1462256

روابط عمومي شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

بدیهی است کلیه فرآیند برگزاری مناقصه الکترونیکی از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )سامانه ستاد( به نشانی www.setadiran.ir انجام می پذیرد وبه پیشنهاد های خارج 
از سامانه ستاد هیچگونه ترتیب اثری داده نخواهد شد و مناقصه گران بایستی نسبت به ثبت نام در سامانه ستاد و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی اقدام نمایند.

مناقصه گران مي توانند جهت كسب اطلاعات بیشتر به سایت www.spgc.ir مراجعه و یا با شماره تلفن۲000 ۳1۳1 0۷۷  -مرکز پیام پالایشگاه دوازدهم - داخلی ۷۳۳6  تماس حاصل فرمایند.

2001097164000037شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران
تقاضای  R12 - 0140001 - AHA مناقصه شمارهR12-01-039  شماره مناقصه و تقاضا 

خرید  SPIRAL WOUND GASKET-ساخت داخل موضوع مناقصه/ شرح مختصر اقلام درخواستی
695/000/000 ریالمبلغ تضمین شركت در فرایند ارجاع كار

تضمین شركت در فرایند ارجاع كار بصورت یكي از تضامین قابل قبول وفق آیین نامه تضمین شماره 1۲۳40۲/ت5065۹ ه مورخ ۹4/0۹/۲۲ نوع تضمین شركت درفرایند ارجاع كار
هیات وزیران مي باشد.

 13/895/586/000 ریالمبلغ برآوردي مناقصه
14 روز پس از درج نوبت دوم آگهی در صفحه اعلان عمومی سامانه ستاد ایران می باشد.آخرین مهلت دریافت اسناد ارزیابي كیفي در سامانه ستاد 

ظرف مدت دو هفته پس از انقضای مهلت دریافت اسناد می باشد.آخرین مهلت بارگذاري و  ارسال مستندات ارزیابي كیفي )رزومه( در سامانه ستاد
پس از ارزیابی کیفی مناقصه گران، مستندات دریافت پیشنهاد فنی و مالی بهمراه برنامه زمانی از طریق سامانه ستاد ارسال می گردد.آخرین مهلت بارگذاری پیشنهادات فنی/ مالی در سامانه ستاد 

استان بوشهر- شهرستان کنگان- شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی-پالایشگاه دوازدهم فاز ۲۲& ۲4  -اداره کالاآدرس مناقصه گزار

اصلاحيهآگهيفراخوانمناقصهعمومييكمرحلهاي
پیرو چاپ آگهي مناقصه عمومي یك مرحله اي در شماره ۲4۳8 این روزنامه 
مورخ سه شنبه 1401/1۲/0۲ با موضوع اجراي عملیات تكمیلي شبكه فرعي 
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 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزیز مي توانند نظرها، انتقادات و پیشنهادهاي خود درمورد 
مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئیات به این سامانه پیامك نمایند. 

رضاخواه: دولت تمام برندهاي تلفن هاي همراه را رجيستر كند
نماينده تهران در مجلس شوراي اسلامي رجيستري نشدن 
برخي از برندهاي تلفن هاي همراه را نادرست خواند و گفت كه 
دولت بايد همه موبايل هاي مورد نياز مردم را رجيستري كند. 
به گزارش ايسنا، مجتبي رضا خواه در جريان بررسي بندي 

از لايحه بودجه در خصوص تعيين حقوق ورودي تجاري 
واردات گوش��ي هاي تلفن همراه خارجي بالاي ۶۰۰ دلار 
گفت: دولت رويه اشتباهي براي رجيستري نكردن برخي از 
برندهاي تلفن همراه در پيش گرفته كه اين باعث بي نظمي 

شده و اينكه همه گوشي هاي تلفن همراه در دسترس مردم 
قرار نمي گيرد. وي افزود: اگ��ر دولت قصد افزايش ماليات 
براي اين گوشي هاي تلفن همراه را دارد اعلام كند؛ نه اينكه 
اين تلفن هاي همراه را رجيستري نكرده و باعث نارضايتي 

مردم شود. اين نماينده مجلس تاكيد كرد: دولت بايد همه 
گوشي هاي تلفن همراه مورد نياز مردم را رجيستري و ثبت 
سفارش كند نه اينكه باعث بي نظمي در بازار موبايل شود. 
اگر هم مي خواهد ماليات واردات را اضافه كند اشكالي ندارد.



فرشته فريادرس|
كاندي�داي انتخاب�ات پارلمان بخ�ش خصوصي، 
خود را ب�راي حضور در اتاق ده�م آماده مي كنند. 
مهم ترين پرسش�ي كه اين روزها مطرح مي شود 
اين است كه اتاق آتي بايد چگونه اتاقي باشد و چه 
كساني شايستگي پوشيدن رداي نمايندگي بخش 
خصوصي را دارند؟ »محمد مهدي راسخ« دبيركل 
اس�بق اتاق تهران در گفت وگوي�ي اختصاصي با 
»روزنامه تعادل« از شاخصه هاي يك اتاق مطلوب 
س�خن مي گويد. به گفته او، اتاق جايي اس�ت كه 
به روساي سه قوه مش�اوره مي دهد و مطالبه گري 
مي كند؛ پس بايد جاي ب�زرگان بخش خصوصي، 
كارآفرينان و مديران بزرگ باشد. به اعتقاد راسخ 
در يك اتاق شيشه اي و شفاف، بايد كساني حضور 
يابند كه به اتاق اعتبار دهند، نه اينكه اعتبارشان را 
از اتاق بگيرند؛ هيچ گونه نقطه سياهي در فعاليت هاي 
اقتصادي شان وجود نداشته باشد؛ چه رانت و چه 
فساد. براي تحقق اهداف بخش خصوصي مطالبه گر 
باشند، نه اينكه به دنبال منافع شخصي باشند. او 
جانشين پروري و ميدان دادن به جوانان شايسته 
و كارآفرين را از ديگر ش�اخصه هاي مهم اتاق دهم 
مي داند. راسخ در مقابل به دولتي ها هم تلنگري 
مي زن�د و مي خواهد ك�ه دس�ت از تصدي گري 
بردارند و خ�ود را رقيب بخش خصوصي ندانند؛ 
چرا كه دولت ها بايد بپذيرند، بخش�ي بزرگي از 
اقتصاد در دست بخش خصوصي است و نبايد از 
اين موضوع هراس داشته باشند و آن را مخالف و 
معارض ندانند. به گفته او، دولت ها در هيچ جاي دنيا 
تاجر يا صنعتگر موفقي نيستند، اين كارها را بايد به 
بخش خصوصي سپرد و سياست گذاري و نظارت را 
به دولت. مشروح اين گفت وگو را در ادامه بخوانيد: 

   برخ�ي از اعضاي پارلم�ان بخش خصوصي، نقد 
صريحي كه بر مناسبات حاكم بر اتاق بازرگاني و به 
چهره هاي پيشكسوت اتاق اين نقد را وارد مي كنند؛ 
اين اس�ت كه دوره فعاليت پيرمردهاي اتاق به سر 
آمده و بايد جاي خود را به جوان تر ها بدهند. نظرتان 

درباره اين ديدگاه چيست؟
اتاق جاي بزرگان بخش خصوصي كش��ور، كارآفرينان و 
مديران بزرگ اس��ت. اتاق جايي اس��ت كه مي خواهد به 
روساي سه قوه مشاوره دهد، مطالبه گري كند، پس جاي 
افراد فوق العاده شايسته و برجسته بخش خصوصي است. 
برهمين اساس پيشكسوتان بايد جانشين پروري كنند؛ اين 
جانشين پروري يعني حضور جوان ها در تشكل ها و اتاق 
براي آموزش است. در دوره اي كه در اتاق حضور داشتيم، 
دوره كارآفرينان جوان را برگزار مي كرديم، كه بزرگان اتاق 
تجربيات خود را در اين دوره مطرح مي كردند، تا به تدريج 
افرادي بتوانند جاي ب��زرگان را در اتاق بگيرند؛ چراكه با 
حضور نيروهاي كارآمد و جوان اتاق پوياتر و فعال تر مي شود.
   آيا صرف جوانگرايي و بدون در نظر گرفتن تعهد و 

تخصص لازم اين مهم تحقق مي يابد؟ 
قطعا خير. اگر صرف شعارگرايي افراد جوان به اتاق راه پيدا 
كنند؛ بدون توجه به تجربه گرايي، به جايي نمي رس��يم. 
صحبتمان درباره فعالان اقتصادي اين اس��ت كه ابتدا در 
تشكل هاي مربوط به خودشان نقش آفريني كنند، سپس 
در اتاق در كنار بزرگ ترها نشسته و تجربه كسب كنند؛ از 
آن طرف از بزرگان بخواهيم كه جوانتر ها را همراه خود به 
كميسيون ها و حتي جلسات هيات نمايندگان بياورند، تا 
در جريان بيشتر مسائل قرار بگيرند. انتقال تجربه از نكات 
مهم است. ما بايد جوانان فعال و علاقه مند را گام به گام رشد 
دهيم؛ چراكه موفقيت آسانسوري نيست؛ بلكه پلكاني و به 

تدريج به دست مي آيد.
   اعضاي اتاق مثل انتخابات رياس�ت جمهوري يا 
مجلس، به ليست طيف مورد نظرشان راي مي دهند؛ 
آيا اين شيوه را براي يك پارلمان اقتصادي درست 

مي دانيد؟ 
بنده منتقد اين نوع راي دادن هستم؛ اگر بخش خصوصي 
به بلوغي مي رسيد كه يك ليست واحد معرفي كند؛ اقدام 
خوبي بود. بايد به جايي برسيم كه بدون اينكه در نظر بگيريم 
يك فعال اقتصادي چه نوع گرايش سياسي يا حزبي دارد، به 
اين نگاه كنيم كه آيا شرايط لازم را دارد كه بخواهد جزو 14 
نفر صنعت باشد؟ يا جزو 16 نفر بازرگاني باشد؟ يا در گروه 
چهار نفره معدن باشد؟، بهتر بود. به طور نمونه؛ اگر مي شد 
يك ليست واحد داد كه از فعالان بخش خصوصي خواست 

كه بهترين ها را انتخاب كنند، شيوه مناسب تري بود. 
   چه افرادي و با چه وِيژگي؟ 

انتخاب افرادي كه علاقه مند به كار تشكلي باشند، سابقه كار 
تشكلي داشته باشند، كساني كه در نظام مديريت و ساختار 
فعاليت هاي خودشان موفق هستند و همچنين پرونده  
اقتصادي يا مالياتي نداشته و دنبال رانت نباشند. اگر اين 
الگو را مي توانستيم در اتاق پياده كنيم، بهترين الگو براي 
كشور مي شد. چراكه در حال حاضر بزرگ ترين معضل در 
نگاه مديريتي كشور اين است كه هركسي رييس جمهور 
مي شود، افراد حامي خود را سركار مي آورد وبا اينكار بدنه 
اجرايي كش��ور از حضور افراد شايس��ته محروم مي ماند؛ 
متاسفانه در تمام دولت ها از ابتداي انقلاب هم همين روش 

دنبال شده است. 
   به طور مشخص تر بفرماييد چه كساني شايستگي 
پوشيدن رداي نمايندگي بخش خصوصي را دارند؟ 
افرادي كه به شفافيت اعتماد كامل داشته باشند؛ وقتي 
مي گوييم كه اعتقاد به شفافيت داشته باشد، يعني اينكه 
بپذيرد همه مسائل اتاق بايد شفاف باشد. هيچ اطلاعات 
محرمانه اي در اتاق نبايد وجود داش��ته باش��د؛ وقتي 
مي گوييم تشكل گرا باشد، يعني كار تشكلي كرده باشد و 
براي اتاق وقت بگذارد. افرادي باشند كه حاضر باشند براي 
اتاق وقت بگذارند؛ كساني حضور پيدا كنند كه به اتاق 
اعتبار دهند نه اينكه اعتبارشان را از اتاق بگيرند. هيچ گونه 

نقطه سياهي در فعاليت هاي اقتصادي شان وجود نداشته 
باش��د؛ چه رانت و چه فساد. براي تحقق اهداف بخش 
خصوصي مطالبه گر باش��ند، نه اينكه به دنبال منافع 
شخصي خودشان باشند. منافع ملي را به منافع شخصي و 
صنفي ترجيح دهند. توانمندي اين را داشته باشند كه در 
مباحث مختلف اقتصادي و كسب و كار اظهارنظر كنند؛ 
چركه مجموعه نظرات آنها به مشاوره براي سه قوه تبديل 
شود. نكته ديگر اينكه كسي كه در اتاق حضور مي يابد، در 
طول دوران فعاليتش نبايد هيچ گونه درخواست شخصي 
از مسوولان مملكتي داشته باشد؛ چراكه در آن صورت 

نمي تواند مطالبه گر باشد. 
   از صحبت هايتان اينگونه برداش�ت كردم كه به 
دنبال شكل گيري يك اتاق با حضور افراد توانمند از 

همه طيف ها هستيد؟ 
ببينيد؛ نمونه خيلي خوبي كه در دوره هش��ت ساله ما در 
اتاق هفتم اجرا شد و نتايج مثبتي گرفتيم؛ دو شورا در اتاق 
تهران ايجاد كرديم تحت عنوان »شوراي اقتصادي و امور 
بين الملل«. در اين دو شورا، از اقتصاددانان با ديدگاه هاي 
مختلف دعوت مي شد و هر هفته دوشنبه 8 تا 12 جلسه 
برگزار مي شد. وقتي از اقتصاددان ها در يك طيف گسترده 
دعوت مي ش��ود، بدون توجه به اينكه طرفدار چه حزب 
سياسي هستند، يعني از همه پتانسيل هاي اقتصادي كشور 
بهره مند شديم. در بخش امور بين الملل نيز به همين شكل 
بود و افرادي كه در حوزه سياست خارجي فعاليت داشتنند 
و از طيف هاي مختلف بودند را دعوت مي كرديم و نتيجه 
بسيار مثبتي در كار پژوهشي گرفتيم كه به مقامات كشوري 
ارجاع داده شد. حتي برخي از كارهاي پژوهشي در آندوره 
در 10 هزار نسخه چاپ و براي تمام مسوولان عاليرتبه كشور 
ارسال مي شد؛ حتي در برخي موارد گزارش هاي خيلي ويژه 
به دفتر مقام معظم رهبري فرستاده مي شد. وقتي پيگيري 
مي كرديم؛ متوجه مي شديم كه بالاترين مقام كشور گزارش 
را مطالعه و روي آن دس��تور دادند. حال اگر اتاق اقدامات 
خوبي بر اساس خرد جمعي انجام دهد؛ مي تواند تا بالاترين 

سطوح حاكميت راي و نظرش را پيش ببرد.
   يعني به نظرت�ان اتاق جايگاه اصلي خ�ود را در 

بازيگري اقتصاد ايران از دست داده است؟ 
بنده به دنبال تخطئه هيچكس نيستم؛ زماني كه ما وارد اتاق 
تهران شديم؛ اين اتاق تازه از دل اتاق ايران ايجاد شده بود، 
اما اتاق را به جايي رسانديم كه همه گروه ها اذعان داشتند 
كه حتي از اتاق ايران هم بالاتر رفته است، به همين دليل 
ما در تمام مراكز تصميم گيري در كشور دعوت مي شديم 
و كارهاي پژوهشي مان ارايه مي شد؛ علت هم همان خرد 
جمعي بود. هيچ كاري بر اساس نظر شخصي هيچكس انجام 
نمي شد؛ به همين دليل بود كه اتاق تهران همه جا حرف 
براي گفتن داشت. اتاق تهران به مانند اسب زين  شده اي 
براي هيات نمايندگان بعدي شد؛ بعدي ها هم آمدند و تلاش 
كردند. مطمئنا كارهاي مثبتي انجام شده اما انتقاداتي هم 
وجود دارد كه در همه دوره ها اين انتقاد وجود دارد. بايد به 
افكار عمومي سپرد كه در هشت سال بعدي دچار افت شد 
يا وضعيت بهتري پيدا كرد؛ اما مهم آينده است؛ اينكه از 
تجربه گذشته براي ساختن يك آينده بهتر استفاده كنيم.

   يك�ي از انتقاداتي كه به كليت اتاق  هاي بازرگاني 
در طول اين 4 دهه وارد مي شود، رفت و آمد مديران 
بخش هاي حاكميتي، اعم از مجل�س، دولت و... به 
اتاق هاي بازرگاني وبرعكس بوده است؛ چرا دولت ها 
دست از مداخله گري برنمي دارند و چگونه مي توان 
در اين دوره از اتاق يك بخش خصوصي واحد و بدون 

نفوذ دولتي ها بنا كرد؟
چرا نرخ سرمايه گذاري در كش��ور منفي است؟ در پاسخ 
بايد بگويم وقتي مداخله دولت به حدي مي رس��د كه در 
قيمت گذاري وارد مي ش��ود، نتيجه اش همين مي شود 
كه مي بينيد. براي مثال صنايع خودروس��ازي در كشور، 
هيچ صنعتي در كش��ور به اندازه خودرو حمايت نشده و 
از طرفي به دليل دخالت ها، جزو بدترين صنايع كش��ور 
است. هم خودروساز و قطعه س��از ناراحتند، هم مردم به 
عنوان مصرف كننده هم دولت به عنوان ناظر. تا زمانيكه 
واردات خودرو ممنوع باشد، خودرويي كه توليد مي شود 
همين خواهد بود. از آن طرف بخواهيم به خودروساز قيمت 
دس��توري دهيم و واردات را هم ممنوع كنيم، نتيجه آن 

همين بازار بهم ريخته است. حال اگر بازار را رقابتي كنيم، با 
يك سود بازرگاني معقول كه از توليدكننده داخلي حمايت 
ش��ود و واردات خودرو را آزاد كنيم؛ خودروس��از مجبور 
مي شود براي حفظ بقاي خودش كيفيت خدمات را بالا ببرد 
و قيمت را كاهش دهد. در مقابل صنعت چيني و سراميك 
كشور، چون آنجا دخالت كمتر است، ببينيد چقدر توسعه  
اتفاق افتاده است. چون در اين صنعت مطابق بهترين صنايع 
اروپاي��ي در دنيا عمل مي كنيم. پس هرجا دولت دخالت 
كرده، شرايط سخت تر شده و وضع بدتر. دولت هاي ما بايد 
اين را بپذيرند؛ نگاه كوتاه مدت به اين موضوع نداشته باشند. 
امكان دارند وقتي تصميم  اين چنيني مي گيرند كوتاه مدت 
مشكلاتي به وجود  آيد، اما سرانجام شرايط بهتر مي شود. 
بنابراين اگر دولت ها اجازه دهند، مكانيزم هاي اقتصادي به 

كار گرفته شود،  توسعه و سرمايه گذاري شكل مي گيرد.
   آي�ا دولت ه�ا بخش خصوص�ي را رقي�ب خود 

مي بينند؟ 
دولت ها اگر دس��ت از تصدي گ��ري بردارند، ديگر خود را 
رقيب بخش خصوصي نمي دانند. بايد تسهيلات لازم را 
به بخش خصوص��ي داد و در آن صورت بخش خصوصي 
ديگر نگراني ندارد، كه بخواهد خود را توس��عه دهد، اگر 
سلامت كار كند هم از نظارت دولت نگراني ندارد. الان ما 
در ايران هم بخش هاي خصوصي بزرگي در پتروشيمي و 
خودرو و بخش هاي ديگر داريم كه فعاليت مي كنند. يكي 
از دلايلي كه ما تاكيد داشتيم كه واگذاري انجام دهيد اين 
بود كه بخش خصوصي مي تواند تحريم ها را دور بزند؛ شروع 
تحريم ها خيلي سخت بود اما مكانيزم هاي لازم توسط بخش 
خصوصي در همان زمان ارايه مي شد. تحريم ها بايد كمك 
مي كرد كه واگذاري ها و كنارگذاشتن تصدي توسط دولت 

سرعت بگيرد، كه متاسفانه اين اتفاق نيفتد. 
   خب چرا اين اتفاق نيفتاد؛ دولت اجازه نداد يا بخش 

خصوصي خودش تمايلي براي حضور نداشت؟ 
اساس��ا دولت ه��ا در ايران دوس��ت دارن��د، حيطه تحت 
سيطره شان بزرگ باشد چون هم فكر مي كنند قدرت شان 
بيشتر است و هم از مجموعه ها براي حياط خلوت و بودجه 
و موارد ديگر استفاده مي كنند؛ داشتن بنگاه اقتصادي براي 
دولت مثل اين است كه در دريا در حال غرق شدن باشيد، اما 
حاضريد طلاهايتان را به آب بيندازيد تا سبك شده و روي 
آب بمانيد. از طرفي، بودجه دولت كه هر ساله دچار مشكل 
است، بخش عظيم آن مربوط به شركت هاي دولتي است و 

براي كشور گرفتاري ايجاد كرده است. 
   برخ�ي از چهره ه�اي نزديك به دول�ت در اتاق، 
معتقدند كه اتاق تبديل به اپوزيسيون دولت شده 
و بخش خصوصي بايد حامي دولت باشد؛ اين گزاره 

را قبول داريد؟ 
يك نكته مهم در اتاق اين است كه اتاق به هيچ وجه محل 
طرح مسائل سياسي و خط كشي  هاي سياسي نباشد؛ كه 
دولت ها هم بدانند كه اتاق يك باش��گاه اقتصادي است؛ 
يك مجموعه كه مطالبه گري مي كند براي منافع بخش 

خصوصي در چارچوب منافع ملي كشور. 
   برخي هم معتقدند، صداي بخش خصوصي از سوي 

دولت يا حاكميت شنيده نمي شود؟
دولت ها بايد بپذيرند كه چيزي به نام بخش خصوصي در 
كشور وجود دارد و بخشي از اقتصاد در دست آنهاست؛ از 
آن سو؛ اعضاي اتاق هم بايد به نحوي با حاكميت و دولت 
برخورد كنند كه مورد پذيرش قرار بگيرند؛ اعضاي اتاق 
بايد مطالبه گر باشند و  دولتمردان هم براي آنها ارزش قائل 
باشند. اگر كسي در اتاق بخواهد دنبال منافع شخصي 
خود باشد، نمي تواند مطالبه گري كند. اگر قرار باشد كه 
سياست هاي كلي اصل 44 قانون كه مقام معظم رهبري 
در س��ال 1384 ابلاغ كردند، واقعا عملياتي شود، بايد 
دولت دست از تصدي گري بردارد و تنها وظيفه هدايت، 
نظارت و سياس��ت گذاري را بر عهده بگيرد و باقي را به 

بخش خصوصي بسپارد. 
   از ديدگاه آقاي راسخ، اتاق دهم بايد چگونه اتاقي 

باشد؟ 
 بدون اينكه بخواهيم كس��ي را محك��وم كنيم؛ به دنبال 
شكل گيري يك اتاق تاثيرگذار، سازنده، مطالبه گر با حفظ 
منافع بخش خصوصي و در چارچوب منابع ملي كش��ور 
باشيم. اتاق بايد كاملا شيش��ه اي باشد و از باب شفافيت 

در هم��ه زمينه ه��ا از نظر مالي و موقعيت ه��اي تجاري، 
درآمدها و هزينه ها و همه موارد، شفاف باشد تا بتواند در 
مطالبه گري ها از دولت شفافيت طلب كند . اتاق به هيچ وجه 
نبايد دنبال رانت خواري باشد و از كساني كه دنبال رانت يا 
انحصار هستند، حمايت نكند؛ چرا كه در اين صورت قدرت 
مطالبه گري خود را از دست مي دهد. نكته ديگر توجه به 
كارهاي پژوهشي و بهره گيري از علم اقتصاد است. براي 
نمونه، زمان اجراي سياست هدفمندي يارانه ها در دوران 
آقاي احمدي نژاد، يك كار پژوهش��ي از سوي اتاق هفتم، 
اجرا شد كه نتايج آن نشان مي داد، سهم سرانه آموزش و 
پرورش و بهداشت و درمان در كشور پايين است. از اين رو، 
 پيشنهاد شد تا درآمد حاصل از هدفمندي يارانه ها به جاي 
پرداخت نقدي، براي آموزش و پرورش و بهداش��ت مردم 
هزينه شود.حتي صرف نظر از نتايج اين پژوهش علمي، 
بررسي هاي جامعه شناسي هم نشان مي دهد، خانواده به 
آموزش و سلامت فرزندانش اهميت مي دهد و اين يعني 
علم با خواس��ته هاي مردم هم مطابقت دارد. در مجموع 
اتاق دهم در شرايط س��خت كنوني بايد منجر به توسعه 
بخش خصوصي كشور شود؛ چون هنوز هم علي رغم همه 
اقداماتي كه انجام شده، سهم بخش خصوصي در اقتصاد 
كشور اندك است. توسعه اقتصاد در كشور اتفاق نمي افتد 
مگر با توسعه بخش خصوصي. توسعه بخش خصوصي هم 
اتفاق نمي افتد مگر از طريق توسعه تشكل ها، توانمندسازي 

و پايدارسازي تشكل ها.
   در مقابل آيا اتاق هم بايد نس�بت به تكاليفي كه 

دارد؛ پاسخگو باشد؟ 
بله اتاق هم بايد نس��بت به تش��كل ها و اعضاي خودش و 
ذي نفعان خود پاسخگو باش��د، ما هرچه كه از حاكميت 
مي خواهيم در ابتدا بايد خودمان عامل باشيم. نمي توانيم 
اتاق را تاريكخانه كنيم و از دولت مطالبه شفافيت داشته 
باشيم؛ نمي توانيم براي اتاق بودجه سنگين در نظر بگيريم 
و از دولت بودجه انبساطي بخواهيم. يا اينكه در اتاق دنبال 
رانت باشيم و از دولت بخواهيم با رانت خواري مبارزه كند. 

   چه توصيه اي به دولتمردان براي تعامل با بخش 
خصوصي داريد؟

دولت باي��د مطابق با سياس��ت هاي كل��ي اصل 44، 
تصدي گري را كنار بگذارد واگذاري ها را در دستور كار 
خود قرار ده��د. دولت، حاكميت و مجلس بايد بدانند 
كه افراد باتجربه اي در بخ��ش خصوصي حضور دارند 
كه مي توانند به دولت مشاوره رايگان بدهند يا كارهاي 
پژوهشي انجام دهند. بنابراين از بخش خصوصي هراس 
نداشته باش��ند، آن را مخالف و معارض ندانند؛ بخش 
خصوصي عاشق اين مملكت است كه در كشور مانده و 
فقط كافي است از راهكارهايش استفاده كنيد، نه فقط 
اتاق بازرگاني، بلكه از تش��كل هاي ديگر و اصناف بهره 
بگيريد. دولت ها در هي��چ جاي دنيا تاجر يا صنعت گر 
موفقي نيس��تند، اين كارها را بايد به بخش خصوصي 
سپرد و سياس��ت گذاري و نظارت را به دولت. از طرفي 
انصاف مالياتي و رعايت قوانين داشته باشيد و با تخلف ها 
مقابله كنيد و به ج��اي يك بدنه بزرگ و ناتوان، چابك 

باشيد. 
   ابتداي مصاحبه درخواس�تان اين بود كه درباره 
حواش�ي انتخابات پرسشي مطرح نش�ود، اما اگر 
ممكن است به اين پرسش پاسخ دهيد؛ آيا با شما 
و آقاي »يحيي آل اس�حاق« براي حضور در هيات 

رييسه اتاق تهران رايزني شده است؟
مباحثي ب��راي تعيين رييس اتاق مطرح ش��ده؛ اما آقاي 
آل اسحاق نظرش��ان اين است كه الان اصلا نبايد وارد اين 
موضوع شد؛ نه رياست و نه هيات رييسه. الان بايد به دنبال 
اين باش��يم كه يك انتخابات پرشور و خوب برگزار شود و 
شايسته ترين افراد در اتاق ها حاضر شوند. زماني كه تركيب 
مشخص شد مي توان بهترين افراد را براي رياست انتخاب 

كرد؛ الان براي اظهارنظر در اين مورد زود است. 
   حرف آخر؟ 

انتظار ما اين است كه مجموعه ها شايسته ترين افراد را براي 
حضور در اتاق انتخاب كنند، تا خيالمان راحت باشد كه اتاق 
به دنبال توسعه بخش خصوصي و حضور آن در اقتصاد است 
كه در نهايت منجر به توسعه اشتغال، توليد و كاهش تورم 

 شود و چرخه اقتصاد به حركت در آيد.

رويداداخبار
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مديرعاملايرانخودرو
بهدستوررييسيبركنارشد

پس از گذشت ١٣ ماه از دوره فعاليت مهدي خطيبي در 
گروه صنعتي ايران خودرو، عصر امروز )يكشنبه ٧ اسفند 
ماه( اين مدير صنعتي بركنار شد و جاي خود را به عليمردان 
عظيمي داد. به گزارش ايسنا، ٩ بهمن ماه سال گذشته بود 
كه مهدي خطيبي پس از شايعه هاي بسيار بر سر تغيير 
فرشاد مقيمي )مديرعامل اسبق ايران خودرو( بر صندلي 
مديريت عاملي اين گروه خودروسازي تكيه زد. حال پس از 
گذشت ١٣ ماه، مهدي خطيبي نيز از اين سمت بركنار شده 
و جاي خود را به عليمردان عظيمي، عضو هيات مديره سايپا 
داد. در حالي كه سه هفته پيش برخي رسانه ها، خبر دستور 
رييس جمهور مبني بر بركناري مديرعامل ايران خودرو به 
علت واگذاري رانتي را منتش��ر كرده بودند، امروز با تغيير 
خطيبي اين خبر تأييد و محقق شد. گزارش هاي پيشين 
حاكي از اين بود كه چندي قبل با رسيدن گزارش هايي به 
رييس جمهور مبني بر واگذاري رانتي خودرو به دست برخي 
خودروسازان، رييسي در جلسه هيات دولت در اين زمينه به 
وزير صمت و بازرسي ويژه رييس جمهور دستور بررسي داده 
است. متعاقب اين دستور و با بررسي حجت الاسلام حسن 
درويشيان، رييس دفتر بازرسي ويژه رييس جمهور تخلف 
برخي خودروس��ازان از جمله ايران خودرو قطعي شد كه 
رييس جمهور نيز پيرو اين گزارش دستور بركناري خطيبي 
مديرعامل ايران خودرو را صادر كرد. گفته مي شود برخي 
دستگاه ها جزو دريافت كنندگان خودروهاي رانتي بوده اند 
و پيگيري هايي براي تغيير دس��تور رييس جمهور انجام 
داده اند كه به نتيجه نرسيد. اين درحالي است كه طبق 
دستورالعمل 8 بندي رييس جمهور در موضوع خودرو، 
هرگونه واگذاري خودرو به شركتها و دستگاه هاي دولتي 
و غير دولتي به صورت رانتي و غيرشفاف و متفاوت با 

رويه معمول فروش خودرو به مردم ممنوع است.

حقوقوروديگوشي
بالاي۶۰۰دلار؛۱۵درصد

نمايندگان مجلس در مصوبه اي حقوق ورودي واردات 
گوشي هاي تلفن همراه خارجي بالاي 600 دلار را حداقل 
1۵ درصد تعيين كردند. نمايندگان مجلس در جلسه علني 
نوبت عصر يكشنبه، بند )ط( تبصره ۷ در بخش درآمدي 
لايحه بودج��ه 1402 را تصويب كردند. بر اين اس��اس، 
حقوق ورودي رويه )برند( تجاري واردات گوشي هاي تلفن 
همراه خارجي بالاي 600 دلار حداقل 1۵ درصد تعيين 
مي شود، واردات گوشي در ساير رويه ها به  مأخذ دو برابر 
محاس��به و دريافت خواهد شد.  وزارت امور اقتصادي و 
دارايي )گمرك جمهوري اسلامي ايران( مكلف است 
منابع حاصل از اجراي اين حكم را به رديف درآمدي 
110410 واريز كند. واردات اين كالاها از طريق مناطق 

آزاد تجاري و صنعتي، نيز مشمول اين حكم مي شود.

صادراتغيرنفتي
به49ميليارددلاررسيد

رييس كل گمرك ايران تازه  ترين گزارش از وضعيت تجارت 
خارجي كشور را تشريح و اعلام كرد: درآمدهاي ارزي كشور 
از محل صادرات غيرنفتي در 11 ماهه سال جاري به حدود 
4۹ ميليارد دلار رسيد كه در مقايسه با مدت مشابه سال 
قبل افزايش 12 و 22 صدم درصدي داش��ته است. محمد 
رضواني فر در تشريح جزييات آمار تجارت خارجي كشور، به 
ميزان صادرات قطعي كالاهاي غيرنفتي كشور به استثناي 
نفت خام، نفت كوره و نفت سفيد و همچنين بدون احتساب 
صادرات از محل تجارت چمداني اشاره كرد و افزود: در 11 
ماهه سال جاري صادرات غير نفتي كش��ور، بالغ بر 111 
ميليون و 300 هزار تن و به ارزش 48 ميليارد و 800 ميليون 
دلار بوده است كه اين ميزان در مقايسه با مدت مشابه سال 
1400، كاهش يك و 16 صدم درصدي در وزن و افزايش 12 
و 22 صدم درصدي در ارزش دلاري داشته است. بنابراين 
گزارش، معاون وزي��ر اقتصاد و رييس كل گمرك ايران به 
ميزان واردات كشور در اين مدت اشاره كرد و گفت: واردات 
كشور در اين مدت به ميزان 33 ميليون و 600 هزار تن به 
ارزش ۵3 ميليارد و ۷00 ميليون دلار بوده است كه كاهش 8 
و 61 صدم درصدي در وزن و افزايش 1۵ و 28 صدم درصدي 
در ارزش را در مقايسه با مدت مشابه سال قبل نشان مي دهد. 
رضواني فر با بيان اينكه متوسط ارزش گمركي هر تن كالاي 
صادراتي از 386 دلار در 11 ماهه سال گذشته به 43۹ دلار 
در 11 ماهه سال جاري رسيده است، تاكيد كرد: اين آمار 
نشانگر رش��د 13 و ۵4 صدم درصدي است و اين در حالي 
است كه متوسط ارزش گمركي هر تن كالاي وارداتي 1۵۹۷ 
دلار بوده كه نسبت به رقم 1266 دلار در يازده ماهه سال 

گذشته، 26 و 14 صدم درصد رشد داشته است. 
عمدهترينكالاهايصادراتي

رضواني ف��ر در خصوص وضعي��ت ص��ادرات كالاهاي 
پتروشيمي گفت: در اين مدت 21 ميليارد و ۷00 ميليون 
دلار صادرات كالاهاي پتروش��يمي صورت گرفته است 
ك��ه از نظر وزن��ي 40 و 2۵ صدم درصد و از نظر ارزش��ي 
44 و 4۹ صدم درصد از كل صادرات غيرنفتي كش��ور را 
تشكيل مي دهند. همچنين عمده ترين كالاي صادراتي 
گاز طبيعي مايع شده به ارزش 6 ميليارد و 800 ميليون 
دلار بوده است كه سهمي بالغ بر 13 و ۹۷ صدم درصد از 
كل ارزش صادرات را به خود اختصاص داده است. رييس 
كل گمرك ايران در ادامه به تشريح جزييات بزرگ ترين 
مقاصد صادراتي كشورمان در اين مدت پرداخت و افزود: 
چين با 13 ميليارد و 600 ميليون دلار، عراق با ۹ ميليارد و 
400 ميليون دلار، تركيه با 6 ميليارد و ۹00 ميليون دلار، 
امارات متحده عربي با ۵ ميليارد و 300 ميليون دلار و هند با 
 يك ميليارد و ۹00 ميليون دلار بزرگ ترين  مقصد كالاهاي 
صادراتي كشورمان بوده است. به گفته وي اين ۵ كشور در 
مجموع سهمي در حدود ۷3 و 4۵ صدم درصد از وزن و ۷۵ 
و ۷۹ صدم درصد از كل ارزش صادرات غير نفتي كشور را 
به خود اختصاص داده اند. كشورهاي عمده طرف معامله با 
ايران دكتر رضواني فر در خصوص كشورهاي عمده طرف 
معامله با ايران، به جزييات اين بخ��ش پرداخت و افزود: 
۵ كش��ور عمده طرف معامله واردات، كشورهاي امارات 
متحده عربي با 16 ميلي��ارد و ۵00 ميليون دلار، چين با 
14 ميليارد و 200 ميليون دلار، تركيه با ۵ ميليارد و 
600 ميليون دلار، هند با 2 ميليارد و 600 ميليون دلار 

و آلمان با يك ميليارد و 800 ميليون دلار بوده است. 

ماجرايعضويتهنرمندان
دراتاقبازرگاني

در روزهاي گذشته، خبري منتشر ش��ده كه حكايت از 
آن دارد كه تعدادي از هنرمندان كه در ميان آنها نام هاي 
سرشناس��ي نيز وجود دارد، به عضويت اتاق بازرگاني در 
آمده اند و احتمالا بناست يك جناح در انتخابات از راي آنها 
استفاده كند. اين خبر به نقل از مجيدرضا حريري ، رييس 
اتاق بازرگاني ايران و چين منتشر شده است. هر چند در 
تيتر و متن خبر به اين اشاره شده كه برخي هنرمندان مانند 
فاطمه معتمد آريا، نسيم ادبي و محمد معتمدي، كارت 
بازرگاني دريافت كرده اند اما آنچه كه از فيلم صحبت هاي 
حريري مشخص است، او در صحبت هايش نه از دريافت 
كارت بازرگاني ك��ه از عضويت اين هنرمن��دان در اتاق 
بازرگاني صحبت مي كند. در ميان صحبت هاي حريري 
چند نكته مهم و كليدي وجود دارد. او مي گويد كه اين افراد 
بدون آنكه فعال اقتصادي باشند، كارت عضويت گرفته اند 
و اين فرايند از طريق بنياد رودكي طي شده است. از سوي 
ديگر به اين موضوع اشاره مي شود كه حق عضويت حدود 
60 نفر از اين هنرمندان از طريق يك حساب بانكي واحد 
پرداخت شده و اين افراد شخصا پولي را پرداخت نكرده اند. 
از طرف ديگر به اين موضوع پرداخته شده كه با توجه به 
اينكه اين هنرمندان، فعال اقتصادي نيستند و در نتيجه 
دفتر كار يا بنگاه اقتصادي مشخصي ندارند و اتاق بازرگاني 
به عنوان دفتر كار اين افراد معرفي ش��ده اس��ت و به اين 
ترتيب شائبه يك تخلف وجود دارد. صحبت هاي مطرح 
شده از سوي حريري چند روز پيش از آغاز رسمي تبليغات 
براي انتخابات اتاق هاي بازرگاني مطرح شده و احتمالا گام 
نخست رقابت ميان ليست هاي مختلف انتخاباتي به شمار 
مي رود. به دنبال مطرح شدن اين صحبت ها، اتاق بازرگاني 
تهران اطلاعاتي در ارتباط با آيين نامه نحوه پذيرش، تمديد 
و تجديد عضويت در اتاق هاي بازرگاني ايران، مصوب مرداد 
ماه منتشر كرد. بر اين اساس شرايط عضويت براي تمام 
اشخاص حقيقي و حقوقي مطرح شده كه در حوزه هاي 
بازرگاني، صنعتي، معدني، كشاورزي، خدماتي و خدمات 
وابسته اعلام شده و تمام افرادي كه در اين حوزه ها اشتغال 
دارند مي توانند به عضويت در اتاق بازرگاني در بيايند. در 
شرايط عضويت اعلام شده كه افراد حداقل بايد 20 سال 
سن داشته باشند، تصوير شناسنامه و كارت ملي خود را 
ارايه كنند و مدرك تحصيلي حداقل ديپلم داشته باشند. 
البته اعلام شده كه براي تمديد عضويت، نياز به ارايه مدرك 
تحصيلي نيست. دارا بودن پروانه فعاليت اقتصادي اعم از 
توليدي، توزيعي، كشاورزي، خدماتي و خدمات وابسته 
كه از سوي وزارت اقتصاد به عنوان رشته شغلي معرفي 
ش��ده اند ملاك عمل خواهد بود. همچنين افراد بايد 
تعهدنامه موض��وع ماده آيين نامه را امضا كنند و حق 

ورودي و حق عضويت سالانه خود را پرداخت كنند.

عرضه۲مدلچانگان
قطعياست

سخنگوي وزارت صنعت، معدن و تجارت ضمن اشاره به 
ابهامات مطرح ش��ده در رابطه با طرح فروش خودروهاي 
وارداتي، تاكيد كرد كه به دليل مقتضيات تحريم ها نمي توان 
همه اطلاعات را به صورت ش��فاف اطلاع رساني كرد، اما 
متقاضيان اطمينان داشته باشند كه در زمان ثبت نام اصلي 
همه اطلاعات در اختيارش��ان قرار خواهد گرفت؛ ضمن 
اينكه اكنون عرضه دو مدل خودرو چانگان قطعي ش��ده 
است. به گزارش ايس��نا، اميد قاليباف، سخنگوي وزارت 
صنعت، معدن و تجارت با ارسال ويدئويي از محل يكي از 
گمرك هاي اطراف تهران كه تعدادي از 80 هزار خودروهاي 
وارد شده طي بالغ بر دو ماه اخير، آنجاست، به برخي از اين 
ابهامات پاسخ داده است. وي با بيان اينكه در حال حاضر 
در مقطع و شرايطي هستيم كه كار ثبت نام از متقاضيان 
خودروهاي واردتي در حال انجام است، اظهار كرد: نگراني 
مردم از اين جهت كه چه خودرويي را خريداري مي كنند يا 
چه زماني خودرو به دست شان مي رسد و تنها مي دانند كه 
بايد ۵00 ميليون تومان واريز كنند، بجاست. در توضيح اين 
مورد بايستي گفت كه شرايط به گونه اي است كه بخشي 
از آن به دليل مسائل مربوط به تحريم ها قابل اطلاع رساني 
نيست و مردم بايد به ما در اين مورد حق بدهند. سخنگوي 
وزارت صمت تصريح ك��رد: اما زماني ك��ه فرد متقاضي 
مي خواهد از طريق سامانه خريداري كند، همه اطلاعات را 
در اختيار خواهند داشت و انتخاب هايي كه عرضه كنندگان 
در سامانه  قرار مي دهند، در معرض ديد متقاضي است و نوع 
خودرو، مدل آن، كشور مبدأ و ساير اطلاعات شفاف است و 
مشتري مي تواند انتخاب و ادامه مسير تكميل وجه و خريد 
و تحويل خودرو را طي خواهد كرد. قاليباف در رابطه با زمان 
تحويل نيز، گفت: همانطور كه اعلام ش��ده، زمان تحويل 
خودروها س��ه ماهه خواهد بود؛ چراكه خودروها براي ما 

توسط خودروسازان، توليد و كنار گذاشته نشده اند.

٢١زندانيجرايمغيرعمد
استانمركزيآزادشدند

رييس كل دادگستري استان مركزي گفت: 21 زنداني 
جرايم غيرعمد اين استان به مناسبت چهل و چهارمين 
سالگرد پيروزي انقلاب اس��لامي از حبس رها شدند.  
حجت الاسلام سيد »عبدالمهدي موسوي« افزود: اين 
تعداد زنداني با مشاركت خيرين نيكوكار، از زندان آزاد 
و به آغوش گرم خانواده هاي خود بازگشتند. وي با بيان 
اينكه، ميزان بدهي اين محكومان، 281 ميليارد ريال 
تعيين شده بود، اظهار كرد: از اين مبلغ پنج ميليارد و ٧۵٠ 
ميليون ريال در قالب كمك بلاعوض )توسط ستاد ديه و 
خيرين( و هشت ميليارد و 4٠٠ ميليون ريال نيز به صورت 
وام بانكي پرداخت شد و بقيه مبلغ بدهي در قالب پذيرش 
اعسار، پرداختي خود مددجويان و گذشت شاكيان بوده 
است. رييس كل دادگستري استان مركزي همچنين با 
اشاره به برگزاري جشن گلريزان ستاد ديه استان مركزي 
گفت: در اين مراسم خيرخواهانه كه از سوي ستاد ديه 
استان و با همت پهلوانان برگزار شد با اقدام خيرخواهانه 
خيران، يك ميلي��ارد و ١٢٠ ميليون ريال كمك براي 

آزادي زندانيان جرايم غيرعمد جمع آوري شد.
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خبرروز

حال پيروز خوب نيست
اين روزها خبرهاي بد دس��ت از س��ر ما برنمي دارد، پيروز توله يوزي كه خيلي ها به ماندن و باليدن او اميد بس��ته بودند در 
بستر بيماري اس��ت. توله يوزي كه از ايران زاده ش��د و مقاوم تر از دو توله ديگر دوام آورد و ناگهان به يوزپلنگي زيبا تبديل 
شد حالا معلوم نيست زنده بماند يا نه؟ اينكه مسوولان مي گويند دامپزشكان ايراني و خارجي را براي درمان او آورده اند اما 
نكته تعجب بر انگيز اين اس��ت كه پيروز نارس��ايي كليه دارد و ما دستگاهي كه بتوان با آن پيروز را درمان كرد نداريم. سوال 
اينجاست كه پس با وجود نبودن دستگاه اين دامپزشكان ايراني و خارجي دقيقا قرار است با چه روشي پيروز را درمان كنند. 

حال خبر مي رسد آزمايش هاي پيروز اميدوار كننده است و اما اين يوز جوان بايد در بيمارستان بماند تا تحت نظر باشد.

كارشناس حقوق نفت و گاز، در گفت وگو با »تعادل« مطرح كرد

جهاني زدايي در بازارهاي انرژي
گلنازپرتويمهر|

در س��ال۲۰۱۶ كاخ سفيد به پنتاگون 
دستور داد كه استفاده از عبارت »رقابت 
قدرت هاي بزرگ« را متوقف سازد. هدف، كم اهميت 
انگاشتن نقش چين و روسيه بود. گويي امريكايي ها 
در يك پارادوكس گير افتاده اند: از يكس��و به چين و 
روسيه بها مي دهند و مي كوشند از نفوذ اين كشورها 
در س��طح جهان بهره ببرند و از سوي ديگر، به دنبال 
كوچك يا كم اهميت جلوه دادن نقش اين كشورها 
هستند. جاي تعجب نيست كه مارگارت مك ميلان 
مورخ چنين نتيجه گيري كرده كه ما از پيش وارد عصر 

جديد و ناپايداري شده ايم.
فرشيد فرحناكيان، كارشناس حقوق نفت و گاز، در 
گفت وگو با خبرنگار »تعادل« اظهار كرد: حمله روسيه 
به اوكراين در فوريه سال ۲۰۲۲، حمله تمام عيار به نظم 
ليبرال جهاني بود؛ نظمي كه شعارش كاهش جنگ 

و ترويج دموكراسي، حقوق بشر و تجارت آزاد است. 
وي تصريح كرد: مس��كو با بازگشت به دوران تهاجم 
آش��كار و امپرياليسمِ قبل از س��ال ۱۹۴۵، كارزاري 
خشونت بار را براي تسخير همسايه ضعيف   تر به راه 

انداخت. 
وي با بيان اينكه جنگ همچنين باعث تلاش گسترده 
غرب براي تحريم روس��يه و كمك به اوكراين ش��د 
گفت: مايكل مك   فول؛ سفير سابق امريكا در روسيه، 
اس��تدلال مي كند كه ما منافع امنيتي )در كمك به 
اوكراين براي شكست روسيه( داريم. بگذاريد خيلي 
س��اده بگوييم: اگر پوتين در دونباس پيروز ش��ود و 
تشويق شود كه بيش ازپيش به داخل اوكراين ورود 
كند، اين ب��راي متحدان ناتوي ما تهديد خواهد بود. 
به همين ترتيب، استفان هدلي؛ مشاور سابق امنيت 
ملي، تأكيد مي كند كه ايالات متحده نگراني دايمي 
در جلوگيري از بازداشتن پوتين از اين امر دارد كه وي 
فكر كند در پنج يا ده سال آينده مي تواند اين عملكرد 

را تكرار كند.
وی در ادامه اف��زود: اين نگراني خاص به توضيح اين 
مساله كمك مي كند كه چرا دست   كم برخي در دولت 
بايدن خواستار »تضعيف روسيه« با دردسرسازي و 
زخمي كردن روسيه در اوكراين هستند. همان طور 

كه يك سخنگوي شوراي امنيت ملي امريكا گفت يكي 
از اهداف ما محدود كردن توانايي روسيه براي انجام 
دوباره كاري شبيه به اين بوده است آن هم با تضعيف 
قدرت اقتصادي و نظامي روسيه براي تهديد و حمله 
به همسايگانش. نسخه گسترده جنگ، اوكراين را نه به 
خود روسيه، بلكه به بزرگ نمايي بالقوه بازيگران ديگر، 

به ويژه چين، مرتبط مي كند.
وي بيان كرد: خود بايدن نس��خه اي از اين استدلال 
ارايه كرد و در ماه مارس نوش��ت اگر روس��يه بهاي 
سنگيني براي اقدامات خود نپردازد، اين پيام را به ساير 
متجاوزان احتمالي خواهد داد كه آنها نيز مي توانند 
سرزميني را تصرف كنند و كشورهاي ديگر را تحت 

سلطه خود درآورند. 
وي مطرح كرد: درجايي ديگر، او تأكيد مي كند كه در 
طول تاريخ خود، آموخته ايم كه وقتي ديكتاتورها بهاي 
حملات خود را نمي پردازند، هرج ومرج بيشتري ايجاد 
مي كنند و درگير تجاوز بيشتري مي شوند. اين نگراني 
تنها مربوط به بايدن نيست، مايكل مك كال؛ نماينده 
تگزاس، مي گويد كه عدم اقدام در اوكراين، پوتين و 
ديگر مستبدان را با نشان دادن تسليم ايالات متحده 
در برابر شمشيربازي شان جسورتر مي كند و نتيجه 
مي گيرد كه اعتبار ايالات متح��ده از كي يف تا تايپه 

نمي تواند ضربه ديگري از اين نوع را تحمل كند. 
وي تصريح كرد: جدا از نگراني ها در مورد بزرگ   نمايي 
آينده، دس��ته دوم اس��تدلال   ها بر اين باور است كه 
ايالات متحده منافعي پاي��دار در اوكراين دارد؛ زيرا 
»نظم بين المللي ليبرال« را تحت تأثير قرار مي دهد. 
آنتوني بلينكن، وزير امور خارجه امريكا، اظهار كرد كه 
نظم بين الملل قاعده مند كه براي حفظ صلح و امنيت 
حياتي است، با حمله غيرقانوني و غيرموجه روسيه به 

اوكراين در معرض آزمايش قرارگرفته است. 
به گفته فرحناكيان؛ جاش��وا شيفرينسون؛ دانشيار 
دانشكده سياست عمومي مريلند، بر اين نظر است كه 
بزرگ   نمايي روسيه به خودي خود چالشي براي اصول 
كليدي است كه عمدتاً نامشخص هستند؛ اما ظاهراً 
تصوراتي مبني بر اينك��ه دولت هاي قدرتمند نبايد 
از زور براي تحمي��ل اراده خود به بازيگران ضعيف   تر 
استفاده كنند و نقض حاكميت دولت نبايد تحمل شود 

كه ظاهراً نظم ليبرال بر آن استوار است.
وي با بيان اينكه ناديده گرفتن تجاوز روسيه، عملكرد 
آينده سيس��تم تحت حماي��ت ايالات متحده را زير 
س��وال مي برد گفت: همانطور كه آن اپلبام استدلال 
مي كند ايالات متحده بايد از زماني روي اين درگيري 
س��رمايه گذاري كند كه درياب��د درك واقع بينانه و 
صادقانه از جنگ اين دركي است كه اكنون با كشوري 
روبرو هستيم كه انتقام جوست، به دلايل ايدئولوژيك 
به دنبال گس��ترش قلمرو خود است و مي خواهد به 
حضور امريكا در اروپا پايان دهد، مايل به پايان دادن 
به اتحاديه اروپاست، مايل است ناتو را تضعيف كند 
و ديدگاهي اساس��اً متفاوت نس��بت به ديدگاه ما به 
جهان دارد. به زبان س��اده، »انفع��ال« خطر تقويت 
اصول جايگزيني را به همراه دارد كه نظم بين المللي 
بر آن استوار است و احتمالًا به ايالات متحده آسيب 

مي رساند.
فرحناكيان عنوان كرد: پ��س از جنگ جهاني دوم، 
ايالات متحده و ش��ركاي آن؛ به قول جان ايكنبري، 
نظم بين المللي چندوجهي و گسترده را ايجاد كردند 
كه ح��ول محور باز بودن اقتص��ادي، نهادهاي چند 
جانبه، همكاري امنيتي و همبس��تگي دموكراتيك 

سازمان دهي شده بود. 
وي تاكي��د كرد: هدف اي��ن نظم ايج��اد چرخه   اي 
بافضيلت بود كه در آن شبكه   اي از دموكراسي   ها بيشتر 
تجارت كرده و موسسات بيشتري ايجاد مي كردند و 
به نوبه خود »دولت نمايندگي« و بازارهاي آزاد را در 
سراسر جهان تثبيت و منطقه   در حال گسترشي از 
صلح را ايجاد مي كرد. بسياري از نيروها نظم ليبرال 
جهاني را دام��ن مي زدند: از تغيي��رات تكنولوژيك 
گرفته تا معماران فردي مانن��د فرانكلين روزولت و 

هري ترومن.
وي خاطرنش��ان كرد: مهم ترين موتور همانا تهديد 
يا ظهور س��ه قدرت بزرگ خطرناك در دهه ۱۹۴۰ 
بود آلمان ن��ازي، امپراتوري ژاپ��ن و اتحاد جماهير 
ش��وروي. كاي��ل لاس��كورتزدر كتاب خ��ود به نام 
Orders of Exclusion نش��ان داده اس��ت كه 
ط��ي قرن ها، نظم هاي بين الملل��ي اغلب براي مهار 
يك تهديد ايجادش��ده اند: از نظ��م حاكميت دولت 

پس از جنگ هاي ۳۰ س��اله و نظام كنسرت ها پس 
از جنگ   ه��اي ناپلئون��ي )كه ه��دف آن حفاظت از 
س��لطنت   هاي محافظه   كار بود( تا ديدگاه ويلسوني 
درباره خودمختاري ملي پ��س از جنگ جهاني اول 

)مقابله با پيام بلشويكي(. 
وي ادامه داد: در همين راس��تا، در دهه ۱۹۴۰، خطر 
بزرگ برلين، توكيو و مسكو؛ ايالات متحده و شركاي 
آن را برانگيخت تا اختلافات خود را كنار بگذارند، بر 
وسوسه تمركز بر مس��ائل داخلي غلبه كنند و نظم 

ليبرال جهاني را به وجود آورند.
وي با اشاره به اينكه دموكراسي ها دو انتخاب داشتند 
باهم يا جدا از هم باشند بيان كرد: واشنگتن به ايجاد 
نهادهايي مانند س��ازمان ملل، صندوق بين المللي 
پول، بانك جهاني و سازمان پيمان آتلانتيك شمالي 
)ناتو( كمك كرد. ايالات متحده به كشورهاي دوست 
دسترسي به بازار خود و همچنين كمك هاي اقتصادي 
از طريق طرح مارشال را ارايه كرد. به نوبه خود، شبح 
در حال ظهور ارتش س��رخ، متحدان را تشويق كرد 
تا حضور نظام��ي طولاني   مدت امريكا در خاك خود 
را بپذيرن��د و كش��ورهاي اروپايي را تش��ويق كرد تا 
اقتصادهاي خود را در جامعه اروپايي )كه به اتحاديه 

اروپا تكامل يافت( ادغام كنند.
وي با بيان اينكه همه اين ابتكارات داراي يك هدف 
ايدئاليس��تي بودند، اما هيچ يك از آنها بدون تهديد 
امنيتي رخ نمي داد عنوان كرد: خطر ش��ديد در دهه 
۱۹۴۰ نيز سياست داخلي ايالات متحده را متحول 
ك��رد. امريكايي   ها انزواگرايي بي��ن دو جنگ    را كنار 
گذاش��تند، از كارزار جنگ جهاني دوم و همچنين 
مبارزه جهاني عليه كمونيسم حمايت كردند، در يك 
عصر استثنايي دوحزبي گرد هم آمدند و از گسترش 
عظيم دولت فدرال )كه در طول جنگ جهاني دوم ۱۰ 
برابر شد( حمايت كردند. خطر فاشيستي و كمونيستي 
تأثير بس��يار قدرتمندي بر محافظه   كاران امريكايي 
داشت؛ محافظه كاراني كه بر نگراني هاي خود در مورد 
دولت بزرگ در داخل و شركاي ناسپاس در خارج غلبه 
كردند و پذيرفتند كه براي شكس��ت دادن شرور هر 

باري را به دوش بكشند.
وي اظهار كرد: ازقضا، ناپديد شدن تهديد شوروي در 

سال ۱۹۹۱ ممكن است نظم ليبرال جهاني را تضعيف 
كرده باش��د. بدون وجود ارتش س��رخ براي تمركز 
ذهن ها، دموكراسي ها در سراسر جهان فشار يكساني 
را براي محافظت از سيس��تم احس��اس نمي كردند. 
كش��ورهاي غربي گاه��ي هم رزمان س��ابق خود را 
»مفت خورهايي« مي ديدند كه حت��ي از نهادهاي 
بين المللي بريده بودند. امريكايي ها علاقه خود را به 
نظم جهاني از دست دادند، مش��كلات داخلي را در 
اولويت قراردادند و س��پس رييس جمهوري مخالف 
اين نظم )دونالد ترامپ( را انتخاب كردند. پايان اتحاد 
جماهير شوروي به اين معني بود كه »پايان تاريخ« 
وجود نخواهد داشت. البته تهديد به طور خودكار براي 

نظم ليبرال جهاني خوب نيست.
وي عنوان كرد: جهاني   زدايي ناش��ي از جنگ، تأثير 
ماندگاري ب��ر بازارهاي انرژي خواهد داش��ت، يكي 
از اث��رات طولاني   مدت ب��ر بازارهاي ان��رژي، همانا 
جابه جايي و تحرك جريان س��وخت   هاي فسيلي به 
سمت منطقه   اي   سازي است؛ يعني جهاني   زدايي از 
بازار. دو عامل يا محرك اصلي مرتبط با جنگ در اينجا 
وجود دارد. اول، كشورها اكنون هيدروكربني را كه از 
كشورهاي نسبتاً نزديك و »دوست« مي   آيد بيشتر 

ترجيح مي دهند.
وي تصريح كرد: شوك هاي واردات و قيمت در بحران 
اوكراين اين انگيزه را بسيار تقويت كرده است. دوم، 
ايالات متحده و اتحاديه اروپا، در حال حاضر نفت و گاز 
»خوب« را بر نفت و گاز »بد« ترجيح مي دهند؛ البته 

متمايز از جهت گيري سياسي كشور تأمين كننده.
وي بيان داش��ت: نقش ايالات متحده در تأمين گاز 
موردنياز اروپا، حتي با توجه به اين واقعيت كه مصرف 
گاز اروپا در حال كاهش اس��ت، به طرز چشمگيري 
افزايش يافته است. ايالات متحده به شريك استراتژيك 
اروپا در اين زمينه تبديل شده است. اروپا عملًا خط 
لوله گازي »بد« روس��يه را جايگزي��ن گاز طبيعي 
مايع »خوب« امريكا كرده اس��ت. پيوند گسترده تر 
»ايالات متحده، كانادا و امري��كاي لاتين« به خوبي 
تثبيت شده اس��ت. كانادا مقادير زيادي نفت خام به 
ايالات متحده مي فرس��تد. توليدكنندگان امريكاي 
لاتين نيز عمدتاً ايالات متحده را تأمين مي كنند، اما 
ادغام با امريكاي لاتين به طور كامل با صادرات بنزين 
و گازوئيل ايالات متحده به بازارهاي آنها ايجاد مي شود. 
اين جريان هاي »خوب« انرژي ادامه خواهند داشت.

وي تصريح كرد: دومين گروه قوي »روسيه - چين« 
است. درحالي كه جريان هاي قابل توجهي بين اين دو 
كش��ور به دليل نزديكي جغرافيايي و روابط سياسي 
نزديك در حال جابه جايي اس��ت، چين در گذشته 
وسعت دامنه اين رابطه درزمينه انرژي را محدود كرده 

بود؛ زيرا به دنبال تنوع بخشيدن به منابع بوده است.
وي در پايان اظهار داش��ت: بااين حال، از زمان شروع 
جنگ، چين خريد نفت با تخفيف روس��يه را تقريباً 
۳۰۰ هزار بش��كه در روز افزايش داده است و با توجه 
به اينكه روسيه دسترسي به بازار اروپا را ازدست داده 

است، اين تجارت احتمالًا گسترش خواهد يافت.

گزارش

رويخطخبر

فعاليت ۳۰ هزار پايگاه زميني و هوايي اورژانس در نوروز
رييس سازمان اورژانس كشور، گفت: 
ن��اوگان اورژانس براي تعطيلات عيد 
۱۴۰۲ در آمادگي كامل به سر مي برد 
و ٣٠ هزار پايگاه زميني و هوايي نيز در 
ايام نوروز فعاليت خواهند كرد. جعفر 
ميعادفر اظهار كرد: در سال گذشته به 
دليل محدوديت ۲ س��اله سفر در ايام 
كرونا، تهدي��دات و افزايش حوادث و 

تردد را براي نوروز ۱۴۰۱ پيش بيني مي كرديم كه 
تا حدودي درست بود. به گفته او در نوروز امسال، 
٤٧ درصد ماموريت اورژانس افزايش داشته است 
و ٤٧ ه��زار نفر به دليل س��وانح رانندگي مصدوم 
ش��دند كه از اين تعداد ٣٩ هزار فرد آس��يب ديده 
به بيمارستان منتقل ش��دند. همچنين سازمان 
اورژانس كش��ور براي ايام نوروز ۱۴۰۲ نسبت به 
اس��تقرار تيم هاي فوريت پزش��كي با توجه به رخ 
دادن بخش اعظ��م تصادف��ات در ورودي ها و نيز 

استقرار ايس��تگاه هاي سلامت در ٣٠ 
كيلومتري شهرها برنامه ريزي كرده 
اس��ت. ميعادفر با اش��اره ب��ه فعاليت 
بيمارستان ها و تمام مراكز شبانه روزي 
و درمانگاه ها در ايام نوروز، گفت: اين 
مراكز بايد ش��يفت هاي شبانه داشته 
باشند و هماهنگي هاي لازم انجام شده 
كه هيچ مركز درماني بدون پزش��ك 
غيرمتخصص نباش��د.  او با اش��اره به ارايه بيش از 
١٥٠ هزار خدمات غير اورژانسي در نوروز ۱۴۰۱ 
گفت: يكي از دغدغه ما افزايش اقامت هاي چادري 
و خفگي با گاز منواكسيدكربن است كه براي اين 
مساله سعي كرديم مراكز با آمادكي كامل باشند و 
بسته هاي راهنما و توصيه اي ارايه دهيم. ميعادفر 
تاكيدكرد: تمامي مرخصي هاي اورژانس نيز از ٢٤ 
اسفند لغو خواهد شد و تمامي نيروها نيز در آمادگي 

كامل بسر خواهند برد.

مدارس تا آخرين روز سال برقرار است
مديركل آموزش و پرورش شهر تهران 
گفت: طب��ق تقويم تا پاي��ان آخرين 
روز س��ال جاري مدارس باز هستند. 
عليرضا كريميان اف��زود: طبق تقويم 
تا آخرين روز س��ال )۲۸ اس��فند( در 
خدمت دانش آموزان هستيم و مدارس 
باز هستند. او افزود: با نزديك شدن به 
مراسم چهارشنبه سوري، دوستان ما 

برنامه ها و توصيه هايي در كنار ساير دستگاه هاي 
خدمت رسان دارند. مديركل آموزش و پرورش شهر 

تهران ادامه داد: ما به همه دانش آموزان 
توصيه مي كنيم كه حتما موارد ايمني 
را رعايت كنند و مراقب سلامتي خود 
باش��ند تا در صحت و س��لامت كامل 
به استقبال س��ال نو بروند. كريميان 
درباره تكاليف و پيك دانش آموزي نيز 
گفت: براساس مصوبات، پيك نوروزي 
منسوخ شده و امسال هم پيك نوروزي 
نداريم و توصيه خاصي ه��م براي تكاليف نوروزي 

دانش آموزان نيست.

افزايش جمعيت حيات وحش در تهران
مدي��ركل حفاظت محيط زيس��ت 
استان تهران گفت: بر اساس شمارش 
حيات وحش امس��ال نسبت به سال 
گذشته افزايش جمعيت حيات وحش 
را ش��اهد هس��تيم. عليرضا مزيناني 
درباره سرش��ماري حيات وحش در 
پايتخت اظهار كرد: برنامه آماربرداري 
جمعيت س��مداران بزرگ جثه اين 

اس��تان در پاييز و زمستان سال جاري در منطقه 
ش��كار ممنوع كوه س��فيد و اثر طبيع��ي ملي تار 
و هوي��ر در شهرس��تان دماوند، پناه��گاه حيات 
وح��ش كاوه ده، اث��ر طبيعي ملي تنگه واش��ي 
و منطقه آزاد ارجمند در شهرس��تان فيروزكوه، 
پارك ملي و منطقه ش��كار و تيران��دازي ممنوع 
لار، مجموعه حفاظتي جاجرود شامل پارك هاي 
مل��ي خجير و س��رخه حصار و منطق��ه حفاظت 

شده جاجرود، منطقه حفاظت شده 
ورجي��ن و البرز مرك��زي جنوبي در 
شهرستان شميرانات، دامنه جنوبي 
منطقه حفاظت شده البرز مركزي در 
شهرس��تان تهران و منطقه حفاظت 
شده كوير در شهرستان ورامين انجام 
شد. او با اشاره به اينكه اين سرشماري 
به روش مشاهده مستقيم و با استفاده 
از دوربين دوچش��مي و سيس��تم موقعيت ياب 
جغرافيايي براي ثبت مسيرها و نقاط حضور انجام 
شده اس��ت، افزود: كليات شمارش حيات وحش 
امسال، نشان دهنده افزايش اندك جمعيت نسبت 
به سال قبل است كه اين موضوع متأثر از عواملي 
همچون خشكسالي مستمر سال هاي اخير و عدم 
امكان سرشماري در برخي مسيرها به علت شرايط 

جوي يا موارد خاص بوده است.

ديدگاه

تاييد عمدي بودن مسموميت 
دختران دانش آموز در قم

بالاخره بعد از س��ه م��اه كه از ماجراي مس��موميت 
زنجيره اي دانش آموزان قمي گذشت و دادستان كل 
كشور در نامه اي به عمدي بودن اين ماجرا اشاره كرد 
و از سويي هم اين مساله به برخي شهرها و استان هاي 
ديگر كشيده شد، معاون وزير بهداشت عمدي بودن 
اين مسموميت ها را تاييد كرد. حال سوال اينجاست 
كه آيا تلاشي براي پيدا كردن فرد يا افرادي كه به اين 
كار دست زنده اند صورت گرفته است، از سوي ديگر 
بايد هر چه زودتر انگيزه آنها براي انجام چنين كار پر 
خطري مشخص ش��ود. به هر حال مدرسه هميشه 
خانه دوم دانش آموزان به شمار مي رفته و بايد امنيت 
در آن حكمفرما باشد. اگر بچه ها در مدرسه هم امنيت 
نداشته باشند ديگر والدين با چه اطميناني بايد آنها 
را به مدرسه بفرستند. چرا بايد چنين مدت طولاني 
بگذرد تا بالاخره مسوولان به اين نتيجه برسند كه ماجرا 
عمدي بوده است، آيا همان چند نمونه اول وقتي به 
صورت سريالي اتفاق افتاد نشان از عمدي بودن ماجرا 
نداشت. به هر حال بايد تدابير امنيتي لازم براي اين 
مدارس انديشيده شود. در حالي كه مدارس به واسطه 
كرونا نزديك به سه س��ال تعطيل بوده اند و بعد هم 
آلودگي هوا در شهرهاي مختلف باعث اين تعطيلي 
شد حالا ديگر مسوولان نبايد اجازه بدهند كه عوامل 
ديگري باعث تعطيلي تحصيل در جامعه شود. اين 
تعطيلي هاي پي در پي مدارس مي تواند تاثير بسيار 
منفي در تحصيل دانش آموزان داشته باشد و حالا 
هم كه دختران دانش آموز قم و چند شهر ديگر از 

ترس مسموميت ها به مدرسه نمي روند. 
  افرادي دوست داشتند

مدارس دخترانه تعطيل شود
مع��اون تحقيقات و فناوري وزير بهداش��ت، درمان 
و آموزش پزشكي كش��ور گفت: پس از مسموميت 
چندين باره دانش آموزان در مدارس قم، مش��خص 
شد افرادي دوست داش��تند كه تمامي مدارس، به 
خصوص مدارس دخترانه تعطيل شوند. دكتر يونس 
پناهي در نشستي خبري در مشهد افزود: مسموميت 
دانش آموزان مدارس قمي ناشي از تركيبات شيميايي 
در دسترس بود از اين رو عفوني و قابل انتقال به ديگران 
نيس��ت. او كه عضو اصل��ي كميته علمي تخصصي 
بررس��ي اين ماجرا نيز بوده اس��ت تصريح كرد: اين 
موضوع با تاكيد ويژه وزير بهداشت، مورد تحقيق و 
بررسي قرار گرفته اس��ت و تاكنون مشخص شده، 
تركيبات مواد شيميايي، جنگي نيست و هيچ نشانه اي 
از مس��ري بودن ندارد. معاون تحقيق��ات و فناوري 
وزير بهداش��ت، درمان و آموزش و پزش��كي گفت: 
دانش آموزان مسموم ش��ده نياز به درمان تهاجمي 
ندارند و درصد زيادي از عوامل شيميايي دخيل در 
اين مسموميت پيشگيرانه است. پناهي افزود: حفظ 
آرامش افراد مس��موم در اولويت است چرا كه برهم 
خوردن آرامش سبب ايجاد استرس، اضطراب و در 

نتيجه طولاني شدن روند بهبودي مي شود.

رويداد

كمبود نيرو در مراكز بهداشتي و درماني مشكل امروز و 
ديروز نيست، سال هاست كه در اين باره اخباري به گوش 
مي رسد، هر بار هم مساله به مجوز استخدام ختم مي شود 
و بروكراسي اداري كه اين مهم را به تعويق مي اندازد. در 
حال حاضر بسياري از بيمارستان هاي دولتي با كمبود 
نيروي انساني مواجه اند، حتي اين كمبود در مراكز درماني 
شهرهاي كوچك هم به وضوح ديده مي شود. پرستاران 
و بهياران بالاترين ميزان كمبود استخدام در اين زمينه را 
دارند و هر بار هم كه مجوز استخدام به وزارت بهداشت و 
درمان داده مي شود اين دو گروه با حداقل ميزان استخدام 
مواجه اند و در اكثر موارد به صورت قراردادهاي ۸۹ روزه 
به كار گرفته مي شوند و در نهايت هم هيچ حق و حقوقي 
ندارند، در حالي كه بخش اعظم كارهاي درماني بيماران 
در بيمارستان ها بر عهده اين دو گروه است. در واقع اين 
پرستاران هستند كه به طور مداوم از بيمار مراقبت مي كنند 
و بهياران به آنها خدمات رساني مي كنند اما هميشه در اين 

دو زمينه كمبود نيرو به وضوح حس مي شود. 

   مجوز هنو به دست ما نرسيده است
مديركل منابع انساني معاونت توسعه وزارت بهداشت 
درباره جذب نيرو در وزارت بهداشت توضيحاتي را ارايه 
كرد. س��يف الله مرادي درباره استخدام نيروهاي جديد 
در وزارت بهداش��ت و زمان برگزاري آزمون براي جذب 
اين نيروها گفت: مجوز هنوز دست ما نرسيده است. طي 
جلسات متعددي كه با سازمان امور استخدامي داشتيم 
نگاهشان اين بود كه مجوز عام براي استخدام نيروها به 
وزارت بهداش��ت نمي دهد بلكه براي نقطه محل مجوز 
استخدام داده مي شود يعني براي پروژهاي مشخص شده 
و به اسم پروژه براي رشته هاي مورد نياز آن بيمارستان 
يا مركز نيرو جذب مي ش��ود. او ادامه داد: از همين رو ما 
نيروهاي مورد نياز براي پروژه هاي جديد را محاسبه كرده 

و مشخص شد، براي راه  اندازي اين پروژه هاي جديد به 
۲۵ هزار و ۱۰۰ نفر نيرو احتياج داريم. صورت جلسه اي 
در اين خصوص نيز تنظيم كرده و براي دكتر لطيفي 

رييس سازمان امور استخدامي ارسال كرديم.

   برگزاري آزمون استخدامي
در ارديبهشت سال آينده

مديركل منابع انساني معاونت توسعه وزارت بهداشت 
خاطرنشان كرد: در حال حاضر حدود ۳ الي ۴ هفته است 
كه اين نامه براي ايشان ارسال شده، اما هنوز امضا نشده 
است. از اول هم قرار بود براي استخدام اين ۲۵ هزار نفر 
به ما مجوز بدهند و بحثي نبود كه با بهانه هايي اين مجوز 
را عملياتي نكنند. مرادي با بيان اينكه برنامه ريزي ما 
اين بود كه تا آخر سال اين آزمون را برگزار كنيم، گفت: 
اما اگر همين امروز هم تاييد شود ما نمي توانيم تا پايان 
سال آزمون را برگزار كنيم و اگر اين مجوز را به ما بدهند، 
احتمالا آزمون در فروردين يا ارديبهشت ماه سال بعد 
برگزار شود. او ادامه داد: تقريبا از تمام رشته هاي بهداشت 
و درمان نيرو جذب خواهد شد، اما اين نيروها براي همه 
شهرها نيست بلكه همانطور كه گفتم اين استخدام ها 
براي پروژه هاي جديد اس��ت. در بخش بهداش��ت در 
تمام شهرها استخدام خواهيم داشت. مديركل منابع 
انساني معاونت توسعه وزارت بهداشت تصريح كرد: در 
مجموعه درماني نيز در بخش اورژانس، بيمارستان ها و 
بلوك هاي زايماني است و اين استخدام در بيش از نيمي 

از بيمارستان هاي كشور انجام خواهد شد.

   امتياز ويژه براي پرستاران كرونا؛ 
شايد وقتي ديگر

مرادي در پاسخ به اين سوال كه آيا نيروهايي كه در ايام 
كرونا هم خدمت كردند در اين آزمون جذب مي شوند، 

ادامه داد: آزمون براي همه برگزار مي شود، اما تلاش ما اين 
است كه حتما براي افرادي كه در دوران كرونا ايثارگرانه 
كار كرده اند و زحمت كشيدند امتيازي قائل شويم. البته 
زمزمه هايي از س��ازمان امور اس��تخدامي شنيده ام كه 
گفته اند قانوني نيست، البته اين حداقل كاري است كه 
دولت مي تواند براي اين افراد انجام دهد. او تصريح كرد: 
مانند دوره قبل براي اين افراد ۲۰ امتياز قائل ش��ده ايم 
كه به نمره خام آنها اضافه مي شود و البته اين ۲۰ امتياز 
هم امتياز كمي نيس��ت و اميدواريم همه افرادي كه در 
دوره كرونا بودند، بتوانند استخدام شوند. مديركل منابع 
انساني معاونت توسعه وزارت بهداشت خاطرنشان كرد: 
براي اين پروژه ها ميلياردها تومان پول هزينه شده است و 
نمي توانيم راه اندازي اين پروژه ها را معطل مجوز استخدام 
كنيم. اين پروژه ها نياز استان و كشور است و نمي توانيم 
آزمون را كنسل كنيم. مرادي در پاسخ به اين سوال كه 
آيا با استخدام اين  نيروها كمبود كادر بهداشت و درمان 
جبران مي شود، گفت: بحث كمبود يك بعد قضيه است، 
اما بحث نياز براي راه اندازي پروژه هاي جديد بعد ديگر 
قضيه است. اين آزمون با استخدام اين ۲۵ هزار و ۱۰۰ نفر 
فقط براي پروژه هاي جديدي است كه تا پايان شهريور 
س��ال ۱۴۰۲ به بهره برداري مي رسند وي تصريح كرد: 
كسري هاي ما همچنان به قوت خود باقي است، البته اين 
كسري ها در استان ها و شهرهاي مختلف متفاوت است. 
در مناطق كم برخوردار نياز ما به نيرو بيشتر و در مناطق 
پربرخوردار نياز ما كمتر است. ما اعلام كرده بوديم كه براي 
اينكه پروژه هاي جديد راه اندازي شود و همچنين كمبود 
نيروهاي ما نيز جبران شود به ۱۰۰ هزار نيرو نياز داريم. 
مديركل منابع انساني معاونت توسعه وزارت بهداشت در 
پاسخ به اين سوال كه چه زماني اين افراد مشغول به كار 
مي شوند، گفت: از زمان برگزاري آزمون تا زماني كه فرد 

بخواهد شروع به كار كند حداقل سه ماه زمان مي برد.

كمبود ۱۰۰ هزار نيرو در مراكز بهداشتي و درماني


